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1. This is a claim in defamation. The original Particulars of Claim were pleaded
and drafted by the Claimants themselves and included claims under essentially
five heads, of fraudulent misrepresentation as to reputation, harassment,
breach of the Public Order Act, defamation, and/or fraud contrary to the Fraud
Act. The Particulars of Claim, of January 2014, ran to some 55 pages with a
further 64 pages of exhibits. However the Claimants were later represented by
specialist counsel and solicitors, and Amended Particulars of Claim were
served, with the permission of the court, making claim in defamation only.

2. The Claimants had ceased to be legally represented on 14 January 2015 and
attempts at mediation up to that date were not successful. On 2 February 2015,
at the Pre Trial Review, I heard an application by the Claimants to re
introduce a claim of harassment in preparation for trial listed to commence on
16 March 2015. For the reasons given in an oral judgment on that date, I
refused permission to re-introduce any claim of harassment.

3. I heard evidence on 16, 17, 18, 19 and 20 March 2015.1 directed that there be
written submissions sequentially by the Defendants and the Claimants. In
order to cater for the Claimants' commitment to their children I permitted a
longer period for the Claimants' written submissions than would be ordinary,
and accordingly the Claimant's written closing submissions were lodged with
the Court and then received by me on 20 April 2015. I then received further
written submissions from the Defendants in reply on 6 May 2015 and a further
written response from the Claimants on 8 May 2015.

5. Dramatis Personae. The First and Second Claimants are married. The First
Claimant is a freelance writer and film maker. The Second Claimant, in her
own words, is an artist, film maker, freelance writer and publisher, and
disabled mother of three young children. Each was familiar with posting
material opinions and arguments online, whether via blog or website, or
comment on another's blog, or by tweet on Twitter.

6. The First Defendant, Doctor Andrew Lewis, is a business consultant, who
publishes a blog at www.quackometer.net ("Quackometer"). This is a blog
published by him personally which he describes as publishing content
primarily relating to pseudo scientific and superstitious health beliefs and in
the past few years also about Steiner/Waldorf education, on the issue of it
being publicly funded.

7. The Second Defendant, Mrs Melanie Byng, describes herself as a homemaker,
who from 2009 until 2013 campaigned against the state funding of Steiner
schools in England, campaigning and writing as a private individual and
former Steiner parent, under the pseudonym ThetisMercurio.

8. The action was originally brought against a Third Defendant also, Dr Richard
Byng the husband of the Second Claimant. Notice of Discontinuance against
him was served and a sum was paid to him by the Claimants in settlement of
the costs for which they were responsible against him. Dr Byng is a GP and
researcher with a particular interest in primary care mental health and was at



material times a Professor researching and lecturing at Plymouth University
Peninsular Schools of Medicine and Dentistry.

9. As of 2011 both the Claimants and the First and Second Defendants were
vocal critics of Steiner/Waldorf schools and "Steinerism", namely the
philosophy (if that be the right word) and system of beliefs and or practice
handed down from the writings of Rudolph Steiner. The criticism was
published electronically.

10. It is common ground that Quackometer is a much followed blog, which the
First Defendant describes as typically having about 20,000 unique page views
a month with a peak readership of 100,000 in one month. In addition he
published a blog on the "Posterous" site, a site closed by its owners in April
2013. He published on Twitter under the handle "@lecanardnoir", which he
described as having 8,579 followers as of January 2015.

11. The Second Defendant described her Twitter account as having 1,022
followers as of February 2015. It is common ground that until November
2011, all of her campaigning activities were anonymous and publicly she was
only known by her Twitter handle, namely ThetisMercurio.

12. Background. The Claimants are a couple, with children aged 13, 9 and 7 at the
date of institution of proceedings in January 2014. They were formerly
resident in New Zealand where their children attended the Titirangi School,
which was a Steiner School. They made strong representations to the school
about bullying of one of their daughters which they considered was being left
unchecked. The school did not respond in a way satisfactory to them and when
the Claimants protested vigorously the school excluded all their children,
including a younger child who was happy at the Kindergarten there, the school
asserting that this was because of the Claimants' own actions. As of April
2011, the Claimants were in Europe, following the diagnosis of lung cancer in
the mother of Angel Garden the Second Claimant. At that date the dispute
between themselves and the school, and a complaint made by the Claimants to
the Human Rights Commissioner in New Zealand, had not come to a
conclusion.

13. The initial contact between the Second Defendant and, in particular, the
Second Claimant was cordial. Initially the Second Defendant exchanged
comments with the Claimants on a blog run by Alicia Hamberg (a
twitterer/blogger on, amongst other matters, Steinerism). The Claimants
communicated with her by Twitter direct message. The Second Defendant
disclosed her identity to the Second Claimant, exchanged emails, and met her
in June 2011. It is common ground that she was at that stage supportive of
their wish to publish their views and experience of a Steiner school. She
hosted the Claimants for a night so that they could visit a school which their
son (Joe) had attended for 3 years; facilitated a meeting with one of the co-
founders of that school; and in particular the Second Defendant offered to
have the eldest daughter of the Claimants stay at the home of her and her
husband if they wished in order to attend a trial week at the school and if they
could not find alternative accommodation.



14. Equally the Claimants asked the Byngs if they would like to visit them in the
house they had purchased in France and, perhaps fatefully, it was arranged for
Joe to stay 2 or 3 weeks with the Claimants both to assist them at a time when
Ms Garden planned to visit her mother, terminally ill, in England; and for him
to improve his French.

15. In addition the Second Defendant had suggested an education website, the
Local Schools Network ("LSN"), as a site which might be interested in
publishing an article relating to the Claimants' campaign in relation to Steiner
schools and their own experience at the school in New Zealand.

16. The son of Dr and Mrs Byng did go to France, but his stay was suddenly
truncated.

17. It suffices to say that the Second Defendant and Dr Byng received and fully
accepted complaints by email from their son, which I might call
predominantly "teenage" complaints (at least at first), they sought the
assistance of the First Claimant for his sudden return, and they took a critical
and offended view of the First Claimant's response and the reaction of the
Second Claimant to this development; and that either then, or later, the
Claimants took a critical and offended view of the abrupt truncation of the stay
and of the immediacy with which his return was demanded.

18. At trial each side probed the actions and responsibility of the other. At the
outset of and during the hearing I made it plain that I would not be making any
findings of fact as to which side, if any was at fault in their behaviour in
respect of the truncation of stay itself or events immediately thereafter.

19. In answer to my own questions, the Second Defendant told me that, in that
intense period of discussions, at one point she had been fearful of the safety of
her son's return. Whether or not that was objectively justified, (which I very
much doubt), I am satisfied that she did in fact develop genuine apprehension
on this issue. There was also mutual recrimination in relation to when, and by
whom, a top up to a return air fare should be paid on the part of the Byngs, the
First Claimant in fact collecting it from the teenager himself, immediately
before he boarded the flight home.

20. On the day of their son's return, the Second Defendant received an email from
the Second Claimant referring to phone messages, "I remember being
surprised and alarmed that Ms Garden made no reference to the difficulties
relating to Joe's visit or that we might be upset by them. It did not seem like
normal behaviour. I had in fact been worried for my son and dismayed by how
angry the Claimants had been with him. I therefore made a decision not to
respond to Ms Garden's subsequent emails. I did not want to engage with[sic]
any further and set my email account so that her emails went directly into my
spam folder. Moreover at this time Mr Paris telephoned our home on a number
of occasions. We did not speak to him." (witness statement paragraph 14). Dr
Byng says the same thing, "They tried emailing Melanie and texting us both
and left answer phone messages which we decided not to respond to".



21. In contrast, the First Defendant had no direct contact with the Claimants at any
point, save that they attended a talk which he gave at a "Skeptics in the Pub"
meeting in Bath on 14 May 2013. The first contact of any kind was one
attempted by the Second Claimant, Ms Garden, on 27/28 February 2012, when
she tried to leave a comment on his blog post entitled "Frome Steiner
Academy: Absurd educational quackery". To put matters neutrally at this
stage, the Second Claimant became highly critical that her comment was not
published on that blog, and, then and since, has regarded it as censorship of
her and of her views on Steiner.

22. The publications complained of. As of 25 March 2014, the claim had resolved
into an action in defamation against the First and Second Defendants in
respect of the following online publications only:

(i) On 9 November 2012, the First Defendant posted a blog (on the
now defunct website www.posterous.com); and re-posted it in
April 2013 on the Quackometer blog;

(ii) The Second Defendant posted 3 tweets dated 9 November 2012
linking to the blog post of 9 November 2012 on Posterous;

(iii) The Second Defendant posted a further tweet dated iO November
2012;

(iv) The First Defendant posted a tweet dated 15 May 2013;

and

(v) The First Defendant posted a tweet dated 20 May 2013.

23. An outline of the relevant law. I consider it helpful to set out certain basic
principles in outline.

24. It is trite that in a claim for defamation the Claimants must assert and prove
that (i) words were published in the jurisdiction of the Court; (ii) those words
referred to and were understood to refer to the Claimants; and those words
were defamatory of the Claimants, i.e. they would lower the reputation of the
Claimants in the eyes of right thinking persons. In the present case, I do not
consider it necessary to explore the nuances of slightly different expressions of
this principle in the reported cases.

25. Publication requires that the words must have been read and understood by a
third party within the jurisdiction. All of the publications concerned in this
case were made online.

26. The authors of the current edition of Gatley state that, "Where material has
been issued to the public within the jurisdiction in the form of a book or
newspaper, the Claimant is not required to read or prove publication to
particular persons. But the same is not true of publication on a website. There
may be evidence as to how many times the material was accessed or it may be



legitimate to draw an inference about that from the circumstances, but there is
no presumption of law that in such a case there has been a substantial
publication within the jurisdiction". (In support of that the authors refer to the
authorities of Al Amoudi -v- Brisard [2007] 1WLR 113 Nationwide News Pty
Ltd-v- University ofNewlands [2005] NZCA 317 Crookes -v- Yahoo [2008]
BCCA 165 and Kaschke -v- Osier [2010] EWHC 1075 (QB)).

27. In the present case the Defendants accept that an inference of publication can
be drawn in respect of the blog post on 9 November 2012; but in the case of
each tweet they required, in their pleaded Defence, in correspondence before
trial, and at trial, the Claimants to prove that words were published to any third
party and the identity of any such third party. There is no pleading in respect
of this issue by the Claimants, who assert in their evidence and submissions
that it is inherently likely that others will in fact have read the publications.

28. The witness statement of the First Defendant, Dr Lewis, sets out in some detail
what he said was the factual working of Twitter. The Defendants rely on this
in support of argument that it is less likely, or in this case improbable, that a
re-tweet (a re-posting of a tweet by another Twitter user) or an "@reply" (a
tweet directed by one user at another user) will in fact have been read by a
third party. I return to the detail below.

29. The matter is of potential importance, in the modern law of defamation, since
originally publication to a single third party sufficed, but in Jameel -v- Dow
Jones [2005] QB 946 the Court of Appeal explored the rationale or purpose of
the tort of defamation, namely to vindicate a Claimant's reputation; and a
claim may be struck out (or, logically, fail at trial) if the Claimant's reputation
has suffered no, or only minimal, actual damage and damage is so slight
because of the publication alleged and/or provable that the court considers it is
an abuse of process to sue upon it. Lengthy citation from Jameel is not
necessary: the question is whether the case is one where "the game will not
merely not have been worth the candle, it will not have been worth the wick".

30. As to the requirement that the words referred to, and were understood to refer
to, the Claimants, the Defendants accept that this is so in respect of the blog
post, and the tweets of 9 November 2012 and 10 November 2012. The tweets
of 15 May 2013 and 20 May 2013 do not directly refer to the Claimants. In
such a case a Claimant is required to prove that the words would have been
understood to refer to him or her because of circumstances which are extrinsic
to that expressed in the words which are complained of as defamatory. Any
detailed exploration of this principle may be deferred to later in this judgment.

31. As to the requirement that the words are defamatory of the Claimants, the
single meaning of the words is a matter for the tribunal of fact, in this case the
trial judge, and the principles applicable to a ruling on meaning are well
settled. It is convenient to set them out here, summarised by Sir Anthony
Clarke MR as follows,



"The legal principles relevant to meaning have been summarised
many times and are not in dispute.... They may be summarised
in this way:
(1) the governing principle is reasonableness.

(2) The hypothetical reasonable reader is not naive but he is not
unduly suspicious. He can read between the lines. He can read in
an implication more readily than a lawyer and may indulge in a
certain amount of loose thinking but he must be treated as being
a man who is not avid for scandal and someone who does not,
and should not, select one bad meaning when other non
defamatory meanings are available.

(3) Over elaborate analysis is best avoided.

(4) The intention of the publisher is irrelevant.

(5) The article must be read as a whole, and any "bane and
antidote" taken together.

(6) The hypothetical reader is taken to be representative of those
who would read the publication in question."

Perhaps self evidently, the principles are to be applied to each
publication independently.

32. The Defendants also rely on the defence of justification, namely that it is a
defence for a Defendant to establish that the imputation of the words in respect
of which they are sued is substantially true. The burden is on the Defendant.
The test is an objective one. It is the facts as they were, not the facts as they
appear to be to the Defendant or some other observer, which must be proved.
If the truth of the facts alleged can be proved, the motivation of the Defendant
in publishing the words complained of is irrelevant. Consideration of the
principles in greater detail may sensibly be deferred to later in this judgment.

33. The Defendants also assert a plea of qualified privilege, namely that the words
complained of were published on an occasion attracting "reply to attack"
privilege. Conceptually, this is an illustration only of the qualified privilege
which has been traditionally recognised where the author has an interest in
expressing a view or assertion of fact in respect of a matter. The essence of the
privilege is that a person whose character or conduct has been attacked is
entitled to answer that attack.

34. It is required that any defamatory statements the Defendant may make about
the person who attacked him be published bona fide, and are fairly relevant to
the accusations made. They must be proportionate in terms of subject matter
and scale and the nature of publication; mere retaliation is not protected, the
reply must be some kind of explanation or answer to the attack. However "the
Defendant is not required to be diffident in protecting himself and is allowed a
considerable degree of latitude in this respect" (Gatley current ed. at 14.51).



35. The reply should not be an attack upon a Claimant's integrity unless it is
reasonably necessary for defending the Defendant's own reputation. If
qualified privilege against attack is established by a Defendant, it may be
defeated but only if the Claimant is able to prove malice on the part of the
Defendant, namely lack of honesty or bad faith, and not simple inaccuracy, or
even carelessness. Further reference to or application of the principles is
deferred to later in this judgment.

36. The factual background in more detail.

37. As I have related above, once their son returned to this country, the Second
Defendant and her husband declined all further contact, although contact was
attempted by the Claimants. As the Second Claimant would put it, the Second
Defendant "turned on a dime" notwithstanding that she had been supportive of
the Second Claimant until then, and as late as the Saturday emailed
discussions as to her son's proposed early return had by email still been
maintaining the offer in respect of the Claimants' daughter ("I'm sorry you
won't get your evening [an evening off with the First Claimant, babysat by
Joe] which I'm sure you really ought to have after the last few days, but we're
still here for Ruby and yourselves if you do look at Sands [the school Joe had
attended]" (email 13 August 2011 5:02.34pm).

38. The return of Joe from France was on 16 August 2011. On 29 August 2011 the
Second Claimant posted an article on LSN, a website which the Second
Defendant had previously suggested to her.

39. There ensued a lengthy, and intense, discussion in particular between Alicia
Hamberg and the Second Claimant, running from 2 September 2011 to 11
September 2011. Alicia Hamberg was a Steiner critic who had her own blog,
whom the Second Claimant describes as

"a Steiner critic friend of Mrs Byng's, who had also encouraged others
to read our publications in the past and on whose blog [the Second
Defendant] was a regular and prolific commentator. [Ms Garden
continues:] Two victimising vituperative and openly sectarian threads
then quickly appeared on this blog and it was the exact people Mrs
Byng had warned who then immediately made these attacks" (Second
Claimant witness statement, paragraphs 27-28).

This is a reference to emails revealed on disclosure, including one on 30
August 2011 from the Second Defendant to Alicia Hamberg and two others
which I cite in more detail below, but which suggested that they treat [the
Claimants'] advances with caution, and urged that the Claimants were "not
entirely trustworthy"(e.g. C7-3495 at tab 28).

40. The firm conviction and belief of the Second Claimant is, and has been since
September 2011, that the Claimants have been "mobbed threatened and
flamed" by Alicia Hamberg and other Steiner critics. By this she means that
she and her husband have been subjected to attack upon their character
arguments and or opinions in a vituperative and victimising way, and by



persons mutually ganging up with each other in order to belittle and or dismiss
the Claimants from debate on Steiner schools. She is further insistent that this
was organised, prompted, and or supported by the Second Defendant.

41. As to the 'mobbing threats' on the blog of Alicia Hamberg, the Claimants
accept that the Second Defendant did not make any post on that blog; but in
the words of the original Particulars of Claim drafted by the Claimants,

"During these mobbings, however, she failed in her duty to speak
about the contracts she had initiated with the Claimant and failed
to honour, although commenting on other threads on that blog
while it was occurring and the mobbings, as well as tweets, show
how the Claimants were targeted progressively more and more
illogically for their approach to the shared interest, the very same
qualities and actions that had been lauded by the same people so
recently.... This silence [by the Second Defendant] concerning
the true facts regarding contracts initiated by the Second and
Third Defendants to the Claimants has had the effect of giving
wide justification, for denying the Claimants ordinary democratic
inclusion on the public platform of their shared interest, and led
directly to a widespread sectarian campaign of harassment by
many people over a long period of time" (Particulars of Claim
paragraphs 8, and 11).

42. Thus in the Claimants' skeleton argument for trial, they say "Being new to
social media, our reputation was doing very well, even with the Second
Defendant, until personal initiatives of her own, which she claimed to others
had nothing to do with Steiner education prompted her to try and destroy
everything about us, including our work in that field and to incite many others
to join her in doing so, including the First Defendant" (paragraph 7). They put
the matter forcefully, "The creation by Melanie Byng of Ms Garden into a
type of fetish, to be worried over, dissected and destroyed with her gang,
makes this very unlikely [namely that people did not see the tweets of May
2013]" (skeleton argument paragraph 83).

43.1 consider that a structured approach is the most helpful to deal with the issues,
in sequence whether there has been publication, (including the Jameel point),
whether in each case there is a defamatory meaning, whether the words
complained of are true in substance and in fact, whether reply to attack
qualified privilege is established, and the issue of malice.

44. That said, individual factual episodes can be revealing to the Court where each
side accuses the other of being the source of attack, and says their own actions
publications and/or responses are in self defence against those attacks.

45.1 have been able to reflect on the large volume of material and, on stepping
back, I consider that certain episodes in this case are revealing.



46. The first episode is the article by the Second Claimant posted on the LSN on
29 August 2011 and the exchanges which followed between her and in
particular Alicia Hamberg. The Claimants considered it helpful, proper, and
liberating for there to be filmed interviews giving the accounts of Steiner
parents, but using actors to express their views; and had (strong) views on
whether those who considered themselves injured by the actions of Steiner
schools should or should not remain anonymous. Alicia Hamberg, albeit
herself a Steiner critic, adopted the opposite view. The posted exchanges, over
some 10 days, run to 30 pages or so.

47. It would be unmanageable to set these out in undue detail in a judgment of
proportionate length. I have nonetheless considered them in full. The
competing views on the use of actors in videos, and/or maintenance of
anonymity or not, are ones on which competing views may rationally be held
on either side. The early exchanges are nothing more than forthright in
expression. The expression of views then becomes more and more heated on
each side, in response to the immediately preceding comment of the opposing
individual. It is not for the court to express an opinion on which of the views
is to be preferred. Each is tenable. To the dispassionate observer, the manner
of expression of the views becomes increasingly more angry and intemperate.

48. Illustratively, (in exchanges starting at B2/110-140), in answer to the views of
Alicia Hamberg, the Second Claimant writes, "You haven't answered any of
our questions which makes us think that something else must have happened
to make you so hostile". At B2/118, Alicia Hamberg writes "For the
umpteenth time I want to caution people to participate in your projects because
I don't think it is a good idea and I think that they might regret it". The Second
Claimant then expresses greater offence and anger that Alicia Hamberg does
not share the Claimants' views. In turn, by 03 September Alicia Hamberg is
writing, "I think you should be careful and shut the fuck up. I don't need to
spend my time arguing with people who can't accept that I don't think highly
of their project. You'll just have to live with me saying that people should be
cautious about getting involved in this. Your behaviour proves that my
warnings were right" (B2/121/1). The reply of the Second Claimant, at 121/1
includes this, "But if you don't wish to speak for yourself, please don't
complain about the actor we find to play you" (emphasis supplied). This has,
in my view, the clear blush of a threat.

49. At any rate, despite the fact that the respective opinions on each side are
rationally tenable, it is evident that the Second Claimant was angry and
offended that Alicia Hamberg did not share and support her own views.

50. In my judgment the fact that Alicia Hamberg, and others, did not share her
views, and expressed this in robust fashion, was taken by the Second
Defendant to be an impermissible "mobbing" of her, almost from the outset.

51. By 22 September 2011, less than 4 weeks after the initial post on LSN,
(B/2/128) the Second Claimant is writing on her ANM website "A Garden....
As an anonymous Steiner critic ThetisMercurio joined in the mobbing by
remaining silent about circumstances known to her which may have had an
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effect on whether criticism was seen to be justified and whether it
continued.... Thetis and Alicia are good friends. We would like
ThetisMercurio to come forward and explain why she did not [deter] her
friend from mobbing us by using accusations such as that we are just out for
ourselves, when Thetis knew perfectly well the reason I wrote the article and
she could have stepped in and told the mobbers that which would at least have
got them off that angle!" (emphasis suppliedB/2/128). Thus, at this very early
stage, the Second Claimant was expressing a strong view that the Second
Defendant was acting in an aggressive way towards her, and this simply by
reason of the fact that she had not intervened positively to support her.

52. The second episode which I consider revealing is that of 27/28 February 2012,
that of first contact between the Second Claimant and the First Defendant. The
First Defendant had made a blog post entitled "Frome Steiner Academy:
Absurd educational quackery". Ms Garden had tried to leave a comment on
that blog post. The comment was not immediately published. Dr Lewis
explained, and it was not seriously challenged, that his blogging software flags
as potentially problematic comment which contains an internet link, as did the
post of the Second Claimant. Thus it is flagged as needing to be reviewed
before it will be posted. "Like many bloggers and online media outlets, I use a
filtering system to try to prevent abusive, commercial or totally irrelevant
material being posted in the comments to articles".

53. He stated that at the time the comment was received, he was in a rural area
with relatives and had little access to the internet or mobile phone signal. This
was explored with the First Defendant in cross examination, who gave
considerable detail as to the fact that there had had to be a removal from one
property which had been damaged, with an aged father-in-law in the
generation above him and a busy 4 year old in the generation below. Thus,
says the First Defendant, he was unaware for many hours that this comment
was awaiting his attention. At trial, there was some exploration of whether this
was so, or to what extent, but in the end as I understood it his factual account
was not seriously challenged; and/or was accepted, at least by the First
Claimant. In any event, I accept it as factually correct in respect of his location
and restrictions on electronic communication.

54. The attempt to post the comment on the blog was made around 20:00 on 27
February 2012.

At 20:30. the Second Claimant tweeted (including directly to the First
Defendant) "I've just personally commented on yr latest #Steiner post. How
long does it take 2 get through moderation? #Waldorf#news".

At 21:04 the Second Claimant emailed via the blog challenging the First
Defendant as to why her comment has not appeared on the website, cited his
own moderation policy to him and concluded "From your statement above it
would appear that not to post it would contravene your own parameters, as not
being "in the good spirit of debate"".
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At 21:15 the Second Claimant posted a further tweet (including directly to the
First Defendant and two others) "Andy, my comment fits within yr criteria,
why's it still in moderation? #Waldorf #news #Steiner #quackery".

At 21:58 the Second Claimant posted a further tweet (to the like recipients)
"Still waiting 2 hear why my polite, factual comment is not posted \lA hrs L8r
#freespeech #HumanRights".

At 22:31 there is a further tweet, "A blog-compliant comment [the First
Defendant] doesn't want you to read. [A link to the Claimants blog post]".

At 22:50 is a further email via the blog "As it's now been over an hour since I
posted comment and you still haven't allowed it through, would you be kind
enough to drop me an email explaining why? ... Not to address [the substance
of the comment]... does put you into a very different category from that of
'critical thinking quack-buster' on which you are building your reputation. I
am sure you are aware of this, and that to treat such a compliant comment with
contempt cannot be said to be critical thinking. It is not your fault that there
are such problems within Steiner criticism, obviously, but you still will be
colluding if you censor knowledge of them, that is unavoidable and merely the
same point you constantly make regarding the quackery of others".

At 1:05 the next morning 28 February 2012 the Second Claimant tweets, "Is
[the First Defendant] quacking by censoring this informative blog-compliant
comment on his latest post? #muckreads #news ". [The # here may relate to an
investigative reporting site].

At 01:11 she tweets, [at a time when the blog has recorded a comment from
one @JohnStumbles], "Well [he] has published your comment, but not mine.
Hardly a skeptical position. #SkepticFail".

At 02:43. there is a tweet "Is [he] quacking my censoring this information
blog-compliant comment on his latest post? #muckreads #news".

At 06:57 there is a tweet including directly to the First Defendant "Hi Andy,
plz say why such high numbers R having to read a compliant, informative
comment on yr #Steiner post elsewhere? #news".

55. At 8:57 there is an email from the First Defendant to the Second Claimant: "I
am in a very rural area right now and not staying in my house in the evening as
severe cold weather recently burst a lot of pipes. As such, I have no internet
connectivity in the evening. Your eagerness to jump to conclusions suggests a
bigger agenda. And indeed, I am concerned that you may use my blog to
attack other individuals. Comments are there to discuss my post - no other
reason. I trust you will respond appropriately".
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56. This was a private blog site, not a commercial one employing staff such as
might be expected to monitor comment continuously, eg, on a newspaper
website. To the dispassionate observer, it is therefore very surprising that there
should be as many as 9 communications from the Second Claimant in the first
half a dozen hours, from 8.30pm to 2.43 (with others also posted, up to
6.57am the next morning), in which the author of the comments appears to
leap rapidly to the suggestion of censorship on the part of the blog author.

57. There is then something of a lull, the Second Claimant emailing the First
Defendant at 10:31 as to her wish to publicise the Claimants' situation as
quickly as possible and to have the comment published, and asking at 18:47 by
email "Before I get the wrong end of the stick again due to any lack of
communication, can I ask you to clearly state whether or not you are now
going to honour your comment policy and publish my comment or not?"
concluding "Bearing in mind my earlier explanation, what possible reason
could there be for you to censor the comment?".

58. At 19:48, as she tweets the First Defendant to ask why the comment 'is STILL
in moderation' and at 20:48 she tweets to three others "Well [he] got back to
me, but still refuses to post my comment. So much for critical thinking".

59. At 22:12 the Second Claimant emails the First Defendant "....I can't see that
it's unreasonable to assume at this point that you have pulled the comment and
are actively censoring me.... Let me leave you with a question. What is your
real agenda in apparently publishing to debunk Steiner Education but refusing
to allow further evidence, which you have not covered, in the comments?"

60. On 29 February 2012 there are tweets respectively at 04:21 "Why did [he] go
2 extent of blocking my IP address 2 prevent me from posting a comment on
this post? #muckreads"; at 04:28 "Evidence of gang mentality among sceptics,
prepared to block, ban & censor awkward evidence #skeptic #allmed
#bullying"; and at 04:54 "Finally managed to circumvent [his] anti-evidence
blocks 2 publish a comment on his 'EB' website #muckreads".

61. At 07:53, "It wasn't our IP address [he] blocked but our email address, which
he didn't get from us! Who gave him our addresses? #skeptic"; and at 09:21 a
tweet "Oh wow! [He] has deleted several comments from the post, including
ours. Very #Skeptic. Not! You've been rumbled mate".

62. This last comment reflects a cat and mouse game, where the Claimants were
trying to post their comment on the First Defendant's blog by using different
sender addresses, and or using spaced letters or dash signs within a word, in
order to evade any filter for that word; and the First Defendant was seeking to
restrain publication on his private blog of comments posted by the Second
Claimant (or Claimants).

63. It was open to the Claimants' to post comment on other sites available to them,
if they considered that the failure to post their comment on this private blog
was unreasonable and/or restrictive of their wish publicly to comment on an
issue or their own experience.

1 3 1 3



64. A person with a private blog is entitled to choose not to allow a comment to be
posted on it. I consider that a private blogger might readily find it troubling
that there should be, as there were here, serial attempts to override that
entitlement and to evade the filters put in place, and might naturally find it
troubling that the author of the comments by post and tweet became, as here,
so rapidly and repeatedly critical of him for not dealing with the moderation
immediately.

65.1 had ample opportunity during the trial to consider the evidence views and
opinions of all of the parties. There was a divergence between that which they
considered important to the debate on Steiner or Steiner schools. The
Claimants considered their own experience of Titirangi to be an exemplar of
the deficiencies of Steiner schools or their approach to bullying, and important
evidence in the Steiner debate. The First Defendant, in particular, expressed
wariness of whether the experience of the reported bullying at Titirangi was,
without more evidence than he had, attributable to Steiner philosophy as
opposed to an experience of bullying at a school which happened to be a
Steiner school, reporting an instance of such a school dealing very well with
an occurrence of bullying. I am satisfied that this was an honest expression of
his philosophical (or logical) approach, not one concocted for trial.

66. The First Defendant responded by email at 09:40 on 29 February 2012 to the
Second Claimant.

"This is the last time I will communicate with you on this matter
as it is a little boring. Your original post would have been
published had it not been flagged by my automatic spam catcher.
You have subsequently been attacking me on blog posts and
tweets and left them there long after you knew the facts. This
behaviour does not fit within my definition of being in the spirit
of good debate. You clearly have issues with other people and
these disputes are of no interest to me. Nor will my blog be used
as a platform in anyway for others. It is my blog. This is not
censorship. It is a private space and what is published there is at
my sole discretion. You have your own spaces by the look of
things. But to repeat, my issue with publishing your comments is
primarily about your behaviour, not your views. I hope this is
clear to you".

67. Over the next four hours or so there were no less than nine further emails or
tweets from the Second Claimant to the First Defendant pressing him,
including "What behaviour? What attacks? Got any evidence for yr
censorship? #skeptic".

68. The account given by the First Defendant is that a short investigation by him
revealed that the Claimants were carrying on an argument that had occurred on
other sites including Alicia Hamberg's blog (First Defendant witness
statement paragraph 12). In his witness statement, he says,
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"I had never seen a reaction like this to a delay caused by the
need to moderate comments. Such delays are common: I cannot
work on my blog full time. The vast majority of participants are
highly tolerant and accepting of such delays. There are about
18,000 published comments on my site. This is the most extreme
reaction by far I have ever seen to a delay in posting".

69. Whether delays in posting comments awaiting moderation are common is not
a matter of which I can take judicial knowledge. However I was able both to
observe the First Defendant closely in the course of his oral evidence and to
analyse his evidence. I accept his evidence that such delays are common.

70. The subject of interest for both the Second Claimant and the First Defendant
was in relation to Steiner schools, but the focus was very different. The First
Defendant's blog post of February 2012 was about the prospect of imminent
public funding for a Steiner school near the First Defendant in Somerset, and
whether such a policy should be permitted. The focus of the Claimants'
interest was in disseminating their personal experience at the school in New
Zealand which was in their view significant as to the philosophy and practice
of Steiner schools in relation to bullying.

71.1 found his evidence honest, and persuasive, that he considered that his own
blog on public funding for the Steiner school near him was "not a place for
you to express your disagreement with other people, and your concern about
other people". In my judgment, he was entitled to take the view that this was
his own blog, and that his blog on the principle of state funding of Steiner
schools was an inappropriate place for complaint by the Claimants about a
matter of grievance as between themselves and other individuals, and he
honestly did so.

72. It is thus inherently likely that he will have found it disturbing that his would-
be correspondent was posting comment that his failure to post her own views
was 'evidence of gang mentality among sceptics, prepared to block, ban &
censor awkward evidence' (to take illustratively only one of the comments).

73. In addition, the comment which the Second Claimant wished to leave
expressed criticism individually of the Second Defendant and a Professor
David Colquhoun FRS, along with another blogger [in fact Alicia Hamberg]
whom the Claimants' accused of "hate speech": "Your article does not
mention this aspect of provable harm and in my opinion relies over heavily on
the articles at DCs Improbable Science. Both Melanie Byng (ThetisMercurio)
and David Colquhoun have blocked our initiative to bring these matters to
light because I have had the temerity to flag up the hate speech published by a
Steiner critic which is being colluded with by all and sundry".

74. The evidence of the First Defendant was that "a short investigation revealed
that the Claimants were carrying on an argument that had occurred on other
websites (on Alicia Hamberg's blog "The Ethereal Kiosk" among others). I
was not happy for the Claimants to use my website as a vehicle to continue
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this dispute" (witness statement paragraph 12). He also said that at the time he
barely knew Melanie Byng and Alicia Hamberg (witness statement paragraph
15).

75. The Claimants advance a contrary view, based on the fact that attempted posts
were successfully blocked by him. A little over a month after this, the Second
Claimant was posting the following on her website Amazon News Media,

"Why did Andy Lewis stop me from commenting on his site,
and how did he do it?... in effect what Andy has done is to use
my own distress about the hate speech attack on my children -
published by the first commenter Alicia Hamberg, on her own
blog - as a reason to project that I would attack someone myself
simply because I had politely flagged it up. And he's telling me
I'm eager to jump to conclusions! Whether or not he had already
done so when I first tried to publish my comment, he then took
active steps to prevent me from being able to comment at all.
What this means is that far from his communication with me
actually being the genuine exchange it appeared, and he was
actually not being honest about what he was up to. After his
initial contact, Andy didn't respond to my further questions,
neither did he let my comment out of moderation. He gave me no
clue as to what he would consider an "appropriate" response,
neither did he ask me what I thought was appropriate. Yet when
he finally emailed me a second, and last time, he told me "such
behaviour does not fit within my definition of being within the
good spirit of debate". Well precisely." (emphasis supplied)

There follows detail as to how he might have secured the Claimants' e-mail
addresses, in order to stop their attempts to place their comment on his site.
The relevance of this, as was again explored in cross examination of the First
Defendant, is whether he must have had contact with other Steiner critics, it
being suggested that they were the only persons who could have supplied him
with the personal email addresses of the Claimants, for him to block them.
They rely upon the fact that they asked a friend of theirs to post the exact same
comment on the First Defendant's site, and it got through. "It got through,
moreover, despite containing the name "Angel" within it". This is proof, say
the Claimants, that the First Defendant cannot have excluded their own direct
posts or emails by setting a spam filter to exclude their own names or any
variant of them, but he must have had both their email addresses, and such
could only have emanated from others, with whom he must have colluded.

76. The tone of cross examination was throughout that it must have been
malevolent for the First Defendant to seek to exclude any comment by the
Second Claimant upon his blog. The First Defendant told me that he did start
to think how he could put anything they sent into moderation, ("As your
attacks progressed, I tried putting different things"), and that he could not
remember exactly what he had done; but that there was certainly a period
when "I flipped a switch to put everything into moderation"; although
afterwards he thought that that was a bad idea.
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77. Both the First Claimant and the First Defendant displayed an advanced degree
of knowledge and sophistication in the use of the internet and electronic
communications. On the balance of probabilities, and taking into account that I
accept below his evidence as to why there was delay in moderation I find the
most likely explanation is that initially the First Defendant successfully
excluded posts by putting in his spam filter the names of the Claimants and
variants of those names, but that for a period thereafter when a post had been
placed by or via a friend of the Claimants, there was a period when he placed
everything into moderation. On this aspect, I find the suspicions of the
Claimants unfounded.

78.1 understand the case for the Claimants to be that from the outset the Second
Defendant was collusive with the First Defendant and others to block their
views. It is important to consider this when assessing the First Defendant's
explanation of his reaction, to the undoubtedly intense representations from
the Second Claimant of 27 and 28 February 2012.

79. On 31 January 2012 he had received a warning communication from the
Second Defendant to himself, of which here it suffices to include the
following,

"If you're about to write about the Steiner Academy Frome,
you'll need to know about a couple of malevolent trolls, Angel
Garden and Steve Paris, who may try to use the comments. I say
this partly because they have published scurrilous material, some
of which involves my 17 year old son, Joe. I would really rather
not give them the fun and excitement of legal action, which is
why we don't give them any attention. I'm hoping eventually
they'll get bored and go away, but it's not happening yet....

They came to England last summer to visit a very sick relative,
we met a couple of times largely because they wanted to look at
Sands Democratic School for their children.... Angel and Steve
had just bought a little house in France.... Joe knows he needs to
improve his languages, so we made an informal arrangement for
him to fly over and help with the children in return for a chance
to learn some French. No contract was drawn up. With teenagers
things often don't work out, so when he decided after a week he
didn't want to stay we weren't too surprised, although his email
was slightly alarming. He told me there was very little food, he
was left with the children for hours and ignored by Steve, no-one
spoke any French to him and 'Angel is a fucking astrologer!

At this point things became a little strange. It culminated in Joe
skyping me the morning of his flight home and saying 'they say
they will take me to the airport if I clean their house'. We made
some firm phone calls. At the airport, Steve fleeced Joe for all
the money he had on him. We didn't stop worrying until we
heard from the airline that he was safely on the flight....
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The experience was soon forgotten. But we decided we would
rather not have anymore contact with Angel and Steve. While
Joe was away my husband Richard had a long phone
conversation with Angel about her mother's cancer treatment,
from which he'd drawn a few conclusions. Richard is a GP and
academic and an expert in primary care mental health, including
personality disorder. After receiving a threatening text from
Angel I wrote a polite but firm email telling her that I felt unable
to engage with her anymore, and that I certainly was in no
position to help in any way with their documentary....

By this time Angel had been banned from Alicia Hamberg's blog
(@zzzoey) for attempting to post attacks on me in the comments,
and because she was making it very clear that she expects ex-
Steiner parents to use their own identities to whistle blow re bad
experiences at Steiner schools. If not she feels pressure should be
brought to bear on these families to 'come clean'. It's of course
very difficult to make a documentary if no-one will tell their
stories in public. For us, and for the Waldorf critics in the States,
this makes their project a potential danger to vulnerable
individuals. None of us will promote their work.

Of course their accusations (many, maniacally expressed),
involve people preventing their documentary, hurting children in
the process. Angel even accuses me of 'grooming' her daughter
(who I didn 't even meet) presumably because I suggested Sands
as a possibility and then withdrew my support. You can image
[sic] how it feels to be accused of 'grooming' a little girl. And
then to have these accusations sent to journalists (one of whom
forwarded an email asking me what I would like to do about it).
Ignoring is the best thing. So if they do appear on the
Quackometer, please just check that they don't use the
opportunity to attack Waldorf Critics, Alicia, LovelyHorse (Sam)
or myself because it has nothing to do with Steiner schools.
They would be far more relevant commenting after a post about
yams, or astrologers, or people calling themselves ludicrous
names like 'Rainbow Starchild' or 'Angel Garden', or how
psychopaths are initially charming " (emphasis supplied).

80. This was vehemently expressed, with its reference to 'malevolent trolls', and
'how psychopaths are initially charming'. On the other hand, what it was
suggesting was that the Claimants had published accusations and attacks
against her personally, including accusation of "grooming", which they had.

81. The First Defendant said "I received this email with some scepticism. I had no
idea of what problem existed. I do receive letters like this. My thinking was,
let's see what happens. If you turn up and cause problems, I'll deal with it in
the same way I deal with people who cause problems as to the degree of
personal acquaintance".
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82. In cross-examination he further said,

"A. I was aware of who she was, she had co-written a couple of
blogs with David [Colqhoun] a friend of mine.
Q. Did you have a friendship with her? A. No.... I knew her as a
Steiner critic, and as an ex-Steiner parent who had written.... She
had co-written a couple of blogs, a number of articles, which
were very important, very well written. I did not know the person
herself."

On an earlier exploration of what contact there may have been between
himself and the Second Defendant prior to writing the blog post to
which the Second Claimant sought to post comment in February 2012,
his recollection was that the Second Defendant

"had written to me saying there were two persons who might
write to him, but she did not ask him to block them and "I
thought, this might be another ex-Steiner parent, I didn't know
her. I thought let's write this, if Angel and Steve come onto the
discussion, and add to it, all very well. In fact you attacked other
Steiner critics, and when you were in moderation you behaved
amazingly".

The First Defendant willingly agreed that everyone is subject to "confirmation
bias" (namely that if he believed the contents of the "malevolent trolls" email,
he would be more ready to take an adverse view of contribution by them).

83. As to philosophical matters, the First Defendant was extremely precise in his
language in answer to questions, and maybe somewhat ascetic in his approach
or personality and insistence on a logical approach to analysis of evidence on
an issue of debate. He was observably wary of opinions or views which are
expressed in emotional terms or using emotional language.

84. The Second Defendant was aware of incipient interest on the part of the First
Defendant in writing about Steinerism or Steiner education. Once the
suspicions of the Claimants on supposed knowledge of e-mail addresses are
rejected, there is no significant evidence of prior personal acquaintance with
the Second Defendant and the tone and content of her e-mail to him on 31
January 2012 is supportive of that. I accept his evidence that he barely knew
the Second Defendant (or Alicia Hamberg) in February 2012.

85. As to his actions in February 2012, I found his account compellingly
persuasive as to the reasons for the initial delay in moderation; and for his
subsequent exclusion of the Second Claimant's comment on his article
because he found unsettling both the impatience and intensity of the Second
Claimant's comments and the determined efforts of the Claimants to evade the
controls on his site. I find that this was reinforced by her comment that
Melanie Byng and David Colquhoun had "blocked" their initiatives to bring
certain matters to light because "I have had the temerity to flag up the hate
speech published by Steiner 'critic'...."; and that having looked at the relevant
websites at the time, he was "amazed at the reference to 'hate speech'.
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86. He did not agree that his response was one made 'trusting the judgment of the
Second Defendant', and said that the Second Defendant's communication of
31 January 2012 "was a piece of corroborating evidence".

87.1 find the suggestion clearly unfounded that the First Defendant declined the
Second Claimant's comments in February 2012 on account either of personal
bias against her, or on account of collusion with others.

88.1 have dealt with this episode for three reasons. First, I consider it revealing as
to the allegations and cross-allegations in the case in general.

89. Second, it is a factual issue which goes to the motivation of the First
Defendant in the publication of his blog post of 9 November 2012, and
whether there is evidence of malice which would rebut the qualified privilege
which he asserts is based on attack.

90. Third, in an article on Amazon News Media of 2 March 2012, (commencing
"Why did Andy Lewis stop me from commenting on his site, and how did he
do it?"), the Second Claimant wrote, towards the end of the article,

"You can bang on all you like about what Steiner said over 100
years ago, but sceptical folk need evidence don't they? And
Andy Lewis has dishonestly censored that here's a heads up
for Andy: Getting your friends, who have mobbed flamed and
banned those they fve written hate speech about to supply email
addresses so you can help them cover that up, is NOT sceptical.
It is a pathetic, dishonest example of crude censorship and
collusion in a Human Rights abuse.... He's more about secretly
getting peoples e-mail addresses off his Steiner 'critic' friends
who actually all think that expelling bullied children from Steiner
schools is an 'elegant' thing to do. But don't bother trying to
hold Andy, or any of these pseuds to account because even
though they spend their time sanctimoniously demanding
accountability from others, such who request of them will
immediately be labelled as an attack. Quack quack quack"
(emphasis supplied).

91. On 7 March 2012 the Second Claimant posted an article, entitled "Andy
Lewis's Absurd Educational Quackery" which included the following,

"Here's a heads up for Andy: getting your friends who have
mobbed, flamed, and banned those they've written hate-speech
about, to supply e-mail addresses so you can help them cover
that up is NOT skeptikal; It is a pathetic, dishonest example of
crude censorship and collusion in a Human Rights abuse".
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92. If this set of accusations were well founded, it would of course be difficult for
the First Defendant to maintain a successful defence of qualified privilege
against attack. In my judgment these accusations were wholly unfounded, and
they were attacks upon him. Therefore the defence of qualified privilege is
open to him, subject of course to exploration whether there is other material to
show bad faith on his part, and I consider it below.

93. The stance of the Claimants was in truth intolerant of the idea that a private
person's blog was one in which that person might rationally choose to exclude
the Claimants' complaint of being blocked from other sites. At trial, they
acknowledged that there were other websites than the First Defendant's and
other means of expression of their own experience and opinions. However as
developed at trial, in my judgment this paid lip service only to the availability
of alternative sites for comment, as on their own website, and appeared
dismissive of any notion that an individual might for whatever reason choose
to wish to exclude their own comment save for malicious reasons.

94. This does not in itself exclude the possibility that his later blog post of 9
November 2012 was improperly motivated, or that he was participating in
collusive attack against the Claimants, but it is highly relevant to the reaction
which the First Defendant may have had to the extensive comment which the
Claimants publicly made upon him; and to whether more generally the
Claimants' suspicions of and allegations against the First Defendant of attack
upon them collusively with the Second Defendant and others, were justified.

95. The third episode. This concerns Dr Byng, the husband of the Second
Defendant.

96. Helpfully, at trial and in submissions thereafter, the Claimants have identified
to me those emails on which they place reliance. These include numerous
emails grouped under issues, such as the Second Defendant warning others in
relation to the Claimants, or warning others as to the Claimants' expression of
complaint of her views and concerns as to Steiner schools before and after the
cessation of relations between her and the Claimants, and in particular those
which they assert are mental health smears against them. I might add that the
electronic articles posts and emails printed out in the Bundles prepared by the
Claimants run to 24 arch lever files, and that it is evident that both sides have
assiduously combed all of that material. None of the relevant e-mails relied
upon or identified is a general communication (or e-mail) from Dr Byng to any
other person. At no point had Dr Byng posted any public article or comment in
respect of the Claimants.

97. On 10 October 2012 the Claimants jointly wrote a letter by email to Mr Sneyd
Dean of Plymouth University. In it they write,

"We are writing to you as the Dean of the new Plymouth University
Peninsular Schools of Medicine and Dentistry. On World Mental
Health Day we would like to ask you the question as to why are senior
lecturers at your University allowed to, away from work, be involved
in smearing the mental health of others on line?
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It is not only the attempt to use mental health as a stigmatising tool to
victimise people on line, that is bad enough for someone with a
respected position in mental health, or his family, but also, given that
we only met the Byngs due to our whistle blowing activities, which as
they knew had resulted in community mobbing, their behaviour,
already comprehensively documented on line, could not be better
designed to actually cause mental illness."

[For brevity, I summarise that the letter asserts (i) "coming very close
to us suddenly" (ii) "suddenly breaking off contact" (iii) "suddenly
ostracising us completely both personally and also much more
significantly from the public debate about our shared interest").]

The letter continues "At the same time as ostracising us from public
debate, Melanie Byng then began actively warning others not to have
anything to do with us and smearing our mental health to hundreds of
people on Twitter. She has even knowingly circulated material which
attempts to cover up a 'paedophile' (sic) smear against a third party,
who'd worked with us in the past. This behaviour towards someone
who's only in the country to look after a dying relative is beyond the
pale.

The fact that one of the perpetrators of it is a senior employee in your
university should be a matter of shame...

On this, World Mental Health Day, we feel you should know about it,
as you are the people who employ Richard Byng for his knowledge
and understanding of mental health, and we will not stop trying to
bring attention to the absolute hypocrisy of such a person knowingly
allowing that understanding to be distorted and used as a weapon
against others....

We do not expect a reply to the question as to why such a senior
professional is allowed to get away with this, and know that, as you
can see in the news, people often tend to close in to protect the
powerful against those who are seen as weaker, even feeling anger
against the target, who must have asked for it somehow...." (Bundle
B2/47/24, and 25).

98. A year later on World Mental Health Day the Second. Claimant posted on her
"An Archangels blog", by reference to her letter of 10 October 2012,

"My letter to the Deans (sic) was both a protest, and a request for
help, because it seemed clear to me that the discovery that
someone with a senior post in mental health was prepared to
actively victimise people he's just persuaded to accept his "help"
should be concerning, and I hoped that the Dean's concern for
the honest reputation of the University might put him in a
position to bring the situation back into the realms of sanity ...
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It may not matter to Plymouth University if someone takes a fat
salary for knowing and caring about mental health, but allows
themselves to knowingly behave in ways likely to damage the
mental health of others "outside" work, but to me that seems
wrong. Call me old fashioned but I think that what Richard Byng
does in his private life should reflect his professional ethics. But
you know what?....

Richard Byng is to be congratulated on having recently been
promoted.... Clearly being a mental health ruining personal shit
is no barrier to success in the field, which must be such a comfort
to all those with mental health problems. Happy days".

99. There was an email from the Second Claimant to the Human Resources
Manager at Plymouth Medical School of 5 December 2012 which described
his behaviour as "severely victimising"; and said that he was involved in the
"victimisation of whistle blowers". I find that this was unmistakably intended
to damage his reputation at work, and that the Claimants thereby intended to
persuade the university if they could to reconsider his employment.

100. At trial, the stance, and clearly the utter belief, of the Claimants was
that Dr Byng was personally responsible for, and should be excoriated for,
permitting the Second Defendant to write what she did. In answer to my own
question, at the conclusion of her oral evidence, the Second Claimant told me,
"And then the idea that a mental health professional would let his wife do that
- when we got disclosure, mental health smearing to whoever she wanted -
'you're basket crazy, you're demented'...." (emphasis supplied).

101. If it is a somewhat Victorian notion that a husband should control what
his wife says, it is extraordinary that the Claimants should have approached
the university, plainly asking them to reconsider his continuing employment at
the university, not on the basis of anything he said but on the basis that "at the
very least he has been knowingly allowing his wife to target and vilify others,
using mental health stigma, and actively behaving in ways known to have
adverse mental health consequences for the targets" (10.10.2012 at Bundle
B/47/25; 4 10.10.2013 at Bundle B2/45/250. emphasis supplied).

102. It is undoubtedly the case that Dr Byng was uneasy about the Second
Claimant. This seems initially to have stemmed from a conversation which he
had with the Second Claimant, during the period when Joe was in France. She
wished advice about her mother, who had terminal cancer, and was concerned
that the relevant doctors were unwilling to prescribe an unlicensed treatment
mainly used in the United States. Dr Byng apparently indicated that a GP
could not be expected to prescribe in that way and that an NHS oncologist
would normally follow evidence based guidelines, but it might be possible to
find a private doctor who would prescribe and that it should be possible for
them all to co-ordinate their care. However Ms Garden then said that her
mother herself would not tell the doctor that she wanted treatment, but that the
Second Claimant still thought it very wrong that it was not being provided. Dr
Byng states, "I explained that if her mother did not want the treatment, it
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should probably not be prescribed. Given the distress associated with her
mother's illness, I remained at that time sympathetic, but wary about how sure
she was that others were wrong".

103. Dr Byng was less emphatic than his wife in his reaction to the
difficulties with Joe, but in cross examination he said that the cessation of
contact with the Claimants was down to a combination of factors: "(i) Your
slightly bizarre insistence on all of the solutions; (ii) the issues with Joe
seemed to be problematic; (Hi) the conversation with Angel about her mother's
illness; (iv) my wife's reflections, and the email from [the Second Claimant]
that did not indicate that anything had gone amiss, it was business as usual."

104. In summary he said, "I think we just decided that we would have no
contact, which was our right".

105. It is not for the court to express a view on the moral merits either of
cessation of contact, or the manner in which it was initiated. Many might think
that the Second Defendant and her husband had the right not to pursue further
a relationship with the Claimants which had become extremely embarrassing,
but that courtesy might invite some simple letter explaining in neutral terms
that in the light of embarrassment, whosever fault that might be, further
contact would not be made. However Dr Byng as an individual was entitled to
form a view as to the personality of the Second Claimant; and had not
published any comment upon the Second Claimant. The criticisms of him
made by the Claimants to his employer were extraordinary and unfounded.

106. A general observation. In answer to my direct question, the Second
Claimant told me in evidence that she fully understood that others might not
share her own views, and were free to express their own different views. I seek
to understand that the pressures of a courtroom trial are unfamiliar and that
parties may find the experience emotionally trying, particularly in a case of
alleged defamation such as this. Also, individuals may by personality and
experience be very different one from another; and it will have been upsetting
for the Claimants to see strong personal comment on themselves in e-mails
and other material revealed on disclosure. However there was little detachment
in the mode of questioning and oral submissions on her part. Over time during
the hearing before me the impression became irresistible that in truth the
Second Claimant finds it extremely difficult to accept that others may
rationally form any view different from her own; and naturally, repeatedly,
and very rapidly leaps to the conclusion and settled belief that if they do, they
can have done so only out of personal hostility to her.

107. Publication. The blog of 9 November and the tweets thereafter. The
Defence accepts that there was publication of the blog post itself on the
Posterous website on 9 November 2012.
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108. The evidence of the First Defendant in his witness statement, that as of
1 February 2014 (the date when he was served with the original Particulars of
Claim), the blog post had 301 page views, was not contested. Some of those
views will have been related to this litigation, namely views by the Claimants
and or the First Defendant and the respective lawyers, none of which would be
actionable publications; but there will have been others which were.

109. In April 2013 the article was moved, and according to the First
Defendant was moved to the Quackometer website, together with all other
articles on the Posterous website, on closure of the Posterous site. It was not
challenged that the article had been moved in common with all other articles
on the Posterous website.

110. In closing submissions, after acceptance on behalf of the First
Defendant that 'it is probably possible to infer that the blog post was published
to third parties', argument is made as to how many of those would have been
by solicitors and counsel for the Defendants and the former solicitors and
counsel for the Claimants, and thus not actionable, and/or by the Claimants
themselves (and/or Alicia Hamberg who apparently already thought nothing of
the reputation of the Claimants) and thus not actionable. In his witness
statement, the First Defendant said that he did not put this article on the
Quackometer home page (which receives a lot of traffic), nor did he go to the
usual promotion by himself of a new post in other channels: "Typically a new
post on the Quackometer will quickly receive thousands of page views. This
post has never received this amount and is indeed the least viewed blog post
on my site by a large margin".

111. Publication. The tweets/re-tweets of 9/10November 2012 and 15 and
20 May 2013.

112. On 9 November 2012 the Second Defendant re-published the blog post
by tweeting a link to it on three occasions. One was a direct tweet, and two of
them were a re-tweet of the First Defendant's own tweet.

113. The Defendants contest that the Claimants have sufficiently proved
publication of the material contained in each of the tweets or re-tweets of
which they complain.

114. As to the tweets of 9 November 2012, in closing submissions the
Defendants argue also that the Claimants do not point to any particular words
used by the Second Defendant in her 9 November 2012 tweet/re-tweets which
might make it more likely that the link would be followed. I am not persuaded
that this materially assists the Defendants. The purpose of including a link is to
invite use of the link. Common sense suggests that at any rate a substantial
proportion of those receiving a tweet with a link will follow it.

115. On 10 November 2012, as is admitted, the Second Defendant
published or caused to be published a tweet on Twitter which included the
words. "Lying, bullying, threatening.... How do Angel Garden EKA
@AmazonNewsMedia and @sjparis sleep at night?" (emphasis supplied).
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116. It is further admitted by the Defendants that on 15 May 2013 the First
Defendant published a tweet to another Twitter user (@DoctorAndTheCat)
"Many thanks. Shame some odd and disturbing people in the World cannot
understand 'I want nothing to do with you' " (emphasis supplied).

117. It is further admitted that on 20 May 2013 the First Defendant
published a tweet directed at another Twitter user (@zzzoeey, namely Alicia
Hamberg) which included the words "Thank you. Most Angels will be
welcome. The fallen Angels of harassment will not" (emphasis supplied).

118. As to each of the tweets of 15 May 2013, and 20 May 2013, the
Defence raised from the outset the issue of whether these tweets were read by
third parties, and/or read by third parties in sufficient numbers to satisfy the
Jameel test for actionability, in the following terms:

"The Claimants are required to prove that the words complained
of were published to any third party and the identity of any such
third party. The Claimants are required to prove that such
publication of the words complained, of having regard to the
number and identities of any publishees, is an actionable
publication and is not an abuse of process, which is not
admitted/denied".

119. The issue of whether there was publication in law was the subject of
factual assertion in the witness statement of the First Defendant, in particular
as to the workings of Twitter, but although it had been raised in the Defence it
was not commented on or dealt with in the witness statements of fact of the
Claimants. By letter of 4 March 2015 solicitors for the Defendants invited the
Claimants to agree the Defendants' explanation of the workings of Twitter.
Prior to trial itself, the Claimants made no response, (of agreement, or) of
disagreement.

120. There were two strands to evidence of the First Defendant on this
issue.

121. The first is that tweets are an ephemeral form of publication in that
they are designed to be of the moment, and

"[they] have a publication lifetime that is ordinarily measured in
minutes or hours. Users of Twitter see a stream of tweets from
those users or issues they follow. Older tweets are pushed down
a user's views in real time, so typically most users only see a
small fraction of their potential stream during the time they are
online and using Twitter. Older tweets rapidly become very
unlikely to be viewed. The time frame will vary on how many
users a person follows and how prolific these people are, but for
most people this degradation will occur over tens of minutes. The
only way to see older tweets is typically to make the unusual step
of actively searching for them".
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This statement has not ever been contested, and indeed is close to something
of which one may take judicial notice.

122. The second asserted strand of evidence is that, in addition re-tweets, or
"RTs", have a further restriction on their scope of publication.

"A normal RT will only appear in another user's timeline if they
are not followers of the original account who tweeted it. Twitter
will only publish a RT to a user if it's unlikely they will have
seen it on the original timeline or from another user who has also
made the RT. In the case of Melanie's re-tweet of @skepticat,
@thetismercurio shares a number of followers, and the original
tweet was also RT'd by other users. The number of people who
actually received the tweet from Melanie (the Second
Defendant], and not from @skepticat or other users, is likely to
be extremely limited. A still smaller number of those who
received the tweet from Melanie would actually have been able
to read it on their timeline. The others would only have seen it if
they were actually looking for it".

123. This was not the subject of challenge initially, but on the second day of
trial it was challenged.

124. The evidence of the First Defendant was always that in August 2009,
(namely 3 years before the tweets with which I am concerned), 'Twitter began
supporting re-tweets in a way which allowed users to very quickly re-tweet
without all the cut and paste and manual typing which had been necessary
before. A simple button press next to the tweet would produce an automatic
re-tweet. Secondly the publication of re-tweets is subject to a Twitter
algorithm which specifically limits publication 'to reduce noise and clutter'. If
the First Defendant {@lecanardnoir) tweeted, and many of the people re-
tweeted, then their own timeline (the visible and scrollable succession of
tweets) would be full of duplicate tweets. Accordingly the scope of publication
of a re-tweet is very restricted compared to the original tweet'. (In a second
witness statement, a homely example was given by the First Defendant,
namely: "if user @DaveCameron tweeted "I'm having sausages for breakfast",
and if every Conservative MP natively re-tweeted what Mr Cameron had for
breakfast, it is unlikely that this would result in substantial further
publications, as there is likely to be a substantial overlap between the
followers of all other Tory MPs of the followers of Mr Cameron").

125 At trial, the First Claimant was willing to accept that this was now the
position as to're-tweets, but questioned whether this had been instituted as
early as 2009; and questioned whether it was operative at the matenal times
with which I am concerned. I reiterate that the First Claimant and the First
Defendant are each conspicuously internet and computer literate. The First
Claimant asserted, (on the second day of trial, and at times somewhat
hesitantly), that the system which Twitter used to deal with re-tweets changed
'at some time during 2012' and that prior to that, every re-tweet was a new
tweet and would appear separately in every follower's timeline.
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126. I relate above the First Defendant's evidence that 'If [there was a
tweet], and many of the people re-tweeted, then their own timeline (the visible
and scrollable succession of tweets) would be full of duplicate tweets'. For
ease of understanding of the point, I also relate here his evidence that "prior to
around August 2009 users of Twitter could and did manually re-tweet other
persons' tweets, and by convention would insert the handle of the original
tweeter in front of the text to be re-tweeted (a "manual re-tweet"); around
August 2009 Twitter began supporting this function automatically (a "native
re-tweet") with a button to achieve this with one click. Thereafter the system
by its algorithms tried to exclude the publishing of re-tweets to those users
who were likely to have seen them before from other sources".

127. Subject to whether a tweet may be found upon specific search, I prefer
the evidence of the First Defendant to that of the First Claimant on this issue.

(i) The First Defendant had set this out in his witness statement, served on 16
February 2015. It had been visible to the Claimants, of whom the First
Claimant is conspicuously literate as I have set out above, and it had been
specifically raised to the Claimants in pre-trial correspondence. It was not
contested until trial.

(ii) Second, the explanation given by the First Defendant in particular (and
also supported by the Second Defendant) is internally coherent, and the First
Defendant has been specific throughout as to when and how the changes to
Twitter occurred.

(iii) Although the Claimants do rely upon one document at C20/1/50 (out of
the morass of documents in this case) as inconsistent with the propositions of
the First Defendant, that document appears to be a screen shot from a New
Zealand mobile phone, and there appears to me to be force in Mr Price's
submission that the presentation of a tweet will depend to some extent upon
the device/platform upon which it is being viewed.

128. In closing submissions, the Claimants set out (in particular) the
following, upon the issue as to whether they have shown publication to
sufficient number of third parties as to be actionable, which I will quote
exactly as they are set out in those submissions, namely

"27(c). To any extent that Cs can be implicated by Ds lack of attention
to the issue, Cs have never expected Ds to both hide the identities of
those they have warned and then used that exact same covert
harassment of Cs as the reason not to infer publication.

27(d). Ds' "low figures for publishees" argument contravenes the
point made in Cairns -v- Modi 2 [2012] regarding insight into
limitations of JameeVs usefulness and the caution that publication
should not be reduced simply to a numbers game or "used as an
additional hurdle which the Claimants must overcome". Cs also again
note the lack of any covert campaign of character assassination and
avowed destruction in that case.
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27 (e). Any claim by Ds of a lack of inference of publication should be
struck out because of the fact that they do use their influence to operate
exactly such a covert campaign of Cs. As Dl said "getting a full
translation of a UK blog with some profile (coughs) would neutralise
them. And make them hopping mad" (with Bundle reference)

27(f). Twitter's search facility and the public love of scandal lead Cs
to submit that rare public statements from influential people, to large
numbers of followers, in the context of wide warning and mental
health smearing, some of which publishees are in the class of "top
journalists who have been told lies about Cs, including mental health
smearing but Cs don't know who they are" are likely to be widely seen
and are meant to be extremely and painfully humiliating".

129. I have not found it easy to understand some of these submissions, in
particular those at 27(c) (e) and (f). As to the submission at 27(d), it is
common ground between counsel for the Defendants and the Claimants that
the issue of publication 'should not be reduced simply to a numbers game'.

130. In part, the Claimants stress that at no time did the Defendants in fact
issue, prior to trial itself, any application to strike out any claim on the issue of
publication. I consider that this reveals more as to the motivation or
willingness of the Defendants to so apply than as to the inherent legal merits
or demerits of such an application. In any event, until January 2015 the parties
were engaging in mediation which appeared to have some hope of success,
and there was then slippage before service of witness statements, which on the
Defendants' part did include factual assertion upon this issue.

131. The Claimants also seek to rely, in closing submissions on an
"Appendix 6", entitled "Unique followers to @ThetisMercurio (D2) compared
with @skepticar: "This Appendix is designed to see how many of D2's
followers were exposed to the skepticatjuk tweet which D2 re-tweeted [ie the
"lying bullying threatening.... How do Angel Garden AKA
@AmazonNewsMedia and @sjparis sleep at night" tweet]".

Central to the analysis there put forward are certain propositions or
assumptions, at paragraphs 2 and 3 and 4 of that Appendix, namely that

"2. According to disclosure, we know that in May 2012, D2 had
744 followers on Twitter. We have extrapolated and assumed
that by November 2012 she had 800 followers. 3. @skepticat_uk
has gained followers much faster than D2, although for the sake
of argument we have also assumed that in November 2012 she
also had 800 followers. 4. Twitter lists followers by the most
recent to the oldest. We are therefore collating the 800 oldest
followers from each account (this is again an assumption,
because people follow and un-follow accounts regularly, but this
is the closest we will be able to manage this analysis).
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These are assumptions which were not proposed at trial itself, and which have
thus not been the subject of testing in evidence at trial. Also, if people do
follow and un-follow accounts regularly, it seems to me at first blush unsafe
for an analysis to be based on a collation of a given number of oldest followers
from each account equal to the number of followers of the Second Defendant
and Alicia Hamberg respectively.

I consider it impermissible to introduce argument based on assumptions which
the Defendants have not had the opportunity to test, or respond to in evidence,
at trial. This conclusion is reinforced by the fact that yet further and
competing points on the issue are then raised by counsel for the Defendants in
written response to the Claimants' written closing submissions, and by the
Claimants in comment on that response.

132. I consider it true that arguments whether there has been actionable
publication to third parties "cannot depend on a numbers game" (Mardas -v-
New York Times Co [2009] EMLR 8, Eady J at 15); and that as to the initial
question whether there has been a "real and substantial tort", the court should
consider the matter in the round.

133. Of course there is a difficulty, even in the case of a publication of
defamatory material, if the evidence as to extent of publication is so slim that
assessment of award of damages is wholly uncertain. However if otherwise it
is shown that there was some publication of defamatory material, and if a
defence of justification or qualified privilege has not been established, in my
judgment it should be a matter of last resort for the court to decline to make
any award at all, as opposed to award appropriately moderated.

134. As I set out above, in the case of an internet publication, "There may
be evidence as to how many times the material was accessed or it may be
legitimate to draw an inference about that from the circumstances, but there is
no presumption of law that in such a case there has been a substantial
publication within the jurisdiction".

135. The First Defendant is a blog publisher who is very widely followed,
with according to his own evidence typically about 20,000 unique page views
per month on the Quackometer blog, with a peak readership of 100,000 in one
month, and over 8.500 followers on his Twitter account. The Second
Defendant clearly has a following, but on nothing like the same scale, with
1,022 Twitter followers as of January 2015.

136. Given the two separate strands, of the ephemeral nature of a tweet
which will be pushed down the timeline by newer tweets, and the Twitter set
up by which a normal re-tweet will only appear in another user's timeline if
they are not followers of the original account who tweeted it, I find the case
for the Defendants compelling as to the unlikelihood of a re-tweet by either of
them directly causing a significant number of others for the first time to read
the original tweet, or thereby to read for the first time the material to which the
original tweet links.
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137. This leaves the possibility that others, not a recipient of the original
tweet, will be led to it via the re-tweet upon making a search, for example by
naming the First Defendant or the Second Defendant.

138. If one were considering a tweet by the First Defendant, I regard it as
feasible, by reason of the widespread readership of and interest in his
Quackometer blog and/or Twitter account, that search would find a re-tweet,
which would lead others for the first time to read the blog of 9 November
2012, albeit I consider that publication is likely to have been only to a
relatively small numbers of readers who had not read it directly on the original
post. In the case of the Second Defendant, with a more limited readership and
a smaller number of followers, I regard it as unlikely that search would lead to
discovery of a tweet by her, or a re-tweet, which would lead others for the first
time to read that blog.

139. Thus in the case of the Second Defendant, in respect of the two re^
tweets linking to the blog post of 9 November 2012, I consider that the
Claimants have not established the likelihood of substantial publication to
others by those re-tweets. I consider below, if I were wrong as to this, whether
other defences are made out.

140. In the case of the direct tweets of 9 and 10 November 2012, having
considered the 'two strands' above, I consider that it is shown that there was
actionable publication of it; but by reason of the ephemeral nature of tweets
and lack of other evidence, what has been proved is publication of the contents
of the blog only to a relatively small number of persons.

141. I turn to the tweet of 15 May 2013.

142. It is necessary to set out its context. On 14 May 2013, the First
Defendant gave a talk at a Skeptics in the Pub meeting in Bath. After the talk,
in a break which was to be followed by a question and answer session, the
Claimants approached the First Defendant and attempted to give him a letter in
an envelope. In his witness statement, the First Defendant says that the
Claimants did not announce themselves to the general meeting and he did not
mention them by name either, which is not challenged; and that ,"I was very
upset by this meeting. I felt threatened by the Claimants. I had been tracked
down in person by people I knew to be angry and obsessed with me. I had
every reason to believe they lived in New Zealand at that time and had no idea
why they had taken such effort to be at my talk. I have since realised that the
Claimants had by then left New Zealand but they did not make any public
reference to this. I was so uncomfortable that I left the meeting without taking
part in a scheduled question and answer session after the meeting".

143. Thus it was on the day after this meeting that the First Defendant
published the tweet of 15 May 2013, which included the words, "Shame some
odd and disturbing people cannot understand [fully cited at paragraph 116
above]".
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144. In his witness statement the First Defendant stated that the tweet was
part of a Twitter conversation between himself and @DoctorAndTheCat, that
@DoctorAndTheCat had been at the Bath meeting, cut short when the
Claimants attended and attempted to serve him with what turned out to be
another threat to sue him for defamation; that the tweet was an @reply,
meaning it would only have been seen by himself, @DoctorAndTheCat, and
any mutual followers; and that @DoctorAndTheCat only had eight followers,
none of whom were shared by the First Defendant. This evidence was
uncontradicted.

145. It follows that this tweet was published to @DoctorAndTheCat only as
part of a conversation on Twitter between @DoctorAndTheCat and the First
Defendant; and that @DoctorAndTheCat understood the context in which it
had been said, namely the Bath meeting which had been cut short.

146. The First Defendant also stated that "...@DoctorAndTheCat's tweets
are currently protected, which means that only followers of
(SiDoctorAndTheCat can view his tweets. I have seen no evidence that any
person would realise that this referred to the Claimants" (witness statement
First Defendant paragraph 57). He continues, "The Claimants would have seen
the tweet only by 'stalking' my timeline. Stalking a timeline is the name given
to Twitter activities where users make special efforts to view the tweets of an
individual who may have blocked them or where tweets would not normally
show up on their timeline. The tweets are available to view by scrolling down
my timeline, or by specifically searching for the tweet, but with some
difficulty. As I am a prolific Tweeter, the tweet would only have been on my
home page for a few hours or days at most. It is not clear to me how anyone
other than the recipient could have identified the subject of the tweet. They
would need to have been at the event and be followers of both our Twitter
accounts. In addition, the Claimants did not identify themselves as they came
on stage and nor did I attempt to identify them" (paragraphs 58 and 59). I did
not understand this evidence to be challenged, and in any event I accept it as
inherently credible.

147. Counsel for the Defendants submits that in these circumstances the
Claimants are not able to establish reference of the words to the Claimants
save insofar as @DoctorAndTheCat would have been aware that two
individuals (unknown) had approached the First Defendant the night before at
a public meeting, attempted to serve him with an envelope, and caused him
such anxiety that he cut short his appearance. Thus only one publishee, namely
@DoctorAndTheCat, can have understood the tweet as referring to the
Claimants. That publishee understood its context; and yet there is no evidence
that @DoctorAndTheCat ever knew the Claimants by name or in any other
way save that they were the couple that had upset the First Defendant on the
previous evening.

148. I respectfully agree. In my judgment the Claimants have shown no
actionable publication in respect of the tweet of 15 May 2013.
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149. The tweet of 20 May 2013 was that which included the words, "Most
Angels will be welcome. The fallen Angels of harassment will not". It was
directed to Twitter user @zzzooey. The Twitter user @zzzooey is Alicia
Hamberg.

150. It does not refer to the Claimants by name. Counsel for the Defendants
submits that since the tweet does not refer to them by name, they must rely
upon a reference innuendo, but they have not set out who or how many
publishees the tweet can have understood it as referring to them. It is
submitted that the Court can infer only that @zzzooey knew who the First
Defendant was talking about, and cannot infer that anyone else did.

151. He also submits that the tweet is so obtuse that its meaning can only be
understood by reference to the publisher and the publishee, (the First
Defendant and @zzzooey) since the subject of the tweet was the recent
attendance of the Second Claimant at an event at which the First Defendant
was speaking in order to serve him with a legal letter. "...The meaning must
be that the Claimants by their conduct towards the First Defendant including
by attempting to attend a meeting at which he had been invited to speak and
serve him with a legal letter, were annoying and vexing the First Defendant".

152. The full conversation can be found at Bundle B2/43/304. The context
was that the First Defendant was to give a talk in Brighton. He had tweeted
"Now the cat is out of the bag, if you are in Brighton on Weds, please come
along. Steiner Schools and the Occult". Alicia Hamberg tweeted in reply to
him "we will be there with you in spirit. As will the archangel Michael and
plenty of elementals". It was to this that the First Defendant tweeted a reply in
the terms quoted.

153. I do not accept this part of his submissions. If "Angel" was understood
as referring to the Second Claimant, then in my judgment reference to her was
not dependent on special knowledge of the recent attendance at the Bath
meeting. It appears plausible to me that those interested in this field, and the
views not least of @zzzooey (Alicia Hamberg) would understand that it
referred to the Second Claimant, Angel Garden, with her highly distinctive
name.

154. The second part of his submissions is that there was clearly actionable
publication only to one publishee. It could have been published only to the
very small overlapping group who followed both the First Defendant and
@zzzooey.

155. This was an @reply tweet and I consider that its scope of publication,
so far as is shown upon the evidence, is likely to have been restricted to joint
followers where only, (and only possibly), a tiny number of joint followers
would be likely to have seen the tweet on their timelines for the reasons
explored above. The publishee Alicia Hamberg was a fierce critic of the
Claimants and it is inconceivable that her opinion of them, or her attitude
towards them, would have been altered in the slightest by that which the First
Defendant wrote.
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156. The burden of proof of the width and extent of publication, if any, is
here on the Claimants. On balance, I consider that for the reasons set out
above, no sufficient publication of the tweet of 20 May 2013 is shown to be
actionable. "The game will not merely not have been worth the candle, it will
not have been worth the wick", to sue upon this publication.

157. In the alternative I consider below the issues of defamation,
justification, and qualified privilege.

158. Defamatory? The blog post of 9 November 2012. It is not in dispute,
and is evident on the face of the article, that it refers to the Claimants.

159. For the avoidance of doubt, I have read the whole of the article and do
not reproduce it in full here. For convenience, I set out here the words alleged
to be defamatory which are in fact of two different strands:

"They claim their children were expelled because they were
being bullied. I understand the school says it was because of the
parents' behaviour....

Since February, I have ignored and filtered out their constant
harassment by blog tweet and video both of myself and of
others".

160. The Claimants plead and assert that in their natural and ordinary
* meaning, the words meant and were understood to mean the Claimants'

children were expelled from their school because of the Claimants' own
unreasonable behaviour; and that the Claimants have been harassing the First
Defendant, and others, since February 2012.

161. Such is denied in the Defence.

162. For the purpose only of their plea of justification, the Defendants put
forward alternative ("Lucas-Box") meanings. For convenience, I set them out
here, as pleaded in response to each of the publications of which the Claimants
complain.

"17. If and to the extent that the words complained of, or any of
them, meant or were understood to mean any of the following
they are true in substance and in fact: Lucas-Box meanings

17.1 The school withdrew the place of the Claimants' daughter in
response to the Claimants' actions.

17.2 The Claimants engaged in a course of conduct amounting to
harassment of each of the Defendants.

17.3 The Claimants made threats to the First Defendant.
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17.4 The Claimants lied to the First Defendant.

17.5 The Claimants' behaviour towards the First Defendant was
odd and disturbing".

I defer setting out the particulars of asserted justification.

163. The first statement alleged to be defamatory in the blog of 9 November
2012 is, "They claim their children were expelled because they were being
bullied. I understand the school says it was because of the parents' behaviour".

164. At the time that this article was posted, the Claimants had presented a
complaint to the Human Rights Commissioner in New Zealand, but that
dispute had not been resolved by adjudication or settlement.

165. In his skeleton argument for trial, counsel for the Defendants argued
that the First Defendant pointedly does not describe the Claimants' behaviour
as "unreasonable" and that the most that can be said is that the blog post
records that there is a dispute between the school and the Claimants over the
circumstances of their children's departure.

166. At trial and following, the Claimants' first and major complaint was
that the First Defendant used the word "claim", which either itself implied that
the claim was not substantiated, or did so by the opposition between "they
claim their children were expelled because of being bullied", and "the school
says it was because of the parents' behaviour". The Second Claimant in
particular was adamant that the use of the word "claim" failed to recognise
that it was factually established that their daughter was being bullied; and both
Claimants relied upon terms of the settlement reached between the school and
themselves. Thus, the settlement agreement signed by both parties records,
"Mr Paris and Ms Garden and TRSS now wish to settle the issues arising from
the complaint on the following terms: The Parties will sign the attached
statement about the matter. The statement may be made publicly available",
and in the signed statement,

"Titirangi Rudolph Steiner School (TRSS) accepts the
Paris/Garden eldest child's accounts were honest and that her
actions in reporting bullying were fully commensurate with
school policy which emphasises the importance of telling both
teachers and parents.... TRSS acknowledges that some children
in the class (of the Paris/Garden's daughter) displayed bullying
behaviour".

167. It was put to the First Defendant in cross examination that the
statement or assertion in his article, "they claim", was an instance of "false
balance", (namely, to use the First Defendant's illustration of false balance in
cross-examination, "If there is a settled scientific matter, giving a 50/50 basis
gives a false balance e.g. whether the earth is round or flat"). However at the
time when the blog post was published, the complaint to the Human Rights
Commission and the dispute between the Claimants and the Titirangi School
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had not been resolved. There was not a settled and publicly available definitive
statement, or concession between the parties, and there was no published
material on which the Claimants could have relied to establish issues as
undisputed, (or upon which the Defendants could have relied to identify what
issues were undisputed).

168. If, for instance, the First Defendant had italicised or underlined the
word "claim", then I consider that such might have implied doubt as to the
claim or in certain circumstances the honesty of the claim; but he did not.

169. The second and next major complaint of the meaning of the words is
that the Claimants say that use of the word "behaviour", in the full context of
this phrase and or the article, is to be understood as a reference to
unreasonable behaviour on their part. I respectfully do not see why this should
be implied on the face of the words used. The natural and ordinary meaning of
the word is, in my judgment, that the Claimants had presented a claim that
their children were expelled because they were being bullied, and the school
was saying that the expulsion was because of the actions or behaviour of the
Claimants. This was what each side was reported as saying at the time of the
blog post of 9 November 2012 by the First Defendant.

170. It is of some interest that in the statement which accompanied the
signed agreement of 14 December 2012, (albeit this was not known as at 9
November 2102), it is declared that "TRSS acknowledges that Steve and
Angel's words and actions (behaviour) in continuing to try and address the
issues of bullying with TRSS, as they were advised and encouraged to do in all
conversations with all TRSS staff, arose out of their natural and dutiful
concern as parents for the safety of their child and concern for the wellbeing of
other children in the class" (emphasis supplied).

171. The contemporary material available at the time when the First
Defendant wrote this article, and to which he told me he referred, amply
demonstrates that the school were not taking action in relation to the bullying
in any way which the Claimants found acceptable; the Claimants were
pursuing complaint with this as to the school and complaint that the school's
existing policy failed to deal with bullying; in the Claimants' view, the
school's response to their daughter's complaint failed to deal either with the
individual malefactor, or the culture of the school's response to bullying; and
in turn the school chose, in response to the actions of the Claimants, to expel
the children. Locally, support was expressed both for and against the
Claimants at the material times.

172. The Claimants' stance was not that the school was acting reasonably in
expelling their children, (and so might have done so because of unreasonable
behaviour of the Claimants), but precisely the contrary.

173. A third strand of the Claimants' complaint, in their written opening
submissions for trial, was that "While a dispute may still be said to exist even
if parties have got to the stage of mediating, the fact of such a mediation may
nevertheless serve, if accurately reported, to show that the dispute is at least
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potentially moving in a direction; and that if it is being overseen by such a
respectable body as the Human Rights Commission of New Zealand, that not
to mention that, is to mislead as to the type of nature of the dispute".

174. A commentator may, or may not, choose to add reference to some fact
or opinion sympathetic to or flattering to one side or the other, or the fact that
there is in being a process of mediation, but I consider that the passage
complained of as defamatory is no more than a neutral statement reporting the
fact of the claim by the Claimants and the response of the school asserting that
expulsion was because of the parents' actions.

175. The second statement alleged to be defamatory in the blog of 9
November 2012 is, "Since February I have ignored and filtered out their
constant harassment by blog tweet and video both of myself and of others".
The natural and ordinary meaning of the words is obvious, and is that pleaded
by the Claimants, namely that "the Claimants have been harassing the First
Defendant, and others, since February 2012". The first real issue is therefore
not whether the words are capable of lowering the Claimants in the estimation
of right minded people, but whether they are true.

176. The dictionary definition of "harass" is given in the Oxford English
Dictionary as, '(i) to wear out, tire out, or exhaust with fatigue, care, trouble
etc. (ii) to trouble or vex by repeated attacks; (iii) to trouble, worry, distress
with annoying labour, care, perplexity, importunity, misfortune etc'. In
ordinary speech it does not, and I am satisfied here did not, carry the meaning
it does in the legal tort of harassment, namely that the action must be of such
gravity as to count as criminal behaviour under Section 2 of the Protection
from Harassment Act 1996.

177. The stance of the Claimants is, and has been throughout, that in their
various online posts and e-mails, they were doing no more than respond to
attacks upon them, which took the shape of (i) collusive censorship of their
attempts to post material on the First Defendant's blog and elsewhere, (ii)
denigration of themselves and their opinions, and (iii) offensive questioning of
their mental health, in particular on the part of the Second Defendant.

178. As to the First Defendant, I need not repeat my findings as to the
manner and reasons for his exercise of a choice not to post the Claimants'
comment (or comments) on his private blog. In short, in my judgment, there is
no question of that having been a collusive act of censorship together with
others.

179. In a country where freedom of speech is a central and essential element
of a democratic society, it is open to individuals to voice strong protest that
their comment has not in fact been accepted. The Claimants returned
repeatedly in publicly posted comment or complaint to this theme. However,
the manner of expression and repetition of their protest needs to be considered.
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180. On 28 February 2012, on their Amazon News Media website, the
Claimants published a blog post ("I've just read [the First Defendant's] latest
posting about Steiner Education and I was motivated to comment") as follows,

"The [First Defendant] has not even given me the courtesy of a
reply not publishing [my comment] must therefore raise
questions of [his] true intention in publishing about Steiner
Education in the first place.... If [he] has fallen into the trap not
publishing a perfectly reasonable comment due to personal
prejudice, then that would fit into the description I've outlined in
an earlier article of cliques behaving like cults, operating in a
'faith in my own friends over evidence', non-secular fashion and
indulging in social 'woo'. ...
If that is the case perhaps [he] will in the interests of accuracy,
update his criteria of comments to be deleted to include the
category of "if it disturbs by sense of clique by making awkward,
if justified criticism of my comfortable social group i.e. if it
challenges me to think critically of myself when I just don't want
to". "

This is stinging, but no more than that.

181. The following day, on 29 February 2012 on the same website, the
Claimants published a blog post which included,

"[He] has decided to censor me which is shocking.... So he is
using his 'concern', which is a feeling, about something which
has not happened but which he is projecting as a future
possibility, as a reason to censor a polite, on topic and
informative comment.... Under what definition can that be said
to be critical thinking?. ... [He] is now actively practising
censorship.... He is also colluding with.... aggressive behaviour.
Sadly it appears that the duck is indeed quacking" (emphasis
supplied).

182. On 2 March 2012 on the same website, the Claimants published
another blog post which included,

"Following my attempt to post a relevant comment on [his] blog
post about Steiner Education a couple of days ago, we've now
managed to get to the bottom of what went wrong and sadly the
result is yet more evidence of a lack of sceptical self rigour from
those who are most critical regarding the alleged dodgy practices
of others.... What this means is that far from his communication
with me actually being the genuine exchange it appeared, [he]
was actually not being quite honest about what he was up to....
Blocking an IP address is an extremely bullying tactic, and
certainly not the attitude of someone open to publishing
anything?.... you can bang on all you like about what Steiner said
over 100 years ago, but skeptical folk need evidence don't they?
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And [he] has dishonestly censored that.... [His] behaviour is not
sceptical, far from it, in falling for the dogma in devotion of
clique by siding with his friends without checking the evidence,
to the detriment even of his own posting, [he] has become faith
based and as such is behaving socially like the very thing he
deplores so vigorously, a quack.... Here's a head up for [you]:
Getting your friends, who have mobbed flamed and banned those
they've written hate speech about, to supply email addresses so
you can help them cover that up, is NOT skeptical. It is a
pathetic, dishonest example of crude censorship and collusion in
a Human Rights abuse instead of any robust or honest
dealings, [he] simply whined that we had 'attacked' him in blog
posts and tweets (emphasis supplied)".

183. Through a third party on 5 March 2012. the Claimants sent an email to
the First Defendant which included

".... You are practising censorship.... You are therefore not
practising what you are preaching, (you must clearly be aware of
that), and you are making a mockery of any idea of a 'spirit of
debate' why do you not behave ethically and refuse to give
platform to people who publish hate speech about families
including children?... unless you can find a way to allow proper
debate on your blog, which we contend is a media outlet, without
unreasonably censoring factually provable comments, we will
continue to pursue the matter of this censorship through the
means at our disposal" (emphasis supplied).

The Claimants published that email on their Amazon News Media website on
8 March 2012.

184. -On 8 March 2012, like criticism was, it seems, in a video posted on
YouTube. For completeness I note that neither side asked me to view the
video, nor placed a full transcript before me of the video, to which the blog
post of 9 November 2012 makes passing reference.

185. On 10 Mav 2012. on the same website, the Claimants published a blog
post which included

"[He] did not actually attack us, but he did dishonestly practice
censorship and he was either 100% complicit or set up by Alicia or
[the 2nd Defendant], or both.... His superior, judgmental, refusal to
acknowledge how distressing it is to see a platform giving to someone
who states that she admires the man who made your children suffer
was used against us as parents as he said he found it 'boring'. That's
right Andy, distress is the same as rage. Always, of course, or at least
whenever you say so or if you're too bored to see the difference.
Thanks for your humanity.".
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186. I refer above to the YouTube video. To various third parties, the
Claimants tweeted links to their published material about the First Defendant
which included invitation to look at the video. The number of these tweets
then increased in frequency from 4-7 November 2012.

187. In November 2012 the Claimants wrote to a Fran Unsworth at the BBC
under the subject title. "Alert - BBC about to promote t(spokesperson" who is
actively victimising whistleblowers. Urgent" the following.

"Andy Lewis has discredited himself by dishonestly censoring
facts regarding initiatives by parents to challenge their schools
through Human Rights. He has done this at the same time as
running a covert defamation campaign. We have been
documenting his and his friends' attacks on us as a whistle
blowing family for over six months.... We urge you to remove
this contributor from your programme".

In the same month they wrote to others at the BBC, under the subject line
"Discredited interviewee" the following,

"Andy Lewis is involved in both overt censorship and covert
defamation, smearing, and victimisation. In other words bullying
(emphasis supplied)".

In the same month, they wrote to the author of a legal blog, "Jack of Kent",
under the subject line "Defamation of those whistle blowing cult" the
following,

"Andy knowingly making omissions in his 'reporting' on Steiner
Education, that, given the realities, do amount to misleading the
public/fraud".

188. On 8 November 2012 the Claimants wrote an email to the First
Defendant which included the following

"Following your recent actions in defaming and blocking
anybody who mentions, people who are providing the "hard
evidence" of problems in Steiner that you were simultaneously
announcing internationally to others is very "hard to get", we are
now putting you on notice that this mendacity must stop. We
would like to offer you the opportunity to dialogue with us about
the smear campaign that has been mounted against us by you
and other skeptics, before we move on to legal action. So please
respond swiftly if you would prefer to talk to us than to a lawyer.
What you are doing is beyond unethical and you will not get
away with it.... [evidence has been collected] of a broad and
active smear campaign in which you are playing a major part,
... the whole thing onto a different level of clear and well
evidenced public, personal and professional victimisation by a
large gang, and provably fermented by you. On this level legal
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remedies are available. ... when the leader of any campaign has
to privately smear whistle blowers to hide live evidence, that
campaign has clearly failed. It's time for you to put up or shut
up.... If you do not immediately begin to behave more
reasonably, we will do whatever we have to to safeguard our
reputation from your vicious secret distortions, and our advocacy
work for children likewise. You are a parent. Get real and stop
thinking that we, whose children are still affected by the actions
of that school, are going to let you ponce about like this without
making sure that people see what a load of hypocritical bologna
it is.... You have colluded in a campaign of covert victimisation
against whistle blowers whilst overtly pretending to address
Steiner issues. It's up to you of course you know what you've
said about us. So now please produce the evidence of these
statements, publicly crack the lot, or prepare to talk to your
lawyer.... We will publish and otherwise disseminate this letter
in 24 hours if we do not hear from you as frankly we will not
know if you've received it, due to your previous dishonesty in
refusing to speak to us, again on the basis of defamatory
hearsay. Therefore we will publish it as widely as necessary to
make sure it gets to you (emphasis supplied)".

189. Even prior to this letter, there had thus been a series of published
comments about the First Defendant which accused him of dishonesty,
smearing of their reputation collusively with others, and victimisation of them.
In fact, there had been no publication on his part which justified these
allegations.

190. The comments are iterative, repeated and vigorous. They certainly seek
to denigrate him and to force him to accept on his private blog comments by
them which he had made clear he did not wish published on that blog. On their
own face, they are vituperative attacks on the First Defendant.

191. The response of the Claimant is that their comments were made in
response to attacks on themselves.

192. During, and by the end of trial, the Claimants helpfully produced lists
of emails and posts on which they relied, grouped by topic such as the Second
Defendant warning others in respect of them, 'Is it the parents' fault?',
'Kicking us off the platform', and as to the episode in France with Joe.

193. As to the First Defendant, in the whole of the period from 27 February
2012 to 8 November 2012, no e-mail or post on his part has been identified
before me which could be characterised as dishonest, smearing of their
reputation collusively with others, or victimisation of the Claimants. The email
of 8 November 2012 to him from the Claimants themselves can only be
interpreted as a letter threatening legal suit against him, and threatening to
publish and otherwise disseminate that letter in 24 hours, if he did not accede
to their demand that he reply to them.
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194. The First Defendant in his blog of 9 November 2012 is plainly
speaking primarily of himself. However he does say "harassment.... both of
myself and of others". Some attention is therefore required to what the
Claimants at that stage had or had not done, particularly in relation to the
Second Defendant, and vice versa.

195. On 6 September 2011 the Second Defendant had replied to the Second
Claimant "I do not intend to offer you any help with your documentary. I'm
not prepared to publicise press releases. ... As you are doubtless aware, my
attempts to draw attention to Free Schools funding for the Waldorf movement
in England are drawing to a close. ... I am writing this as a response to your
attempts to contact me. I do not intend to continue any communication on this
matter".

196. If the Claimants were offended, hurt, or outraged by the sudden and
complete cessation of any relationship with them on the part of the Second
Defendant (and her husband Dr Byng), freedom of speech dictates that they
should be free to air their grievance, so far as is permissible within the
confines of the law of defamation.

197. Most would regard it as unfortunate to publish widely to the world a
dispute between private individuals as to personal relations where it concerns
children. However one can see mat in the immediate aftermath of such a
cessation, feelings may - whether justifiably or not - have been very bruised.
To continue to ventilate these events iteratively, widely, and over many
months, is more surprising. More than this, within a short period the Second
Claimant had already published very strong attacks on the Second Defendant.

198. Her post of 13 September 2011 includes the words "Don't trust these
people", and "[She ThetisMercurio] is obviously representing the well known
trickster side of Mercury at the moment who talks his way into situations, but
when they turn even a bit difficult, is never there to clear up the mess".

199. On 29 September 2011 the Second Claimant posted,

"As you know, this woman who is so friendly and supportive at
the outset, turned on us on a dime and refused to ever tell us what
we had done that was so wrong that it deserved hurting my child
all over again... given that your husband works in mental health,
it seems that you must both be quite aware of the potential
negative effects of your actions, and inactions, yet you continue
to protect your own secret identity and your own interests, even
when it hurts others, including children.... No critical thinking,
just spreading lies as truths to convince others of just how wrong
we were and how innocent they were " (emphasis supplied).

200. On 12 October 2011, the Claimants placed online an Open Letter, and
emailed links to it to a number of people, which is striking. Since it consists of
a dozen pages of closely written text, I simply record that I have read it in full
and I do not reproduce it in full, but it includes this of the Second Defendant,

42 42



"[She] displayed the same seductive grooming types of behaviour
that we have had to document at the school and the public
mobbing was full of the same xenophobic projections that the
school dished out.... Yet her syrupy welcoming of distressed
newcomers all conducted through a pseudonym disguises the fact
that other things are going on in the background. So abusive is
this combination mainly to adults but also children that we
sincerely believe that the only value in our recent experience is
that we can now flag it up to others as another 'hole in the road'
for them to avoid. [She] has demonstrated what can really only
be described as grooming behaviour towards our child. How can
we call it otherwise when [she] made so many advances towards
her" (emphasis supplied).

201. References to abuse and grooming of children are, or are habitually
taken to be, a reference to sexual grooming. In opening submissions for trial,
and at trial, the Second Claimant disclaimed any intention to refer to sexual
grooming. However the reference to grooming of a child and of making
advances to her is redolent of improper seduction and sinister purpose.

202. In evidence, the Second Claimant explained the reference to "some
seductive grooming types of behaviour" as being because the Second
Defendant "sent my child presents. She sent her son over. I've no idea why
she did so. It was incredibly similar to when an adult makes inappropriate
advances to a child from a position of power, to make that child do something,
that's grooming" "and people groom people for a cult". The supposed cult
was never identified. In closing submissions, the Claimants likewise say "How
can we call it otherwise when "ThetisMercurio" made so many advances
towards her, with healing offers of help to re-engage her with school, even
sending out her son to us with the message that he came really only to talk to
our daughter about his wonderful school, in the country".

203. There is not a scrap of evidence before me which would justify
accusation, or even rational suspicion, that the Second Defendant was
grooming the daughter of the Second Claimant, in any ordinary or natural
sense of the word. This suspicion is, and was, irrational.

204. On 10 May 2012 the Claimants published a blog post which included,

"[the Second Defendant] herself, like all Queen bees, is quite
happy for others to fight her battles which she avoids taking
responsibility for her extremely seductive overtures to my child
while a member of our family was dying followed by her total
rejection of us simply due to complications caused because her
son wanted to go to a party?.... rank cowardice Melanie, and only
possible because your aggressive foot soldiers in the gang.
Perhaps the mark of the true leader - letting others do your dirty
work - but how reminiscent of the obfuscating structures in
Steiner Ed".
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On 2 March 2012 the Claimants had published a blog post which included
"there are only two possible sources [from whom the First Defendant could
have known the email addresses of the Claimants] ... Alicia Hamberg.... And
[the Second Defendant] who's[sic] seductive approaches to our family ended
abruptly when she took offence at something that she couldn't even be
bothered to explain, in her own very haughty version of the 'bait and switch'
techniques..."

205. These comments, intensely critical of the Second Defendant during this
period, include assertion of her "highly aggressive behaviour". When pressed
that the Second Defendant had not in fact publicly commented in any way
about the Claimants in any post or tweet, the Claimant stated that her silence -
was "highly aggressive". This is quite remarkable.

206. The defence of justification in respect of the blog post of 9 November
2012. In a defence of justification the Defendant is not required to prove the
truth of every detail of the words complained of. In my judgment it is
demonstrated that from late February 2012 to the date of the First Defendant's
blog post of 9 November 2012, the Claimants pursued a campaign
disparaging, insulting, and besetting of him, and the gist of his statement that
"since February I have ignored and filtered out their constant harassment by
blog, tweet and video, both of myself and of others" is justified as true in
relation to himself.

207. The primary thrust of his statement is self-evidently in relation to
himself. In my judgment it is to be understood as referring to that which he has
ignored and filtered out. Insofar as there is reference to harassment of others, it
is preferable that I consider the asserted defence of qualified privilege, and
whether it is defeated by malice.

208. Defamatory? The tweet of 10 November 2012. The words used by the
Second Defendant were, "Lying, bullying, threatening.... How do Angel
Garden AKA @AmazonNewsMedia and @SJParis sleep at night?".

209. The pleaded case of the Claimants is that in their natural and ordinary
meaning these words also meant and were understood to mean that the
Claimants "are liars and bullies and have been behaving in a threatening and
unconscionable manner" (Amended Particulars of Claim paragraph 16).

210. The Defendant contends that the natural and ordinary meaning must be
ascertained having regard to the context of publication. The publication of 10
November 2012 included a link to the blog post of 9 November 2012. "That
link was integral to the words complained of. The question posed by the words
complained of is clearly related to the link in the body of the tweet so that
readers would understand that it is in fact a comment on the content at that
link" (closing submissions paragraph 37). I agree with that limited contention
on behalf of the Defendants.
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211. The Defendants therefore invite the Court to adopt the following
proposed meaning of the tweet, namely "The Claimants had behaved
unconscionably towards the First Defendant in that they had lied to him,
bullied and threatened him in the ways described by the First Defendant in the
blog post". I agree with this contention also.

212. It is recognised that this is a defamatory meaning.

213. The asserted defence of justification. In the blog post, the First
Defendant had set out the essence of the Claimants trying to post a comment
on his blog initially. Immediately following this, he set out the quotation
already given in part as to those words sued on, but which I will here set out
more fully,

"Since February, I have ignored and filtered out their constant
harassment by blog, tweet and video, both of myself and of
others. I am told that they tweet at anyone who is mentioned in
my tweets or tries to communicate with me by Twitter. Their aim
appears to be to discredit me by promulgating a partial account
of events. They tweet under the names @AmazonNewsMedia,
@Steinermentary and @SJParis (amongst others). This has been
going on, for months". He then reproduced the letter dated 8
November 2012, in which the Claimants threatened to sue him
for defamation, and threatened to publish the letter itself unless
he responded to them within 24 hours.

214. The Defence then argues, as to the Second Defendant as well as the
First (see above), that in any event the words complained of, in whatever
meanings they are found to have, are true in substance and in fact.

215. I am satisfied that, in the context of reference to the blog post of 9
November 2012, the Second Defendant can justify as true the assertion that the
Claimants had been threatening.

216. The tone of their publications was consistently aggressive. The letter of
8 November 2012, which provoked the blog post, needs to be read in full, and
is too long to reproduce here, but it includes the following,

"Melanie and Richard Byng dropped all their "friends" in it by
not being prepared to take responsibility for the failure of
personal initiatives they themselves introduced to people who
were in a very difficult situation.... But allowing their own
failure to then seep into the public sphere to try and destroy
whistle blowers, including the evidence we have collected of a
broad and active smear campaign in which you are playing a
major part, takes the whole thing onto a different level of clear
and well evidenced public, personal and professional
victimisation by a large gang, and provably fermented by you.
On this level legal remedies are available (emphasis supplied)".
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217. In certain contexts (such as institutional treatment of children) the
word bullying has a strong derogatory meaning. In other contexts, such as an
observation made as to the tone of discussion or argument by a commentator
pundit or politician, it has only a weak derogatory meaning. The present
context is akin to the latter. I consider that the persistence tone and frequency
of the accusations made by the Claimants against the First Defendant prior to
this post, when read together with this threat of legal action, can justifiably be
described as bullying. (If I am wrong in respect of this, I consider qualified
privilege below).

218. The letter of 8 November 2012 is not simply an expression of personal
opinion that the First Defendant had been playing a major part in a broad and
active smear campaign and fermenting it, but an express statement that the
Claimants had evidence that he played a major part in such campaign, and that
he had fomented it. They did not have such evidence, and it may be observed
that such evidence has not been produced or revealed during the 5 days of
evidence at trial.

219. Thus in his opening submissions counsel for the Defendants argued
that the Claimants must have published their open letter that "victimisation
was provably fermented by [him]" [8 November 2012], without honest belief
in this, and thus they had lied. In my view this submission goes too far. The
Claimants, it has become clear, had no such objective "proof as to this; but
more generally I find on the balance of probabilities that they had an
unshakeable belief (whether justified or not) in the accusation they made. On
balance, I consider that the defence of justification is therefore not made out in
full and thus below I consider the defence of qualified privilege.

220. Defamatory? The tweet of 20 May 2013. In part, the Defendants
suggest that this is no more than a rather leaden joke, in the context of Alicia
Hamberg's prior comment.

221. I consider that in its natural and ordinary meaning, this described the
Second Claimant as a person who was prone to harass other people generally.
If the reader happened to know of the Brighton meeting, it might be
understood as relating only to what happened at it. If the reader did not, it was
likely to be understood as a more general comment.

222. Not without some reflection, I consider that it is not shown to be true
that the Second Claimant was prone to harass others generally. Her fierce
preoccupation was with particular individuals.

223. The asserted defence of qualified privilege.

224. The First Defendant had been subject to repeated attacks on his
integrity, thereby he had an interest in responding to them. On the face of it
the defence of qualified privilege is plainly engaged for his blog of 9
November 2012.
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225. In relation to the Second Defendant, already by 12 October 2011 the
Second Claimant had posted accusations that she was a trickster, that she had
spread lies, and that she had been guilty of improper grooming behaviour
towards the Claimants' child. The Second Claimant continued to post
denigratory comments online accusing her of highly aggressive behaviour, and
by express or implied accusation, of sanctioning attacks on the Claimants
which she could have stopped. I am satisfied that on 9 November 2012 the
Second Defendant did consider that she was the subject of repeated public
attack by the Claimants, On the face of it the defence of qualified privilege is
plainly engaged for the tweets of 9 and 10 November 2012.

226. In their closing submissions the Claimants make a number of
submissions against allowing a defence of qualified privilege. I have found the
majority of these submissions extremely difficult to follow. I have done my
best to understand and incorporate them in this judgment.

(i) The Claimants submit that qualified privilege should not apply
"due to their substantial covert and proxy harassment, which
cannot protect the privilege claimed" and assert that "the post is a
self evidently and deliberately humiliating retort to the Claimants'
sincere defamation notice which had been occasioned by several
simultaneous realisations about the level and extent of his
misleading the public on his blog and elsewhere".

For reasons which will become clear under discussion below of the
malice which is asserted, I do not consider that the allegation of
harassment by either Defendant, whether by proxy or otherwise, is
supported by credible evidence.

(ii) In part, the Claimants are saying that they did not make any attack,
but simply expressed their own self defence against attacks which
the First and Second Defendants were making against them.

First, until the blog post of November 2012 the First Defendant had
not published on any blog or website any article assertion or
comment upon the Claimants and they could not thus be
responding to an attack by him on them, (unless there was in fact
proof of collusion in his victimising them; but not a shred of
evidence has been produced). I consider below whether there was
malice on the part of either Defendant but the First Defendant had
not published on any blog or website any article assertion or
comment upon the Claimants.

Second, the Claimants had extensively and repeatedly published
vituperative comments online which accused the First Defendant of
censorship, hypocrisy, disregard of their own human rights and
lack of integrity. On some of these occasions they compared his
actions to those of Jimmy Saville. In my judgment it would be
unfair to read this as an implied accusation of sexual abuse of
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children, but at the least this was thereby accusing him of
'manipulation of power' in order to prevent revelation of abuse by
the whistle blowing of others.

I presume that this adopts what eg they e-mailed to him on 8
November 2012 that victimisation was "provably fomented by
you". I am unable to find any credible evidence in support of the
allegation that the First Defendant fomented or initiated any
victimisation of the Claimants, or in support of the "manipulation
of power" alleged.

(iii) The Claimants submit that qualified privilege can not attach to any
of the publications of the First or the Second Defendant, by reason
of malice, in that "the Defendants were attacking the Claimants in a
very real sense, stalking the Claimants physically, for a long time
and over a year before the Claimants ever contacted any other news
outlet about them" (closing submissions paragraph 38r).

The First Defendant might privately have expressed denigratory
comments about the Claimants, but there is no significant or
credible evidence to support the assertion that he either fomented,
or participated, in a campaign of covert harassment or incitement or
encouragement of others to publish material defamatory or
denigratory of the Claimants, and none of stalking physical or
otherwise. The same applies to the Second Defendant

(It is in fact a curious accusation, when one considers the conduct
of the Claimants. In his closing submissions counsel for the
Defendants submits that the Claimants "obsessively followed the
First Defendant's moves on Twitter, his blog and in the wider
online sphere and sought to contact those with whom he interacted
and questioned his integrity including by circulating a video which
they made about him. I do not think this puts the matter too high.)

(iv) Running deep through the Claimants' evidence and submissions is
their conviction that both Defendants should have taken steps
positively to support their own publicly expressed opinions and/or
to support explanation of their own experience.

Illustratively, in arguing that the defence of justification should not
be allowed, the Claimants argue that "the Defendants both believed
and publicly stated elsewhere Steiner Education is a deceitful cult,
which belief is pointedly not mentioned anywhere in the post
[closing submissions paragraph 32d]".

This is an argument asking the court to infer malice, not a reason to
deny engagement of the defence of qualified privilege.
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(v) The Claimants also submit that, "The defence of qualified privilege
cannot be available because their own defamation notice said quite
clearly that the Claimants had had enough of his mendacity,
whereas he now claims to have published this post because he had
had enough. So he is saying that he had had enough of the
Claimants having enough i.e. like saying "I've had enough of
receiving defamation notices from people I publish lies about but
won't talk to".

I have struggled, but without success, to understand this. In any
event I have been unable to identify the lies (unparticularised), here
asserted or referred to, or more general evidence to support the
assertion that the First Defendant had lied about the Claimants.

(vi) Another strand of the Claimants' submissions is that "Any pursuit
by sincere plaintiffs could almost by definition be framed as a
"threat", but the Claimants "didn't 'threaten' anything other than a
law suit if the First Defendant did not stop lying about the
Claimants".

I have not been able to identify a respect in which the First
Defendant "lied" about the Claimants.

(vii) The Claimants' closing submissions also state, "The First
Defendant's claim to be using the privilege properly for himself is
self evidently not true as he deliberately uses covert authorities
without giving any names of others the Claimants are supposed to
have harassed". I have tried, but I regret I have failed, to
understand this submission.

(viii) More generally the essence of the Claimants' submissions is that
qualified privilege should not apply in respect of the Second
Defendant, because she was guilty of substantial covert and proxy
harassment of themselves.

This is in my view more properly a plea of malice. In any event,
what can be demonstrated is that on a very considerable number of
occasions she privately expressed opinions denigratory of the
Claimants, and on occasions expressed doubt of their
trustworthiness, (albeit some of the latter self-evidently refer to
whether the Claimants can be trusted to preserve the anonymity or
confidentiality of communications by aggrieved Steiner parents).
However in my judgment the consistent thread of communications
by the Second Defendant is to encourage people not to engage
publicly with the Claimants in relation to allegations of what did or
did not transpire in relation to the ill-fated holiday in France.
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227. It is self evident that in the letter they wrote immediately before the
First Defendant wrote and published his blog post of 9 November 2012, they
threatened him with legal suit and further publication of the assertions that he
was participating in a smear campaign against them and was guilty of
fermenting a campaign of victimisation against them. Their vehement
denunciations of the Second Defendant had likewise been frequent and
persistent. I have no doubt that reply to attack qualified privilege was engaged
in the case of each Defendant.

228. The Claimants assert and believe that the Second Defendant has, and
has from the outset, been engaged in a campaign encouraging others to publish
remarks critical or defamatory of the Claimants, but I find the material placed
before me unpersuasive of this. The assertion by the Claimants that silence on
the part of the Second Defendant amounts to aggression, or indeed "the height
of aggression", is remarkable, and perhaps speaks for itself as to whether the
Claimants have any reliable evidence of what is asserted against the Second
Defendant as malice.

229. Malice. In the case of each Defendant the defence will be defeated if
malice is shown. The burden of showing this is on the Claimants.

230. As I have recorded above in respect of the qualified privilege in reply
to attack, a reply should not be an attack on the integrity of the Claimant
unless it is reasonably necessary for defending his own reputation.

231. However counsel for the Defendants draws attention to Australian
authority, approved by the Australian High Court in Harbour Radio Pty -v-
Trad [2012] HCA 44 at [33], namely "It may be conceded that to impugn the
truth of the charges contained in the attack, and even the general veracity of
the attacker, may be a proper exercise of the privilege, if it be commensurate
with the occasion". I accept this as persuasive. I am satisfied that the
authorities to which Mr Price refers also support the following propositions.

(i) The burden of proving malice (which is on the Claimants in an
action for defamation) is not easily satisfied.

(ii) To establish malice, the Claimant must show the desire to injure
him or her was the dominant motive for the defamatory
publication.

(iii) If a person publishes defamatory material without any belief in its
truth, that is generally conclusive evidence of expressed malice,
and a person who does so recklessly (without considering or caring
whether the defamatory matter is true or not) is treated as
publishing material they knew to be false.

(iv) However carelessness, impulsiveness or irrationality are not
sufficient to establish indifference to the truth.
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(v) Overall, the Court should be slow to infer that the Defendant acted
maliciously unless satisfied that the Defendant did not believe that
the publication was true, or was indifferent to its truth or falsity
{Horrocks-v Lowe [1975] AC 135).

(vi) A Defendant who honestly believes in the truth of what was
published is not to be held to have been malicious merely because
their belief was unreasonable or was arrived at after inadequate
research or investigation (Gatley at 16.17, Telnikoff -v-
Matusevitch [1991] 1 QB 102; and Horrocks -v- Lowe at 152-
153).]

232. In April 2013 the First Defendant placed the blog post on his
Quackometer blog, where it continues to be published. It was suggested to the
First Defendant in cross examination that even if it was not defamatory upon
its first publication, it was defamatory on its re-publication in April 2013,
because by then any dispute as to what had occurred had been resolved by the
published agreement between the Titirangi School and the Claimants. The
words of the agreed statement between the Claimants and the school include,
"TRSS acknowledges that some children in the class displayed bullying
behaviour". Thus, it is said, it was no longer true to say that the parents
"claim" their children were expelled because they were being bullied and or
(more faintly) it was suggested that it was no longer true to say that the school
"says it was because of the parents' behaviour". Further or alternatively, it
was suggested to the First Defendant that then to re-post the blog was evidence
of malice.

233. I accept the evidence of the First Defendant that he did this when the
Posterous site was closed, and that it was posted in common with other
material which had been on the Posterous site. The article retains, and is
plainly identifiable by, its date of publication namely 9 November 2012.

234. First, I consider that any reader, and in particular any likely reader of
this blog, would note the date of the article and take it to be made available or
published only as an article of that date, not some fresh composition.

235. Second, and illustratively, the agreed statement itself between the
Claimants and the school in December 2012, and prior to April 2013, was
maintaining the school's assertion that places were withdrawn in response to
the Claimants' actions, e.g. "the Paris/Garden's middle child was very happy
in the Kindergarten right up until her place was withdrawn in response to her
parents' actions". The statement does go on to say "TRSS acknowledges that
Steve and Angel's words and actions (behaviour) in continuing to try and
address the issues of bullying with TRSS, as they were advised and
encouraged to do in all conversations with all TRSS staff, arose out of their
natural and dutiful concern as parents for the safety of their child and concern
for the wellbeing of other children in the class"; but it does not withdraw the
suggestion that places were withdrawn in response to the Claimants' actions.
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236. Third, as before, I do not consider that there was any change in
contextual circumstance in April 2013 such as to make the phrase used in the
blog post either convey, or imply, that expulsion was because of the parents'
unreasonable behaviour.

237. Accordingly I do not consider that posting this on Quackometer's site
in April 2013 was defamatory, and I do not consider that the movement of this
blog, along with all other material from the Posterous site, is evidence of
malice on the part of the First Defendant.

238. The assertions of malice on the part of the First Defendant are no more
than assertions and there is no credible evidence to support it.

239. The assertion of malice on the part of the Second Defendant requires
greater recital of the evidence and the facts. There is no doubt that the Second
Defendant sent a number of emails to others warning them to be wary of the
Claimants. The Claimants have helpfully produced a synopsis running to some
five pages under the heading "2nd Def Warning Others".

240. Two of those pre-date the online discussion between the Second
Claimant and in particular Alicia Hamberg, which so quickly became heated
and intemperate, and to which I have referred above; they are sent to Alicia
Hamberg and two others. The Claimants would say that this is the beginning
of a campaign by the Second Defendant to ensure that in the eyes of others
they were denigrated, vilified, and misrepresented in the eyes of others.

241. The first email, on 30 August 2011, includes the following,

"They are dreadful people frankly. I don't want this discussed
AT ALL publicly of course but I suggest that you treat their
advances with caution. I'm forwarding this to Diana in case they
try to contact WC. I would urge anyone (including Pete) to be
aware that they are not entirely trustworthy."

A second communication on the same day stated, to the same recipients,

"Angel, who was in England with her dying mother, changed her
flight to a day earlier so that Joe could look after their kids while
she was picked up from the airport (we had arranged his return
flight at the same time as she went out to France, so they would
only have one trip - this was not what she wanted. Steve then
fleeced Joe (he is 17) for the price of her changed flight - taking
his Euros away from him just before he got on the plane....
We were mystified by Steve not leaving in time to take Joe the
following day - R was on the phone asking him please to leave
(Joe's flight was very expensive - if he'd missed it there was a 2
day wait for the next flight to England) I did not breathe until I
knew my child was on that plane, I was so scared they'd do
something else. It's hard to forget that sensation. Also, Angel
was determined to get an evening with Steve (without the kids)
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so they left Joe AGAIN with the girls after she arrived - after
having told him off for letting them down by leaving. There was
no contract of course - they weren't paying him. I cannot get
over what they expected from him, as if he were some kind of
servant....

Just before he left, he was on Skype (from his room on his
computer), telling me they'd said Steve would take him to the
airport if he cleaned their house - imagine - if he cleaned their
house. Dear Dog. Anyway I don't know what will happen - they
might out me I supposed if they get spiteful and want to hurt us. I
was particularly kind to her because of her mother's illness. That
is worth bearing in mind".

Neither of these communications is an incitement to others to take to online or
public attack, and on the contrary each communication invites that there
should not be discussion publicly. It is impossible to read either as an
invitation or encouragement to others to publish anything in respect of the
Second Claimant (or, if asserted, in respect of the First Claimant).

242. There are two further communications by the Second Defendant prior
to the end of the online discussion between the Second Claimant and Alicia
Hamberg, as it became mutually more and more intemperate.

That of 4 September 2011 says,

"In fact we feel we have to talk to Sands. They're used to odd
parents, but not litigious, possibly dangerous ones" (emphasis
supplied).

On 11 September 2011 the Second Defendant communicated to a Mike
Collins,

"It's not a good idea in our view to encourage Steiner parents to
view their sites or get involved with any possible (but frankly
unlikely) documentary. They are potentially litigious and
certainly capable of dishonesty or misrepresentation" (emphasis
supplied).

243. These are strong expressions of opinion, but I cannot find that they are
an invitation or encouragement to others to publish anything in respect of the
Second Claimant and certainly no evidence of encouragement to "mobbing" or
"flaming" of the Second Claimant.

244. There is a cluster of warnings by the Second Defendant in mid to late
October 2011, and I will recite below other communications privately made by
her after that. In my judgment these have to be considered in their context and
with proper regard to the date. All of these postdate the public accusations
against her of hurting the Claimants' child, spreading lies, and improper
grooming of children.
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245. Thus on 13 October 2011, "I will ask someone from the LSN [Local
Schools Network website] to be on their guard"; on 14 October 2011, "We
will have to continue warning journos (Guardian etc)]"; on 17 October 2011,
"Just as long as she isn't gathering significant followers, if one of the major
UK papers is following her account I might have to warn other journalists -
the LSN already know"; on 23 October 2011, "I wrote to Roger [Rowlings]
and said I felt confident he would exercise discretion"; and on 24 October
2011 again in respect of Roger Rowlings, "You see my last email. I felt he had
to take some responsibility. R says he's just being bloody-minded - takes a
bloke to know a bloke. Whatever he says now, Roger will be a bit shaken and
it'll make him think twice".

In January 2012 two communications are highlighted. The first is on 26
January 2012 to Francis Gilbert, "My husband Richard and I met this woman
and her partner Steve last Summer, they'd been in NZ but were in England
visiting a sick relative... A couple of incidents (which had little to do with
their project) convinced us that she is unstable and we withdrew from
contact". The second is that to the First Defendant which I have cited above,
and which concluded,

"For us, and for the Waldorf Critics in the States, this makes
their project a potential danger to vulnerable individuals.... [and
then the reference to the Second Claimant accusing her of
'grooming'.... So if they do appear on the Quackometer, please
just check that they don yt use the opportunity to attack Waldorf
critics, Alicia, Lovelyhorse (Sam) or myself, because it has
nothing to do with Steiner schools" (emphasis supplied).

246. A communication of 7 March 2012 is of some interest. The Second
Defendant states "I think they were expelled because of their behaviour, that it
had little to do with the children and even less to do with Steiner Ed. They've
been hounding Andy and sending him long emails with various threats and
comments about Alicia, me etc. He doesn't let them post because they wanted
to attack us on his blog". This warning is couched in terms of the Second
Defendant herself being, or perceiving herself to be, under attack by the
Claimants.

247. In cross examination, in respect of certain individuals the Second
Defendant agreed readily that she had been in contact with them and offered
warning or caution in respect of the Claimants, in a number of cases with
particular concern about allowing the Claimants to write about the Second
Defendant or her family upon an online site. I note that these tended to be
those whom she knew well. In respect of others the Second Defendant told me
that it was not easy to remember whether she had had discussions, or the detail
of them.
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248. A repeated complaint of the Claimants has been that the Second
Defendant promoted smears about their mental health. In a number, she
expressed (and sometimes strongly) the opinion that the Second Claimant had
a Borderline Personality Disorder in others, she describes the Second Claimant
as "mad" or "nuts": of illustrative interest, a communication of 10 May 2012
(to Alicia Hamberg and two others) stated "Andy Lewis and I both think it's a
borderline personality disorder. Richard tends to like to actually have a
consultation with the person before making that kind of assessment, but he
didn't disagree". Some others are comments of attempted humour in an
obvious reference to Blackadder ("Angel is madder than the maddest mad
woman in the kingdom of mad people, also persistent").

249. These (private) communications are undoubtedly strongly disparaging
of the Second Claimant in particular, but also of the First Claimant ("and yes
deffo borderline with a sprig or narcissism, a folie a deux under assumed
names" 29 February 2012). What they are not are invitations to others to post
vilifying comments about the Claimants, or to make any public attack upon
them.

250. I have read with care both the material which the Claimants submit are
particularly informative, and other material to which reference was made
during trial. A communication by the Second Defendant to a Richy Thompson
of 13 May 2012 states "Richy -just need to alert you to a couple in NZ who
have been harassing me and my family since we had an encounter with them
last summer. They have also attacked Alicia Hamberg (the Swedish blogger
who writes about Steiner Ed) and Andy Lewis. Amongst others". I am
satisfied that this captures, exactly, the mindset of the Second Defendant. I am
satisfied that on 9 November 2012 the Second Defendant did consider that she
was the subject of repeated public attack by the Claimants, including
allegations of grooming a child.

251. I am satisfied that the Second Defendant was correct to consider that
she was the subject of repeated public attack by them. I am satisfied that she
was seeking to protect her position privately but without orchestrating or
participating in the vigorous comments online of Alicia Hamberg (or others).

252. It is for the Claimants to discharge the burden of showing that there
was on the balance of probabilities malice on her part. On any and all of the
material up to and including 9 November 2012 I consider that they would fail
to do so.

253. I therefore turn to consider her tweet of 10 November 2012. The tweet
of 10 November 2012 included the words "lying, bullying, and threatening". I
have expressed above, and here adopt, my judgment as to whether the words
"bullying and threatening" were true. If I were wrong to hold the defence of
justification as made out I have no shadow of doubt that they fall well short of
what needs to be shown to establish malice. Moreover this was a woman who
had been accused of grooming a child, an accusation which she was entitled to
regard as so remote from the truth as to be either mendacious, or disordered.
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254. I have carefully considered whether her many derogatory comments
about the Second Claimant's personality disorder and the like (as viewed by
her) are maliciously motivated. I am satisfied that the Second Defendant did
believe that the Second Claimant had a personality disorder. The rapidity,
scale, intensity and, (to use a neutral word) fervour of the Second Claimant's
published comments about the Second Defendant were scarcely likely to
reassure the Second Defendant to the contrary. The untrue accusation of
grooming would strongly reinforce any such belief. I am not satisfied on the
balance of probabilities (or at all) that there was a dominant motive to injure
the Claimants and I am satisfied that the comments were made in exercise of a
wish to defend herself against attack. In reaching this conclusion I have been
mindful of the cautionary principles of law set out above. I find that the
Claimants have failed to show on the balance of probabilities that the Second
Defendant was actuated by malice.

255. The question logically remains whether the Claimants have shown
malice on the pat of the First Defendant at the time of his further tweets, of
May 2013.

256. I had ample opportunity to observe the First Defendant during his
giving of oral evidence. His demeanour as to the incident at the Skeptics in the
Pub meeting, and the communication the day after, were those of an honest
witness. I would not reach a conclusion on demeanour alone, whether in this
or in any other case. The court has to consider whether his evidence is shown
to be unsatisfactory in other respects.

257. By way of introduction, in relation to Titirangi School in New Zealand,
the First Defendant accepted the fact that there had been bullying, in particular
of the Claimants' daughter. He was challenged that he could not honestly have
adopted the stance which he did - namely that bullying was demonstrated, but
it was not demonstrated that this bullying was the product of Steiner
philosophy or practice.

258. As to the statement agreed between the Claimants and the school in
December 2012, he stated that he was happy to accept that this was probably
the most definitive account of what happened. Equally, he said that
"absolutely I understand" that there were, well before this settlement,
publications of material on the Claimants' website of accounts of bullying. He
said, "I'd be very surprised if at any school in the world there was no bullying,
and a policy to deal with it". He was happy to accept that there were bullying
instances at that school, that the Claimants' child had been bullied and that her
account was honest. "I'm happy to accept that bullying happened at the
school; the nature of the bullying, I do not know". He said he was not in a
position to know whether the bullying was in particular the product of
anthroposophical doctrine or practices.

259. First, it is logically open to a commentator to accept that there has been
bullying, but to reserve the question whether that bullying is attributable to
Steinerism or in particular Steiner practice at an individual school. He said
"The evidence presented on your blog did not present evidence which
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distinguished it from ordinary bullying"; and "I'm not sure I've seen anything
from the school discussing the anthroposophical [in relation to this bullying]".
I do not find this strictly analytical approach to be one indicative of malice on
his part.

260. Second, he spoke of personal experience of a like school which dealt
very well with an occurrence of bullying; and I am satisfied that he was not
making this up for the purposes of the present case. "The evidence presented
on your blog did not present evidence which distinguished it from ordinary
bullying".

261. In relation to the original acts and omissions of the First Defendant in
February 2012, I have carefully considered above whether the account of
events given by the First Defendant is (i) honest and (ii) reliable. I concluded
that it was both; I do not repeat the analysis here.

262. For completeness, I consider also evidence relating to a translation of a
text which Steiner critics which both the Claimants and Defendants regarded
as important in relation to the Steiner debate, written in French. The First
Claimant is French speaking. Email disclosure reveals that the First Defendant
became aware of the Claimants' interest in making or securing a translation of
that text or work. In a communication of September 2 2012 from the First
Defendant it is plain that he wished to secure a translation, both in order to be
able to post it or use it, "and [to] make them [the Claimants] hopping mad".

263. It was put to the First Defendant that he was doing this because he had
a certain profile, and that if he were able to do so it would neutralise the efforts
or publications of the Claimants, in other words exclude them from Steiner
debate. His answer was "I was angry at the time, but my chief concern was to
have a usable translation". If this were evidence of a wish to damage the
Claimants, or to neutralise their publications in relation to Steiner Schools
generally, one would expect vastly greater illustration of it in the array of
email tweet and blog material, but there is none. In addition, given the
description of the author's personal experience of teaching in Steiner schools,
there seems to me obvious interest or advantage in having an independent
translation, and I did not find the explanations of the First Defendant either
inherently, or apparently, unlikely.

264. The First Defendant was challenged during cross examination about
private communications in which he expressed or conveyed that the Second
Claimant had a personality disorder. His answer to the Second Claimant was,
"I was describing behaviour, as people do. I have read a number of books
about this. I believe I had a good layman's understanding of personality
disorder. We all have one to some extent. I was concerned that your obsessive
behaviour was at one extreme end". In my judgment, one cannot divorce a
conclusion of the honesty or dishonesty of this the First Defendant's opinion
from the wealth of evidence showing the intensity, frequency and vituperative
language employed by the Claimants, (whatever their subjective beliefs may
have been as to the behaviour of the First Defendant). I do not find his opinion
dishonest or his explanation of it implausible.
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265. In oral evidence the First Defendant said that he was deeply alarmed
by the behaviour of the Claimants towards him, and distressed, by a campaign
"over several years now". I have no hesitation in accepting the honesty of this
belief on his part, and the honesty of his belief that the Claimants were
obsessive in their approach towards him and his publications, and besetting of
him. I observe that the campaign of the Claimants was then un-abating, and
remained un-abating. I instance a communication of 6 October 2013, to take
an illustration almost at random:

"Dear Shiv, Andy Lewis, a rising star in UK Skeptic circles,
is seeking a huge platform for himself on the basis of his
scepticism At the same time he has been travelling around
the country delivering misinformation about Steiner Education in
a talk he's created to bring to light issues related with that
alternative education movement.... Andy Lewis is blatantly
using his followers' assumption of, and confidence in, his own
sceptical mindset to manipulate, defame and trash people who
have done something he tells journalists can't be done in order to
dominate a platform for his own benefit. It is the most cynical
behaviour I can imagine (emphasis supplied)";

or to Zoe Williams, journalist at The Guardian newspaper copied to the editor:

"It's very important that you know that in your free schools
article you've just linked to the website of a person who is
involved in a campaign of harassment against a family reporting
problems within Steiner Education, and in so doing you've
enabled thousands more people to potentially read his
defamation and misinformation .. Dr Andrew Lewis has, from
his first post on Steiner, entered directly and enthusiastically into
this harassment campaign.... If having looked at this evidence, it
is not then immediately obvious to you that you have just
directed potentially thousands of people to a site publishing
harassment and defamation of others, including minors, in order
to mislead the public, as well as grossly misinforming the public
about the actual facts concerning agency regarding unchecked
bullying in Steiner, all for his own personal benefit, please let me
make that point absolutely clear (emphasis supplied)".

266. I have no hesitation in concluding that the defence of qualified
privilege is made out in relation to the publications of May 2013 and that the
Claimants have not discharged the burden of showing, on the balance of
probabilities, malice on the part of the First Defendant. Accordingly in my
judgment, and for the reasons set out at length above, the claim fails in relation
to each of the publications complained of. In these circumstances it would be
artificial to embark on a theoretical exercise of assessing damages had I
reached different conclusions.
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267. I indicated that in order to minimise costs, I proposed to hand down
judgment in writing in the absence of the parties, reserving judgment as to any
consequential matters for oral hearing which shall be an adjourned hearing of
the handing down of judgment, and I now do so.

268. This judgment was circulated to the parties in the usual way for them
to correct any typographical or obvious error. That process is intended to give
the parties the opportunity to correct an obvious error, not to renew
submissions.

269. I received suggestions for typographical corrections from the
representatives of the Defendants which I have used in final correction of the
written judgment. I received also 32 pages of observations from the Claimants.
They frequently adopt the heading "error" or "factual error", but they appeared
on preliminary reading to be submissions why the judgment is wrong, as
opposed to correction of obvious error. I considered them further, in case any
part of them did fall within the proper ambit of seeking to assist the court by
way of correcting obvious error. Their length and nature does not assist the
court to find any "obvious error" within the properly understood meaning of
those words and I have not been able to identify any.

270. Counsel for the Defendants is invited to draft and send to the
Claimants a form of the Order. If agreement can be reached on consequential
matters, such is desirable, but counsel for the Claimant shall in any event
lodge a form of order for approval within 14 days of formal handing down of
judgment, and shall if consequential matters are not agreed inform the court of
the extent of disagreement so that directions may be given either for written
submissions upon the matters outstanding or for restoration for oral argument.

14 Ju ly 2015 H is Honour Judge Seys L lewe l lyn QC
sitting as a deputy judge of the High Court.
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General Form of Judgment or Order In the High Court of Justice
Queen's Bench Division

Swansea
District Registry

Claim Number 3SA90091
Date 6 August ^i&;;;;:

i'-iil'G 2015

MR STEPHANE AKA STEVE PARIS 1st Claimant
Ref

MS ANGEL GARDEN 2nd Claimant
Ref
3rd Claimant
Ref

DR ANDREW LEWIS 1st Defendant
Ref ROBERT DOUGANS

MRS MELANIE BYNG 2nd Defendant
Ref

DISCONTINUED 3rd Defendant
Ref

Before His Honour Judge Seys Llewellyn Qc sitting at Swansea District Registry, Sitting At, Cardiff Civil Justice
Centre, 2 Park Street, Cardiff, CF1 1ET.

UPON hearing the trial of this claim
IT IS ORDERED THAT
(1) The Claimants' claims herein are dismissed.
(2) The costs of the Claimants' application to amend dated 20 January 2015 be the Defendants' costs in the case.
(3) The Defendants costs are agreed in the sum of £240,000.00 .
(4) The Claimants do make a payment of £100.00 by no later than 4pm on 12 August 2015.
(5) The Claimants do make a further payment of £220,000.00 by no later than 8 February 2016 or within','days
of completion of the sale of the Claimants' property at 9 Lon Bryngwyn, Sketty, Swansea (title number: WA315308),
if sooner.
(6) The Claimants do make a further payment of £19,900.00 by no later than 4pm on 7 August 2015.
(7) The Claimants undertake not to mortgage, charge or otherwise encumber the property at 9 Lon Bryngwyn,
Sketty, Swansea (title number: WA315308) until and unless the Claimants have made payment in full under

The court office at Swansea District Registry, Swansea Civil Justice Centre. Caravella House, Quay West, Quay Parade, Swansea, SAl ISP is open between.\MQ am
i2 TO pm Monday to Friday. When corresponding with the court, please address forms or letters to the Court Manager and quote the clam, number. Tel. 0.79^800
F a x : 0 8 7 0 7 6 1 7 6 7 8 P r o d u c e d b v : M r s R P a h l
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paragraphs (4), (5) and (6) of this Order, save with the express written consent of the Defendants such consent to
be conditional at the Defendants sole option.
(8) For the avoidance of doubt any failure by the Claimants to comply with paragraphs (4) or (5) or (6), shall
entitle the Defendants to seek to enforce any outstanding sum.

Dated 6 August 2015
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Cooke, Serena

From: ANM <anmletters@gmail.com>
Sent: 29 July 2015 09:32
To: Dougans, Robert
Cc: Cooke, Serena
Subject: 3SA90091

Dear sirs

We have been informed by Willis Legal Services that you have agreed to the sum of £240,000, but instead of
having the sum in cash, you would want us to transfer ownership of the house and pay you £20,000 on top of
that.

We respectfully suggest that we would prefer to deal with the sale of our property ourselves. We have
experience in these matters, and feel confident that we would get the best price for this property, in a timely
manner.

Yours faithfully,

The Claimants
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Cooke, Serena

From: Cooke, Serena
Sent: 13 August 2015 15:14
To: 'ANM*
Cc: Dougans, Robert
Subject: RE: The Costs Order

Dear Sirs,

We are in receipt this morning of the sealed order of the Court. We agree that payment at paragraph 4 of the
draft Order should be made by 20th August 2015.

In addition, we note that the date in paragraph 6 is also incorrect. The payment should be made by 7 August
2016, not 2015.

Yours faithfully,

BRYAN CAVE

Serena Cooke
Solicitor-Advocate (Civil)
BRYAN CAVE
T:+44 (0)20 3207 1174
M:+44 (0)7825 446 189
serena.cooke(a;brvancave.com

-Original Message-
From: Cooke, Serena
Sent: 10 August 2015 3:01 PM
To: 'ANM'
Cc: Dougans, Robert
Subject: RE: The Costs Order

Dear Sirs,

We have not yet received a copy of the sealed order from the Court. As and when we receive a copy of the
sealed order we will respond to your email below.

As a general point, the relevant date will be the date that the Judge approved the order, not the date that the
order was sealed (stamped) by the Court office.

Yours faithfully,

BRYAN CAVE

Serena Cooke
Solicitor-Advocate (Civil)
BRYAN CAVE
T:+44 (0)20 3207 1174
M:+44 (0)7825 446 189
serena.cooke@brvancave.com

Original Message
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PORM 269C1
IN THE COURT OF APPEAL, CIVIL DIVISION

REF: A2/2015/2839

Paris & Anr -v- Lewis & Anr

ORDER made by the Rt. Hon. Lord Justice Floyd
On consideration of the appellant's notice and accompanying documents, but without an oral hearing, in respect of an
application for permission to appeal and a stay of execution

Decision: granted, refused, adjourned. An order granting permission may limit the issues to be heard or be
m a d e s u b j e c t t o c o n d i t i o n s . ,
Refused

Reasons
The careful and detailed judgment of HHJ Seys-Uewellyn QC discloses no arguable error of principle. The lengthy
and unfocused grounds of appeal and skeleton are in substance an attempt to re-argue the case on the facts. It is
not realistic to suppose that this court, which has not had the advantage of seeing the witnesses who gave oral
evidence, or the benefit of a lengthy trial, could interfere with the judge's detailed findings. An appeal would
therefore have no realistic prospect of success and there is no other compelling reason for the court to hear the
appeal.

No solid ground is shown for a stay of execution.

This case falls within the Court of Appeal Mediation Scheme automatic pilot categories . Yes £j No

Recommended fo r med ia t ion Yes [_ ] No | |

If not, please give reason:

Where permission has been granted, or the application adjourned
a) time estimate (excluding judgment)

any expedition

(2)

0)

Signed: 6^-w ^ •
Date: 15 January 2016

\ te>appeal majtoe given î iy where ̂

& & ^ ^ ^ r e f j ^ e s ^ p ^ r r n l ^ s l i c w i
a:.hSaS(^ 'p^S^^tfie i&tp& for suiefe a hearing is files* in wrtfirig witfctn 2^^ ater

Where permission to appeal has been granted you must serve the proposed bundle Index on every respondent within 7 days of the date of the
listing window notification letter and seek to agree the bundle within 21 days of the date of the listing window notification letter (see paragraph
21 of CPR PD 52C).

thSt dscfelbh may be reconsidered at
of ^f^tfed that permission has been

Case Number: A2/2015/2839 64



Application
for charging order
on land or propejly

In the
High Court of Justice
Queen's Bench Division
Swansea

Claim No.
3SA90091

Appn. No.
A2/2015/2839

Mr. Stephane AKA Steve Paris (1st Claimant)
Ms. Angel Garden (2nd Claimant)

Claimant

Dr. Andrew Lewis
Mrs. Melanie Byng

( 1 s t D e f e n d a n t ) > ^ ^ T ^ % / ? ^
( 2 n d D e f e n d a n t ) / ^ # ' < & % ^

1 4 ^ « - pefendant

The [claimant] defendant ('the judgment creditor') applies for an qrdc^ap^mg a C^g^
the interest of the [defendant] claimant (cthe judgment debtor') in the II '
property mentioned below to secure payment of the amount owing under̂ &gg^^g^h^ order
given on 6 August 2015 by the Honorable Justice Seys-Llewellyn QC in claim no. 3SA90091,

1. Judgment debtor
The judgment debtors are
Mr. Stephane AKA Steve Paris and Ms. Angel Garden
whose address is 9 Lon Bryngqyn, Sketty, Swansea Postcode SA2 OTX

2. Judgment debt
The judgment or order required the judgment debtor to pay £ 240,000.00 (including any costs and
interest). The amount now owing is £ 220,000.00

[ X]£220,000.00 of the installments due under the judgment or order has fallen due and remains
unpaid.

[ ] The judgment or order did not provide for payment by installments.

3. The land or property
The address of the land or property upon which it is sought to impose a to charge is

9 Lon Bryngwyn, Sketty, Swansea SA2 OTX

the title to which is registered at H. M. Land Registry under Title No. WA315308
An Office Copy of the Land Register entries for this title is attached.

N379 Application for charging order on land or property (03.02) Printed on behalf of The Court Servicg 5
This form is reproduced from mp://hmct$fomMttder^ uk/HMCTS/Form Finder, do and is subject to Crown copyright
protection. Contains public sector information licensed under the Open Government Licence vl.O



4. Judgment debtor's interest in the land or property

The judgment debtors are:
[ ] the sole owner [ X] joint owners [ ] a beneficiary under a trust

[X] This is shown by the Office Copy Land Register entries attached.

[ ] The judgment creditor believes this to be so because

Other creditors
[X] The judgment creditor does not know of any other creditors of the judgment debtor.

[ ] The judgment creditor knows of the following other creditors of the judgment debtor:
(names and addresses and, if known, nature of debt and amount)

Other persons to be served
[ X]No other person has an interest in the property (including any co-owners,

trustees and persons with rights of occupation).

[ ] The following persons have or may have an interest in the property:

(name and address and, if known, nature of interest)

7 , F u r t h e r i n f o r m a t i o n
The judgment creditor asks the court to take account of the following:

The judgment debtor applied for permission to appeal the order. Permission to appeal was refused by order of Floyd LJ dated 15
January 2016. The judgment debtor has renewed its application for permission to an oral hearing to be heard on 15 March 2016. The
judgment creditor respectfully suggests that the hearing of any final charging order post-date the permission hearing.

8. Sources of information (Complete only where the judgment creditor is a firm, a company or other corporation)
[The in format ion in th is appl icat ion is g iven [by me] [by of

w h o i s t h e o f t h e
judgment creditor] after making proper enquiry of all persons within the judgment creditor's
organisation who might have knowledge of the facts.]



Statement of Truth
*I believe (the judgment creditor believes) that the facts stated in this application form are true.
*I am 4ul̂  authorised by the judgment creditor to sign this statement

signed
* J u < i | ^ s o l i c i t o r* delete as appropriate
Full name SfeggKA cookie

date gftjfo^fC2jO»Q?

Name of judgment creditor's solicitor's firm Bryan Cave
position or office held 4SS oc>) r\m£. jfifi&gtfngonb l̂fQfafirm or company)

Judgment creditor's
or
judgment creditor's
solicitor's address to
which documents
should be sent.

Bryan Cave
88 Wood Street
London

Postcode EC2V7AJ

if applicable
Ref. no. \LsJ% iHlotl /o3^KL£>fc<+
fax no.
DXno.
e-mail !: robert.dougans@bryancave.com

Tel. no. ; 0203 207 1214
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Interim charging
order

In the High Court of Justice
Queen's Bench Division

Swansea
District Registry

MR STEPHANE AKA STEVE PARIS & MS ANGEL GARDEN

MS ANGEL GARDEN

DR ANDREW LEWIS

MRS MELANIE BYNG

DISCONTINUED

Ref
^Cla imant
Ref
1st Defendant
Ref ROBERT DOUGANS
2nd Defendant
Ref
3* Defendant
Ref

On 10 February 2016, District Judge Evans considered the application of the defendant ('the judgment creditor'),
from which it appears:

a) aj^d^^^#r^er?giyeitpn 6 August 2Qi5 by the S*#|$#& Digftct Registry in claim no. 3SA90091 ordered
the cjsfeoant!-.($§^ j«4gab^d!0tor') to pay money to ite|n%Enent ^©aitdr;

b) the amount now owing under the judgment or order is £220,000.00 (including any interest and costs); and

c) the judgment debtor is the owner of, or has a beneficial interest in the asset described in the schedule below;

and the court orders that
1. The jbfsgeggtof me|^|ii«sht;€iebtor Mr $&gta&&&
in the sc|iejMie below st^ charged with payrheiut 6f '&
and the costs of the application.

Steve PaHsl& Ms AngelGar<T(?ii in the asset described
.00 together with any furraerinterest be^itungdue

&TM^icatioh will be he&tfd at 10:30 AM on 6 Aprifc203& at Swansea District R^stry, Swansea Civil Justice
^entbvtSarM^ House, <3uay West, Quay Parade, Swansea, SA1 ISP whefi a jiiclge will decide whether the
charge created by this order should continue (with or without modification) or should be discharged.

The court office at Swansea District Registry. Swansea Civil Justice Centre. Caravella House, Quay West, Quay Parade. Swansea, SAI ISP. When correspondingwith
the court, please address forms or letters to the Court Manager and quote the claim number. Tel: 01792 485800 Fax: 0870 761 7678. Check if you can IssuVvour claim
online. It will save you time and money. Go to www.moneyclaim.gov.uk to find out more.

N86 Interim Charoino OriW Produced by:J Rees.



3. .A copy of the application for a Charging Order and Interim Charging Order be served by
the Defendants on the claimants and the claimant's other creditors identified by the Defendants
4. Service to be effected by the judgment creditor in accordance with CPR 73-5(2)

The Schedule

The address of the land or property charged is 9 Lon Bryngwyn, Sketty, Swansea, SA2 OTX the title to which
is registered at H.M. Land Registry under Title No. WA315308
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Land Registry
Wales Office

Cofrestrfa Tir
Swyddfa Cymru

BRYAN CAVE
88 WOOD STREET
LONDON
EC2V 7AJ

Delivered by

U S ^ B ROYAL MAIL

POSTAGE PAD GB
HQ319

Date/Dyddiad
18 February 2016

Your ref/Eich cyf
KU1/96R/0372664

Our ref/Ein cyf
RCSAA/A315308

Land Registry
Wales Office
PO Box 6344
Coventry
CV3 9LL

DX 740900 Coventry 24

Tel 0300 006 0009
FaxNA
wales.office
@landregistry.gov.uk
www.gov.uk/land-registry

Cofrestrfa Tir
Swyddfa Cymru
PO Box 6344
Coventry
CV3 9LL

Rhif DX 740900 Coventry 24

Ffon 0300 006 0009
Ffacs NA
wales, office
@landregistry. gov.uk
www.gov.uk/land-registry

Land Registry welcomes
correspondence in Welsh or
English /Mae'r Gofrestrfa Tiryn
croesawu gohebiaeth yn Gymraeg

Completion of registration
Title number

Property

WA315308

9 Lon Bryngwyn, Sketty, Swansea (SA2
OTX)

Registered proprietor Stephan Jules Arsene Paris and AngelGarden

Your application lodged on 12 February 2016 has been completed.
An official copy of the register is enclosed. No amendment to the title,
plan has been made.

There are no other documents to send to you.

You do not need to reply unless you think a mistake has been made.
If there is a problem or you require this correspondence in an
alternative format, please let us know.

The Title information document is enclosed for you to keep or issue
to your client as appropriate.

important information about the address for service

If we need to write to an OWfier, chargee or other party who has an
interest noted on the register, we will write to them at the address
shown on the register. We will also use this address if we need to
issue any formal notice to an owner or other party as a result of an
application being made. Notices are often sent as a measure to
safeguard against fraud. It is important that this address is correct
and up to date. If it is not you may not receive our letter or notice
and could suffer a loss as a result.

You can have up to three addresses for service noted on the
register. At least One of these must be a postal address, whether or
not in the United Kingdom; the other two may be a DX address, a
UK or overseas postal address or an email address.

Please let us know at once of any changes to an address for
70



n e u S a e s n e g s e r v i c e .
For irtfcirrriaition on how to c^^
address piease see vyvw.gby.u
r ^ f e t e f e d ^ r i e i i ^ ( b r s e a r c h f o r
uG©Si*)>*3r intact Land Registry Customer Support (O30iD 006
0411) P300 006 0422 Ibr^^ish^p^kerB service) from MbBday to
Friday between 8arri and 6pfn.
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Land Registry Cofrestrfa Tir

c*"v/*»|n v'TS?

Title number / Rhif teitl Edition date / Dyddiad yr
W A 3 1 5 3 0 8 a r g r a f fi a d 1 2 . 0 2 . 2 0 1 6

- This official copy shows the entries in the register of title on
18 February 2016 at 16:57:13.

- This date must be quoted as the "search from date in any
; o f fi c i a l s e a r c h a p p l i c a t i o n b a s e d o n t h i s c o p y .
I - T h e d a t e a t t h e b e g i n n i n g o f a n e n t r y i s t h e d a t e o n w h i c h

r ^ I ' t h e e n t r y w a s m a d e i n t h e r e g i s t e r .
^ W t J O O O O O 0 - I s s u e d o n 1 8 F e b r u a r y 2 0 1 6 .) VV MUuyyw" w _ Under s 67 Qf thQ Land Regjstration Act 2002, this copy is

admissible in evidence to the same extent as the original..
- For information about the register of title see Land Registry

website www.landregistry.gov.uk or Land Registry Public
Stride 1 -A guide to the information we keep and how you
can obtain it.

- This title is dealt with by Land Registry Wales Office.

- Mae'r copi swyddogol hwn yn dangos y cofnodion yn y
qofrestr teitl ar 18 Chwefror 2016 am 16:57:13.- Rhaid dyfyhnu'r dyddiad hwn fel y "dyddiad y chwiltr o.hono
me^ t^hrnyytf gais am chwiliad SSwyddogbl sy'n seiliedig
ar^yeopi hwru- Y dyddjad ar ddechrau eofnod yw'r dyddiad y gwnaethpwyd
y coined yn y gofrestr^- Cyhoeddwyd ar 18 Chwefrbr 2016.

- Dan adran 67 Deddf Cofrestru Ttr 2002, mae'r copi hwn yn
dderbynioTfel tystibiaeth i'r un graddau a'r gwreiddibl.

** l gael gWybodaeth am y gofrestr teitl gweler gwefan y
Gofrestrfa fir wwwvcofrestrfatir.f ov.uk neu Gyfarwyddyd
Cyheeddus# '•*Cyfemy<Mydi'rwybodaethrydymyhei

- Gweinyddir y teitl hwn gan Gofrestrfa Tir Swyddfa Cymru.

A: Property register / Cofrestr eiddo
This register describes the land and estate comprised in the title.
Mae'r gofrestr hon yn disgrifio'r tir a'r ystad a gynhwysir yn y teitl.

SWANSEA/ABERTAWE

1 {29 .10 .1985 ) The F reeho ld l and shown edged w i th red on the p lan o f t he
above Ti t le fi led at the Regis t ry and being 9 Lon Bryngwyn, Sket ty, Swansea
(SA2 OTX).

2 T h e l a n d h a s t h e b e n e fi t o f t h e r i g h t s g r a n t e d b y b u t i s s u b j e c t t o t h e
rights reserved by a Conveyance dated 1 August 1985 made between (1) The
Council of the City of Swansea and (2) Gwyn Lloyd Jones and Helen Elizabeth
L loyd Jones.

N O T E : O r i g i n a l fi l e d . 7 2



Title number / Rhif teitl WA315308

A: Property register continued / Parhad o'r gofrestr eiddo
3 There are excluded from this registration the mines and minerals excepted

by the Conveyance dated 1 August 1985 referred to above.

B: Proprietorship register / Cofrestr perchnogaeth
This register specifies the class of title and identifies the owner. It contains any
entries that affect the right of disposal.
Mae'r gofrestr hon yn nodi'r math o deitl ac yn enwi'r perchennog. Mae'n cynnwys
unrhyw gofnodion sy'n effeithio ar yr hawl i waredu.

Title absolute / Teitl llwyr
1 (22.11.2012) PROPRIETOR: STEPHAN JULES ARSENE PARIS and ANGEL GARDEN of 9

Lon Bryngwyn, Sketty, Swansea SA2 OTX.

2 (22.11.2012) The price stated to have been paid on 14 September 2012 was
£199,950.

C: Charges register / Cofrestr arwystlon
This register contains any charges and other matters that affect the land.
Mae'r gofrestr hon yn cynnwys unrhyw arwystlon a materion eraill sy'n effeithio
ar y tir.

(12 02.2016) UNILATERAL NOTICE in respect of an interim charging order
dated 10 February 2016 in the High Court of Justice Queen's Bench Division
Swansea District Registry under court reference 3SA90091.

NOTE: Copy fi led.

(12.02.2016) BENEFICIARY: Dr Andrew Lewis and Melanie Byng care of Bryan
Cave, 88 Wood Street, London EC2V 7AJ (ref: Robert Dougans).

End of register / Diwedd y gofrestr

73

Page 2 / Tudalen 2



Final charging order In the High Court of Justice
Queen's Bench Division

Swansea
District Registry

Claim Number 3SA90091

Seal

MR STEPHANE AKA STEVE PARIS & MS ANGEL GARDEN 1st Claimant
Ref MILTON FIRMAN

MS ANGEL GARDEN 2nd Claimant
Ref
3rd Claimant
Ref

DR ANDREW LEWIS

MRS MELANIE BYNG

DISCONTINUED

1st Defendant
Ref ROBERT DOUGANS
i"d Defendant

On 6 April 2016, District Judge P.Llewewlyn OBE

sitting at Swansea District Registry, Swansea Civil Justice Centre, Caravella House, Quay West, Quay Parade,
Swansea, SA1 ISP

Upon hearing the judgment debtor in person, hearing Counsel for the Judgment Creditor the District
Judge considered the interim charging order dated 10 February 2016

and the court orders that

1. The charge created by the order made on the 10 February 2016 shall continue.

2. The interest of the judgment debtor Mr Stephane Aka Steve Paris & Ms Angel Garden in the asset described
in the schedule below stand charged with payment of the sum of £220,000.00 the amount now owing under a
judgment or order given on 6 August 2015 by the Swansea District Registry in claim no. 3SA90091 together with
any further interest becoming due and £246.00 the costs of the application.

3. The costs are to be added to the judgment debt.

The Schedule

The court office at Swansea District Registry, Swansea Civil Justice Centre, Caravella House, Quay West, Quay Parade, Swansea, SA1 ISP. When corresponding with
the court, please address forms or letters to the Court Manager and quote the claim number. Tel: 01792 485800 Fax: 0870 761 7678. Check If you can issue your claim
online. It will save you time and money. Go to www.moneyclaim.gov.uk to find out more.

Produced by:H Foulkes
N 8 7 F i n a l C h a r g i n g O r d e r C J f t O ^



The address of the land or charged property is 9 Lon Bryngwyn, Sketty, Swansea, SA2 OTX the title to which
is registered at H.M. Land Registry under Title No. WA315308.
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From: Jordan Meskell jordan@morganjonesproperty.co.uk
Subject: Confirmation of contract information

Date: 7 September 2015 at 1:22 pm
To: sparis@mac.com

Hi Steve,

Just before I send the contract over I wanted to confirm with you the agreement, the agreed marketing
price was £220,000 based on my colleague's valuation, and he has also informed me that as you would
be looking to do your own viewings the agreed fee was £795.00 (Inc. VAT)?

Kind Regards,

Jordan Meskell
Sales Administrator

MORGAN JONES
Estates & Lettings

Morgan Jones Estates & Lettings
10 Royal Buildings,
Princess Way,
Swansea,
SA1 3LW
Tel: 01792 651 311
Fax: 01792 643 508
www.morqanionesprooertv.co>uk
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IN THE HIGH COURT OF JUSTICE
QUEENS BENCH DIVISION
SWANSEA DISTRICT REGISTRY CASE NO 3SA90091

BETWEEN:-

1. STEPHANE (STEVE) PARIS

2. ANGEL GARDEN

-and-

Claimants

1. ANDREW LEWIS

2. MELANIE BYNG Dependants

ADDENDUM TO CLAIMANTS'

COSTS BUOGET

W6rk Done/To Be Done: [Otfma^A^iiilHIOiws

Pre-action costs

Issue/statements of case

CMC

Witness Statements

The Claimants were not presented *t theMP«^a™W;
However, If permbsWe, tr* Galfna** wlB seek^Wgant m
person hourly rates for the petted during v*hfc*i they ac^
themselves.

to Indude the Ctetmants' costs of d» Amended wrocu^or
Qalm (and apportion), the caste of cowing the Defence
and the costs ofconsidering the merits of fling a Reply.

Based on a l hour CCMC, Cownjel JJ^cBorv^esse
management preparation and ffcepartften of the docum«2
Ip^^CMC^xiualnfl Directions Questtonnalre, Costs
Budget and Draft Directions

The CWmarrts assume that Issues of speak disclosure
not arise fn these proceeding?.

"Based on 3 witnesses for the CWmante and hewv
oonsideratton of the Defendanoy witness evidence and the
taWng of Instructions on that evidence

I

91
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Expert reports

PTR.

Trial preparation

Trial

ADR

Contingent Cost A:
Mediation

The Claimants do not consider at this stage that Instruction of
an expert will be necessary

Based on a 2 hour PTR and including preparation or
documentation for the hearing and Listing Questionnaire

Based on a 2 day trial, hcJudlng considering trial bundles and
trial documentation and taking instructions from clients prior
to trial

Based on a 2 day trial

Al though the Defendants nave *^****^J! !^
mediation, the Claimants remain optimistic as to the prospects
of ADR

The Oatownts still considers this to be a prime cwejjr
medlaSralthough rnedtetion preparation and the mediation
itself Is likely to exceed one day
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Robert Dougnns
Associate
Direct: 44 20 3207 1214

robcrt.dougtins@brynncave.com

5 February 2014

AND BY EMAIL

Ms Angel Garden & Mr. Steve Paris
9 Lon Bryngwyn
Sketty
Swansea
Wales
SA2 OTX

Dear Sirs,

Claim No. 3SA90091 - Paris & Garden v (1) Lewis (2) Byng & (3) Byng

We write further to our email of earlier today.

We have agreed to represent the First Defendant on a Conditional Fee Agreement
("CFA"). We have commenced work in contemplation of a CFA. Counsel (Mr
Jonathan Price) has also been instructed and is acting in contemplation of a CFA.

We are engaged in preparing evidence in response to your application for an
injunction and aim to serve it before 4pm today in accordance with the Civil
Procedure Rules ("CPR"). We are also instructed to attend the hearing on 10
February 2014 to oppose your application for an injunction against the First
Defendant.

Preparing evidence for this application and attending the hearing will incur substantial
costs. The First Defendant will look to recover those sums from you both. We
accordingly invite you to discontinue this application for an injunction before 10am
on Friday 7 February 2014. If you do so, the First Defendant will not seek to recover
costs relating to the injunction from you.

Lastly, your last communication with us was on 1 October 2013. Please explain why
after such a delay you have applied for an injunction on an urgent basis.

The First Defendant's rights against you are fully reserved.

Yours faidifully,

L
Bryan Cave

Bryan Cave
88 Wood Street
London EC2V7AJ
Tel 1-44(0120 3207 1100
Fax+44 (0| 20 3207 1881

www.bryancave.com

A multinational partnership of
solicitors and registered
foreign lawyers authorised
and regulated by the Solicitors
Regulation Authority (SKA No.
00072291).

A list of the partners and their
professional qualifications is
open to inspection at the
above address.

In Association With
Bryan Cave UP

Bryan Cave Offices

Atlanta
Boulder
Charlotte

Chicago
Colorado Springs
Dallas
Denver
Frankfurt

Hamburg
Hong Kong
Irvine
Jefferson City

Kansas City
London
Los Angeles
New York
Paris
Phoenix

San Francisco

Shanghai
Singapore
St. Louis

Washington, DC

Bryan Cave
International Consulting
A TRAOEAHD CUSTOMS C0HSUIJANCV

www.bryancaveconsulttng.com
Bangkok
Jakarta
Kuala Lumpur
Manila

Shanghai
Singapore
Tokyo

297587.1
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BIMr-WE-
Robert Dougans
]J2flriCC

Direct: 44 20 3207 1214
mbert.dougftnx@bryanca.vc.com

6 March 2014

AND BY EMAIL

Ms Angel Garden & Mr. Steve Paris
9 Lon Bryngwyn
Sketty
Swansea
Wales
SA2 0TX

Bryan Cave
08 Wood Street
London EC2V7AJ
TBI M (0) 20 3207 1100
Fax t« |0| 20 3207 1881

www.btyencava.com

A multinational partnership of
solicitors and registered
foreign lawyers authorised
and regulated by the Solicitors
Regulation Authority iSHA No.
00072291).

Dear Sits,

WITHOUT PREJUDICE. SAVE AS TO COSTS a owtftepnMn into*
professional qualifications is
opon to inspection it tho
above sddrsss.

Claim No. 3SA90091 - Paris & Garden v (1) Lewis (2) Byng & (3) Byng

We write tether to our recent /correspondence in relation to your intention to attend
your particulars of claim and tne adjournment of the hearing of your injunction
apphcation.

As we have noted in these letters, our clients have already run up considerable costs
in addressing the claims made against them - claims which you now seek to amend.
To the extent that any of these costs have been wasted as a result of your decision to
amend we will seek to recover these costs from you. We have also incurred costs
preparing for your injunction application which has now been adjourned twice. The
Defendants will continue to incur costs as the claim progresses and will look to
recover those sums from you both.

We accordingly invite you to discontinue your claim in its entirety. If you do so by 14
March 2014, our clients will not seek to recover any of the costs of defending this
claim from you. We look forward to hearing from you regarding the above proposal.

Yours faithfully,

VfiUfSn OtV<2

Bryan Cave

In Association With
Bryae Cave U/7

Btysn Cava Offices

Atlanta
Boulder
Charlotte
Chicago
Colorado Springs
Dallas
Denver
Frankfurt

Hamburg
Hong Kong
Irvine
Jofferson City
Kansas City
London
Los Angelas
New York
Paris
Pho»nix
San Francisco

Shanghai
Singapora
St. Louis
Washington, DC

Bryan Cava
International Consulting
A TRAMAN0 CUSTOMS CONSULTAKCV

www.bryancaveconsulllng.com
Bangkok
Jakarta
Kuala Lumpur
Manila
Shanghai
Singapore
Tokyo

208990.1
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Robert Dougans
Partner
Direct 44 20 3207 1214
roberkd ougans@bryancavc. corn

i )*

v- >r

20 March 2014

AND BY EMAIL

Douglas-Jones Mercer
16 Axis Court
Mallard Way
Swansea Vale
Swansea SA7 OAJ
Attn: Mrs Clare Tregoning

Our Re£ KUl/96R/Ii026728
Your Refi CET/7315GP2/KLB

WITHOUT PREJUDICE. SAVE AS TO COSTS

Bryan Cave
38 Wood Street
London EC2V7AJ
Tel +44(0)20 3207 1100
Fax +44 10) 20 3207 1BB1
wv/w.bryancaVB.com

A multinational partnership of
solicitors an 0 registered
foreign lawyers authorised
and regulated by the Solicitors
Regulation Authority fSRA No.
00072291).

A Hit altha partners and thtir
proiessiomt quaUkMiont it
opn ta Impaction at the
abttyi idd/fsa.

In Astociatlon With
Bryan Cave UP

Dear Sirs,

Claim No, 3SA90091 - Paris & Garden v (1) Lewis (2) Byng & (3) Byng

We write further to our correspondence of today's date relating to the costs incurred
by Professor Richard Byng in defending the claims now abandoned by the Claimants,
the costs wasted, by Mrs Metafile Byng and Dr Andrew Lewis in defending claims
Which are now abandoned by the Claimants, and the costs incurred in preparation for
theh«^aring:6£meC#imahts, iatimmihjiunction appIiGatibn.
As you will see from the enclosures attached to our letter, the Defendants have
already run up considerable costs in defending the claims brought against them.
These costs -will increase should the Claimants persist with this claim. Should the
Defendants be successful at trial we will seek to recover these costs from the
Claimants together with the success fee under the terms of our Conditional Fee
Agreements.

Bryan Cave Qtlioes
Atlanta
Boulder
Charlotte
Chicago
Colorado Springs
Oallas
Oinvar

Hamburg
Hong Kong
Irvine
Jaflarson City
Kansas City
London
Los Angeles
Now York
Paris

We accordingly invite the Claimants to discontinue their claim in its entirety against Pho.nix
all the Defendants. If you do so by 21 March 2014, our clients will not seek to sen Francisco
recover any of the costs of defending this claim from the Claimants. Simply put, we ^'"^
arc offering them a free exit before this litigation consumes more time and costs to SLUult
n o e f f e c t - . W a s h i n g t o n , D C

We look forward to hearing from you in relation to the above proposal.

Yours faidi£ulh%

BiyanCave

Bryan Cayc
(rttfliaafional Consulling
A WADE AHO CUSTOMS CONSULTANCY

www.bryaficavac0n3ulting.com
Bangkok
Jakarta
Kuala Lumpur
Manila
Shanghai
Singapore
Tokyo

299674.1
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BJJi«TrV
Robert Dougans
Partner
Direct: 44 20 321)7 1214

robes t. dougft nst^Jbrj-an cavc.com

v ) j

26 March 2014

AND BY EMAIL

Douglas-Jones Mercer
16 Axis Court
Mallard Way
Swansea Vale
Swansea SA7 OAJ
Attn: Mrs Clare Tregoning

Bryan Cave
88 Wood Strcot

London ECZV 7AJ

Tol h«4 (0| ZO 3207 I1D0

F»»)44 101 20 3207 1B81

www.bryancave.com

A multinational partnarship of
solicitors and registered
foreign lawyers authorised
and regulated by the Solicitors
Regulation Authority ISRA No.
00072291).

OUT Ref: KU1 /96R/P026728 * ***.*0 partners and their
Yo u r R e f C E T / 7 3 1 5 0 - 2 / K L B ^ ^ ^ Z "

above address.

WITHOUT PRETUDICE SAVE AS TO COSTS
Dear Sirs,

Claim No. 3SA90091 - Paris & Garden v (1) Lewis (2) Byng & (3) Byng

We write further to the hearing before HHJ Vosper, QC yesterday at which he
summarily assessed our client Professor Richard Byng's costs in the sum of £6,238.80
to be paid within 28 days, and further ordered that £1,000 be paid within 28 days on
account of Dr Andrew Lewis and Mrs Melanie Byng's costs of and occasioned by the
amendments to your clients' Particulars of Claim.

We note also the Judge's findings in relation to the reasonableness of this firm's rates,
and the reasonableness of the time incurred in dealing with your clients' voluminous
pleadings. It therefore seems likely, that following detailed assessment, our clients
Mrs Melanie Byng and Dr Andrew Lewis will recover a significant further sum in
relation to the £16,372.80 costs incurred due to the amendments to the Particulars of
Claim.

Mrs Byng and Dr Lewis are now faced with the prospect of incurring more costs in
pleading a defence to the remaining claims. Work will begin on this early next week.
A substantial amount of work will have to be done in setting out the extraordinary
campaign of harassment which your clients have embarked upon. Costs will escalate
sharply. We therefore give the Claimants one last chance to defuse the matter. If the
Claimants' agree to discontinue their claim on or before 4 pm on 2 April 2014. The
Defendants will accept £3,500 in full and final settlement of their entidement to
costs. They will not seek any further sum in respect of interim costs, or costs of
defending this claim.

We urge the Claimants to reflect upon the stance taken by the Judge, and to consider
what appears to have been overly optimistic advice in light of that decision. The

In Association With
Bryan Cave UP

Bryae Cave Otftoti

Atlanta

Boulder
Charlotte
Chicago
Colorado Springs

Dallas

Denver

Frankfurt

Hamburg

Hong Kong

Irvine

Jofferson City

Kansas City

London

Los Angelas

Now York

Paris

Phoenix

San Francisco

Shanghai

Singapore
St. Louis

Washington, DC

Bryan Cave
International Consult ing
A THA6C- AND CUSTOMS CONSUITANCV

www.bryancaveconaulting.cotn

Bangkok
Jakarta

Kuala Lumpur

Manila

Shanghai

Singapore

Tokyo

299998.1
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Douglas-Jones Mercer
26 March 2014
Page 2

Defendants are being reasonable. This stance cannot last for much longer as costs become due.

Yours faithfully,

2P999B.1
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Uoltcrt Onui'.iiu;
l*arl i i f r
Dirvef. 44 2».13J7 1214
n»lKTLcl(rtii;.uis(f/l)r\-4j,c:nicfMn

)")

30 April 2014

AND BY EMAIL

Douglas-Jones Mercer
16 Axis Court
Mallard Way
Swansea Vale
Swansea wSA7 OAJ
Attn: Mrs Clare Trcgoning

Dear Sirs,

Bryan Cave
88 Wood Street
London EC2V7AJ
Tel +«(0) 20 3207 1100
Fax +44(0*203207 1BBI
www.brvancave.com

A multinational partnership of
solicitors ant! registered
foreign lawyers authorised
and regulated by the Solicitors
Regulation Authority (SRA Mo.
00072291}.

Our Rcfc KU1/96R/P026728 a hst of the partners and their
Your Ref: CET/73150-2/KLB Pf#*'s*M ^''cations,s

qpfut to Utmctlofl at the
above address.

Without Prejudice Save as to Costs
In Association With
Bryan Cava LLP

Claim No. 3SA90091 - Paris 9c Garden v (1) Lewis (2) Byng & (3) Byng

m w t f f c A ^ M a r c h 2 M 4 t o w h w j i w e h a v e h a d n o j ^ i t f c ,
m4m tfec ^*^tM ^^23^80 by the Claiipanis pursuant to die order of J*Hjtkagc

The sum of £1,000, of the £7,238.80 paid, is of course an interim payment on
account of the First and Second Defendants' cc.*jj& the ©fafcr &:^Ji^Vg*p&.
QC gives die Defendants the right to seek &&&£$
pursuant to paragraphs 7 and 8 of the Ordet Wc fcote dm* the learned judge
indicated that he considered the Defendants' cost* % te reasonable so we *riti%rife
recovering significant sums upon detailed assessment

The Defendants arc still minded to draw a line under this litigation if the Claimants
i!W5 wiflfeg itt^%RejLM»ittIi& We *c<wlk^ h&fa the C&dfi^
cJato m&m ;t4;*^ $houiId they dom wKkfo &i* ffe^fac^ thei Befaidarits ^httD
tl*^i; &c £7*238.80 j>ut sh$ll not mk tfc fcebver any ftuthcr cbsts from theClaimants in respect of the costs of the order of HH Judge Vospcr QC or the costs
:^^\H^^^g^ for coiroadfi costs of setdiag the Defence of £6,300 (plus VAT)which have tfcen calculated wfifcout the upliftwhich would othcrwfe<j be due.

Yoiirs faithfully

A H 3 U 2

Bryan Cive Olflees
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19 August 2014

Our Ref: KU1/96R/P026728

Your Ref: CET/73150-2/KLB

Douglas-Jones Mercer
16 Axis Court
Mallard Way
Swansea Vale
Swansea SA7 OAJ
FAO Mrs Clare Tregoning

WittlOMt Prejudice Save As To Costs

Dear Sirs,

Claim No. 3SA90091 - Paris & Garden v (1) Lewis & (2) Byng

We write further to the hearing before H.H. Judge Vosper QC on 1 August
2014.

As you ate aware, at that hearing the leatned judge expressed serious
concerns that the likely costs of these pJtocecdingjswould be entirely
disproportionate to what would be very minor damages even if liability were
to be established at trial.

The Defendants have made repeated offers to settle this litigation on the
basis that each party bears their own costs and walks away from the
litigation. These offers have been rejected and the Oaimants now face
having to pay the Defendants' costs should they discontinue their claim. The
Defendants do not wish for costs to become a stumbling block to
settlement, but cannot ignore the fact that the Claimants' failure to accept
earEer generous offers has caused further costs to be incurred, over and
above those dealt with by interim costs orders.

The Defendants accordingly offer to settle the claim on the following basis:

1. the Claimants discontinue their claim against the Defendants;

2. the Defendants will accept the sum of £5,000 paid to them on 2 June
2014 as settlement of the costs ordered by HHJ Vosper QC on 25
March 2014, and will not proceed to detailed assessment of those
costs (which we have earlier served a Statement of Costs totalling
£19,744.80);

.msw.i
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3. the Claimants pay die Defendants* costs of the claim, agreed at £6,000.

Further costs will of course be incurred in preparing the Defendants' List of Documents for
disclosure, in considering the Claimants' list of documents, and in preparing witness statements.
Tills offer is therefore open for acceptance until 12 noon on Friday 22„August 2014, when it will
lapse as £6,000 will no longer be appropriate recompense for the costs incurred by the Defendants
after that date.

We hope that the Claimants will accept this offer and bring an end to this litigation.

Yours faithfully,

BmmcmE

305344.1

100



Kolxit Drxjgama
!>«.«: 44 2() 3207 1214
l ' » « 4 4 a i M 0 7 I R B t

22 October 2014

( )

Our Ref: KU1/96R/P026728

Your Ref: CET/73150-2/KLB

AND BY EMAIL

Douglas-Jones Mercer
16 Axis Court
MaUard Way
Swansea Vale
Swansea SA7 OAJ
FAO Mrs Clare Tregoning

Dear Sirs,

Without Ptejudjcey Save M to Cost?

Claim No. 3SA90091 - Paris & Garden v (1) Lewis & (2) Byng

We write further to your letter dated 17 October 2014.

Notwithstanding your first paragraph, we remain of the view that your
clients claims were and are ill-conceived and have achieved nothing but
distress and costs to all involved. As context for the below offer we make
the following points:

1. No new heads of action have been added to the claim. The nebulous
reference to "issues of further defamation" are not particularised (for a
start you have not even identified the documents you complain of)
nor is there any evidence to suggest that publication extended
beyond the recipients. We do not see that that there is any viable
claim that you would be able to bring, even once you have
"considered]" the position. If your clients were to seek permission
to amend so as to bring yet another ill-conceived claim, we put you
on notice that the Second Defendant would oppose any such
application on the basis that pursuant to the principle in Jameel v Dow
Jones and Kaschke v Osier such claims would be an abuse of process.

2. The First Defendant does not believe that he has misrepresented the
settlement achieved by your clients, nor do we understand how any
alleged misrepresentation relates to your clients' case in defamation.
In any event the article was written prior to such settlement being
achieved. AH our client has done is repeat details, published by your
clients themselves, about the background to the setdement. Any
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difference in understanding between the Fiatst Defendant and your clients as to the effect
of the setdetnent is therefore entirely beside the point.

3. The First Defendant is not prepared to atisk others commenting on his blog about die
Claimants and risk the issue of further proceedings against him by your clients, or anyone
else for that matter.

4. The Second Defendant objects deeply to all references to her ^oo0^*% the Claimants
children, and to the reference to her on a website regarding sexual violence.

In the interests of drawing a line under these proceedings, our clients are prepared to make the
following offer in full and final settlement of all claims your clients may have against them as of
the date of setdetnent:

1. Within 7 days of the agreement Dr Lewis and Mrs Byng undertake to remove, to the
extent they are able, all tweets published by them and complained of in the Amended
Particulars of Claim;

2. Within 7 days of die agreement Dr Lewis undertakes to delete die blog post complained of
in the Amended Particulars of Claim and replace it with the following:

Angl Garden and Stem Paris do not qgtte that I have previously accurately described their
dispute in 2012 with the Titiraqg Rudolf S*$w School /I think the best way to clarify the
position is to post the entinJoint statement below:] ot [In the interests of transparency and by way
of clarification I publish the entire Joint statement Mow:]

[IMAGE OF JOINT STATEMENT]

Dr Lewis is required to keep the statement on his website for a period of at least 3 months.

3. Within 7 days of the agreement Mis Byng and or Professor Byng will email Alicia
Hamberg and "composmends", blind copying Bryan Cave, with the following statement:

/ want to wake clear that there has been no chnical assessment of Angel Garden's mental health
by my husband, Ms Garden is not bis patient and he has never diagnosed her mtb arry mental
health issue. Any comments I have made which might suggest otherwise are untrue and
understandably distressing to Ms Garden.

Ms Garden and Mr Paris aire not permitted to use the language above for any public
purpose.

4. Biyan Cave will, within 3 days of .teceipt of the emails referred to in point 3 above, confirm
to Douglas Jones-Mercer that the emails were sent.

5. Within 7 days of the agreement Angel Garden and Steve Paris will undertake to remove
any reference regarding Mrs Byng to "grooming* or "seductive behaviour" and will undertake

M18W&.2
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not to repeat such allegations. Ms Garden will use her best endeavours to remove the End
Victimisation Now post about Mrs Byng and Dr Lewis.

6. Angel Garden and Steve Paris will undertake not to tweet, blog or make public statements
about Dr Lewis or Mrs Byng, and Dr Lewis and Mrs Byng will undertake not to tweet,
blog or make public statements about Angel Garden or Steve Paris, in all cases save as
required by law or otherwise out of reasonable necessity.

Hie Defendants have for more than two years now wanted absolutely nothing to do with the
Claimants. We suggest it would be sensible if both sides undertake not to make public statements
about die other going forward as a sensible resolution to this matter.

In the mediation we made it clear that the Defendants1 concession that they would not require the
Claimants to pay the Defendants costs as a condition of a settlement would not be open for much
longer as costs continue to mount This concession is still on the table for this offer, but will not
be repeated. We urge the Claimants to think of all the families involved in this litigation and bring
this litigation to an end.

Yours faithfully,

(0t&m«j*~ Gov*.
Bryan Cave

30*3052
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Hubert Duugpins
Dirucr. 44 20 32117 1214
fe: 44 2U 32*171881

29 October 2014

Our Ref: KU1/96R/P026728

Your Ref: CET/73150-2/KLB
AND BY EMAIL

Douglas-Jones Mercer
16 Axis Court
Mallard Way
Swansea Vale
Swansea SA7 0AJ
FAO Mrs Clare Tregoning

W t t i i d i t t i ^
Dear Sirs,

Claim No. 3SA90091 - Paris & Garden v (1) Lewis & (2) Byng

We write further to our letters dated 22 October 2014 and 23 October 2014
to Nvfech wc itive ta£%4QV8lin& We, look forward to hearing fromyou
- m i * t fi ! ^ t o t h i s J i ^ g f ^ i p ^

Please also note that the offer contained in our letter of 22 October 2014
^Wckis open m *-#fefed of 14 days unril 4 pm oil 5 November 2014 is
subject to a smfebfy w r̂iled extract between the parties.
Yours faithfully,

Bryan Cave

30S494.1
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5 November 2014

Our Ref: KU1/96R/P026728

Your Ref: CKT/73150-2/KLB

AND BY EMAIL

Douglas-Jones Mercer
16 Axis Court
Mallard Way
Swansea Vale
Swansea SA7 0AJ
FAO Mrs Clare Trcgoning

Mtotit itejtt#gfr Sara m fo Cftflfr
Subject to Contract

Dear Sirs,

Claim No. 3SA90091 - Paris & Garden v (1) Lewis & (2) Byng

We write further to your letter dated 4 November 2014 and to our telephone
call (Cooke/Allen) this afternoon. Please sec below our responses in
relation to the offer to settle all claims that the Claimants may have against
the Defendants to date.

1. Mrs Byng will not be providing any written letter to the Claimants
for use as they see fit.

2. In relation to the extracts provided in your letter Mrs Byng has
confirmed that she has disclosed all written communications she has
had with third parties about the Claimants. Any reference to further
communications she intended to make as highlighted in your letter
were never in fact made. In a further attempt to achieve settlement
Mrs Byng is willing to include Francis Gilbert as a recipient to die
email. This will be her final compromise.

WWHiPV. » i /

3. Mrs Byng and Dr Lewis agree to ask Maria Maclaughlan to remove
her post. In this respect we hope that it is understood by the
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Claimants that Marin MacLaughlan is free to do as she pleases in response to this request.

QavwcMl.6
4. We note your clients desire to discuss Steiner schools and they are concerned that such

discussion might lead them to discuss Dr Lewis and Mrs Byng's work in the future.

5* %**** u<f y™ P° **#*. a mm cftnstrucfiVe approach to negotiation of this daw**
rather tha».a flat refusal, as it is important to our clients Und one of the key wasons why
they arc wiling to settle and forego iscovcty of$wsirmm.

6. In the spirit dtc^ptottmt, ,D l̂*wi* and M*s Byng '*** pupated to Emit the topics which
c^nrgt^tt^at^l to purely historic mfeihtttioa the aettl^enr would m*teie*c rebate
subject n^apf^^

a. Mrs Byng's son's stay with the Claimants' in Prance;

b. Mrs Byng or Dr Lewis' involvement in any alleged "mobbing" activities to date;

c Dr Lewis' refusal to allow the Claimants* to post on his website to date; and

d- This ^St&%^j that <*& party may acknfftffc^j^&ty sued/were sued and
that thf higationrattled wife no payment of money- by either side.

7. Ota the basis that wc have been informed in our telephone call this afternoon that the
CJatmaat* have nfrfift to wake any public statements about the Be|*ndants wc do not
aee. *** the ifew w2i;pifcj*nt; an issue, whilst 0mm *em freedom to continue with
their wotk on Stance education.

-^JS- *** OUf —* £*Wt *"' aB '**** of thc 8CttIcmc« ««noia cwifideniuV Jfegatdlcssof the Clairnantepositipniin teto&m to Clause 6 above, as set out in our lctti* oik G t̂2rMU,

rur̂ er to our telephone call this afternoon, Dr Lewi* and Mrs Byng are willing to extend the
vmTZ, thc *8t*cmcnt of a sct#ment on a "drop hands" basis until 4om on fiNnvPmh,,%m Wc have been wffling to continue these dî MMî K- tfĵ t-it̂ -tttfdBaSMi-i& the Jiope that
secernent Would be achieved. Wc will not contteiie to so on mk basis mdcfiaitcly. Further
negotiations wouipaw;& proceed; on the basis that the Claimants ce t̂tibutc to me&fcndtats'
c o s t s o f t l ^ l i t i 0 d < j i t W c n o p c a u s i s c l e a t . '

Yours faithfully,

Bryan Cave
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Robert Douganc
Direct 44 20 3207 1214
Fax; 44 20 3207 1B81

18 December 2014

Our Ref: KU1 /96R/P026728

Yout Ref: CET/73150-2/KLB

AND BY EMAIL

Douglas-Jones Mercer
16 Axis Court
Mallard Way
Swansea Vale
Swansea SA7 0AJ
FAO Mrs Clare Tregoning

Dear Sirs,
Witlipin prejudice, saatasj&j&aia

Claim No. 3SA90091 - Paris & Garden v (1) Lewis & (2) Byng

We write further to your letter dated 11 December 2014, received by us at
16:44 on 16 December 2014, enclosing yout revised draft of the setdetnent
agreement

We are disappointed that your clients have decided to make wholesale
amendments to a draft which has beenincircukti<3ri since catty November
without providing any explanation for the laft of changes made and baldly
stating that "tkert is no scope'for• farther• ne^H0tiif\ It is stretching matters
somewhat to suggest that this is "an extremely constructive and co-operative
approach" particularly in circumstances where your clients have been in the
habit of taking oyer a week to respond to drafts circulated by our clients and
have then demanded a response within 2 days.

In comparison our clients have adopted a fully co-operative approach
including a 45 minute phone call (Cooke/Allen) on 10 December 2014 in
which we explained point by point the reasoning for our dients changes to
the draft. Such courtesy has not been extended in return.

Please find attached the draft settiement agreement. We believe that this is
in a form that should be acceptable to both patties and have provided
detailed notes supporting our changes. Our clients do not see why this
matter cannot be settled since the parties have very little between them and
the terms in the current draft have previously been agreed by your clients.

Our clients have been willing to take all reasonable steps in order to setde
this litigation but believe that if the parties do not come to an agreement

310024.1
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before Christmas then it appears that your clients are not really willing to settle this litigation. Our
clients will not continue to negotiate on these points, on which they have been consistent since the
beginning of negotiations, in particular on the release language as you are well aware.

We do not accept the exchange of witness statements date as 7 January 2014. This is unreasonable
on the basis that it is only 2 working days after the end of the holiday period We suggest that
exchange of witness statements should take place on 21 January 2015. We would also request that
your clients provide a compliant disclosure list for the 700 documents provided as supplemental
disclosure at the beginning of October 2014 in accordance with CPR PD 31A paragraph 3.2 as
requested in our letter of 8 October 2014 on 14 January 2015.

Yours faithfully,

Bryan Cave

Enc.

v )

310024.1
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Robert Dougans
Direct 44 21) 32(17 1214
Pax: 44 20 3207 1881

31 December 2014

Our Ref: KU1/96R/P026728

Your Ref: CET/73150-2/KLB

AND BY EMAIL

Douglas-Jones Mercer
16 Axis Court
Mallatd Way
Swansea Vale
Swansea SA7 OAJ
FAO Mrs Clare Tregoning

Dear Sirs,

Claim No. 3SA90091 - Paris & Garden v (1) Lewis & (2) Byng

We write further to your letter dated 23 December 2014, received by us at
15:28 requesting a response by return. Attempts to contact your firm at
16:00 on the same day were met with the information that the office had
closed for 10 days.

We believe that the parties are close to settling this litigation, but such an
exercise is not assisted by the Claimants attempting to make wholesale
amendments to the draft on the eve of setdement. Trie Claimants "slight"
amendments of Article 4.1 has the effect of completely removing all effect
from the clause (a clause that has been agreed in substance between the
parties for over a month). It is unacceptable and rejected by the Defendants.
The highly objectionable content which the Claimants have already
published at length about our clients on their various websites and twitter
accounts has been pleaded as particulars of harassment. Your clients have
unreasonably refused to remove that content. Our clients have therefore
compromised by requesting no further publication on the subject matter to
which your clients agreed. They are not entided to draw back from that
agreement now.

Finally yout clients have maintained their removal of both the objectivity
criteria in 4.1 ("...unless reasonably necessary.,.") and the release for the
non-defaulting party in 4.2. As with your last letter there is no explanation as
to why these provisions have been removed on the basis, we assume, that
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there can be no reasonable objection to these provisions. The Defendants insist on their inclusion
in the Agreement

In the spirit of settlement our clients are willing to allow the late addition of a whole new
undertaking in 1.3 subject to the amendment made in the attached draft which makes clear that
this right of reply applies only to the claimants in relation to their setdement with the Titirangi
school The Defendants are prepared to make this significant concession in the interest of
achieving settlement, despite the fact that this did not feature in the general terms agreed by the
parties.

You will note that the Defendants have been consistent and reasonable in their approach to this
setdement and in response the Claimants have attempted at every turn to either change the terms
agreed or empty them of any effect. Such behaviour cannot continue. This draft represents the
final version that the Defendants are willing to sign in order to draw a line under this affair. We
look forward to hearing from yott#^<n^t>y-:4pff» ff9..^j,ffiWHy $$4) with your agreement to
the terms so that the parties can exchange signatures. If die Claimants attempt, once more, to
change the terms agreed in November then there will be no setdement and the parties will have to
proceed to trial, and to the detailed assessment of the outstanding costs owed by the Claimants to
the Defendants.

Y<^p |LMu%,

Bryan Cave
Enc.

310024.1
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Bryan Cave
98 Wood Street
London
EC2V 7AJ

BY POST AND FAX: 020 3207 1881

,- ■ , Swansea SATOAJ TEU 01792 650000

Your Ref:

KU1/96R/P026728

E-Mail:

lja@djm.law.co,uk

Direct Line:

01792-656533

WITHOUT PREJUDICE SAVE AS TO POSTS

Dear Sirs

ReivOUr Clients: Steve Paris & Angel Garden
Your GflehtS: Anttv E&wfe& Melanie Byr«g

Date:

13 January 2015

We refer to the above matter. The deadline set by you expired while our clients awaited a
simple answer to substantiate the> daim that the your clients had asked our clients to remove
material, strongly refuted by our clients.

Your initial reference to the alleged request by your clients made no reference whatsoever to
the same being made during the mediation. Moreover even had such a request been made
with the qualified response you now claim took place, that certainly does not approximate to
the refusal you originally claimed.

Again, our clients must express their concern that your clients are seeking to secure an
advantage for themselves within the settlement agreement by relying on inaccurate and
untrue information,

Moreover, It is incorrect for you to state that the mediation was conducted entirely without a
face to face meeting of the parties. You will recall that a round table meeting did take place.

Our clients have thefelore instructed us to bring an end to settlement negotiations on the
basis that it is now belhg driven by misrepresentations from your clients, in the event that
your clients do not immediately sign and return the settlement agreement attached hereto.

This will therefore be the final letter from our clients and failing receipt of a signed copy of
the attached agreement, by 4pm on 13 January 2015, our clients will proceed with
preparations for the Hearing on the 27th.

, ? f f ^ - , " - '
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SOLICITORS
Witness statements must also be exchanged well before the Hearing date. Given that it has
been some 3 months since the date that statements were due to be exchanged, we would
suggest that exchange takes place by 4.00 pm on Monday 20 January 2015.

Should your clients wish to avoid moving forward by settling, we make these final responses
to your comments on the Settlement Agreement, specificaliy>

ln relation to Clause 4 you state: The Claimants flight"amendments of article 4.1 has the
■■^^MtCiS^^^^^^i ell effect from the clause (a clause that has been agreed insubstance befaevhtyepariies for over a month)"

We have already advised you that the amehdrfteht of this Clause was necessary to ensure
that the parties were bperatihg on a mutualMderstahding of the effect of this undertaking.

Y o u r d t e n i s r k v e v ^ c l a ^ i c a t l b n o f
it, and orjr clients have held to'.'their position throughout, now for a period approaching two
months, fbeifi^re^^
been "agreed in substance".

Since your request for our clients to consider what Is now Clause 4 ( a clause which curtails
our clients' freedom of speech, in absolute contradiction of their principles) they have
generously agreed to make no new further public statements regarding the details of this
litigation in relation to the issues that your clients have requested.

Our clients have not at any time agreed to make any undertakings whatsoever concerning
publications which do not deal specifically with, the details of this litigation and which were
published previously to it.

T h i s i s ; a B i g h i i B c a n f c t h a t o v e r t h e C h r i s t m a s p e r i o d o u r
Ding stalking and harassing behaviour from a third
>Hlfendant as the source of his smears about Ms

clients have been subjected to more ongoing stalking and harassing behaviour from a third
party, who has previously cited The FirJy
Garden's mental health.

In addition, our clients have confirmed that they have amended Clause 4,1 (a) to confirm the
true position. Ms Garden was present at the house for less than 24 hours during Mrs Byng's
son's stay. Her primary address at that time was her mother's house.

ln;re)a$ph to Clause J1i3( our clients will not sign a document that does not prevent your
clients from puhlicly discussing our clients or their settlement with the Titirangi Rudolf Steiner
School Without allowing purClients'% right of reply. Given your clients' comments that they
want nothing further to do with our clients, we cannot see how this should act as a bar to
settlement.

With regards to Clause 3, our clients have also agreed to release your clients from all known
dvil and defamation claims to date. These are again substantial compromises in view of
your dients' disclosure as welt as their refusal to apologise or to give our clients the ability to
corred your clients1 substantial admitted misrepresentations concerning so many aspeds of
our clients and their family's public and private lives.
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For the avoidance of doubt we wish to re-iterate that no further closed correspondence will
be entered Into in these settlement negotiations.

The attached document represents the absolute final position of the Claimants and If a
signed copy is not received by the deadline, that will mark the end of the negotiation and
there will be no needto state your position on the matter further.

We look forward to hearing from you.

Yours faithfully.

;l -: *;•
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WITHOUT PREJUDICE, save as to costs
Subject to Contact

IN THE HIGH COURT OF JUSTICE

QUEEN5 S BENCH DIVISION
SWANSEA DISTRICT REGISTRY
BETWEEN:

Claim No: 3SA90091

MR STEPHANE (AKA. STEVE) PARIS
MS ANGEL GARDEN

.'• -.Wttd-.

DRANDREWLEWIS
MRS MELANIE BYNG

Claimants

Dgfemdanta

UPON «3m ̂ pMcties lxâ faog figged, tecaois

BY C^SENTrr IS OIU^j^EDTHAT:

(1) AH frndjet proceedinga in this action be stayed upon the terms set out in the Schedule, ex*
cept For the purpose of enfotdog those terms.

( Z ) E a c h p a j t y s . ^ ^ ^ ^ 1 . 1 , X X . 2 . 1 a n d 5 o f t h e
Schedule. . .

(3) There be no order as to costs.

Dated this January 2015

Douglas Jones & Metcef Solicitors
For and on behalf of the Claimants

Btyan Gave
For and on behalf of the Defendants

309027-% 114
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WITHOUT PREJUDICE, save as to costs
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WITHOUT PREJUDICE, save as to costs
Subject to Contract

q r ^ m n j K

1 Removal and Requests for Removal of Publications by Andrew JLewis and Melanie
Byng

1.1. Within 7 days of this Agreement Andrew Lewis and Melaflie Byng undertake to remove all
tweets published by them and complained of in the Amended Particulars of Claim and will
undertake not to repeat the same;

1.2. Within 7 days of this Agreement Dr Lewis undertakes to delete the article on "The
Quackometeif wtoplained of In the Amended Pamojhts of Claim and die posts on fece-
book linkijijg and ̂ fccang to the same.

1.3. D* Lewis and Melanie Byng undertake not to rc-post any of Ac comments in die publica
tions refected to io paragraph 1.1 and 1,2 of this .Agreement or to publish or cause to be
published any flew pubfication OTmmentiiig on die Claimants or the CbittiMf litigation and
s e t ^ m e ^ t w i t i h i t b e Ti t k a n ^ a l l o w i n g t h e C l a i m a n t s a f u l l a n d
unrestricted ri^it of reply to any such publication. Dr Lewis and Melanie Byog will further
undertake that tibey will ensure that any such reply by the Claimants is not to be removed or
deleted until any newpublication inferred to herein by Dr Lewis and/or Melanie Byng is
removed or deleted.

1.4. Within 7 days of this Agreement Andrew Lewis and Melanie Byng will request die removal
of the posts tided **iy^Gaiden and Steve Paris" and "Angel GaJtdea and Steve Paris still
defame and harass others" on the 'Think Humanism'1 website and provide evidence of such
request to Bryan Cave.

1.5. Bryan Cave will, within 3 days of receipt of the evidence referred to in clause J .3 above, con
firm to Douglas Jones-Mercer that the request has been toade.

2L Removal and Requests for Removal of Publications by Angel Garden and Stephane
Paris

2*1 Within 7 days of this Agreement Angel Garden and Stephane Paris will undertake to remove
any reference to ̂ gfoamin^ ox "seductim kbemtmr>t in relation to Melanie Byng in any pubHca-
tioo by them and will undertake not to repeat the same*

%%. Within 7 days of this Agreement Angel Garden and Stephane Paris will request the removal
of the article, authored by Angel Garden, and ancmymously referring to Melanie Byng and
Andrew Lewis on the End Victimisation Now website amd provide evidence of such request
to Doughs-Jones Mercer.

309027.3
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WITHOUT PREJUDICE, save as to costs
Subject to Contract
23. Douglas-Jones Mercer will, within 3 days of receipt of the evidence referred to in clause 2.2

above, confirm to Bryan Cave that the request has been made.

3 . Re lease

3.1. The terms set out herein ate agreed by the parties in full and final setdement of these pro
ceedings and any other de&taation claims or civil claims as ate known at the date of this
Agreement wWch the paries ro^

3.2. Oth«c than as set out in this paragraph 4, no other person shall have my rights, whether un
der the Contract (Rights of Third Patties) Act 1999 or otherwise, to eirforce any terms of
this agreement.

4.

4 1

5.

.3.1

Undertakings

Bach party hereby undertakes not to make ox cause to be made any new public statement
about the details of this litigation (this undertaking is not to apply to the repetition of exist
ing public statements not refeaed to within this Agreement)) save out of reasonable necessi

(a) Medame ByngV son's stay wi&

( b ) M d * ^
tivitics prior to the date of this

Andrew Lewis*
refusing to

"censorship" of Angel Garden or Stephane Paris by
to post on "The Qtiaelto^ date; and

"ibis litigation*save that each party may acknowledge that they suca/ivere
s u e d a n d t b t t t ^ t r a d i a t f o n w i t h n o p a y m e n t o f
money save for sums paid by Angel Garden and Stephane Paris to Melanie
Byng, IMchard Byng and Andrew Lewis upon amendment of the Particulars
of Claim and discontinuance of the action against Richard Byng.

Confidentiality

Each party to this Agreement undertakes to keep the terms of this Ag^woent confidential
unless made teasoimbly necesss^

309027.5 117



Robert Dougans
Associate
Direct: 44 20 3207 1214
cobccc.dougonR@bryancavc.com

15 January 2015

AND BY EMAIL

Ms Angel Garden & Mr. Steve Paris
9 Lon Bryngwyn
Sketty
Swansea
Wales
SA2 0TX

Dear Sirs,

Claim No. 3SA90091 - Paris & Garden v (1) Lewis (2) Byng & (3) Byng

We write further to Douglas-Jones Mercer's letter dated 13 January 2015.

The Defendants are prepared to accept the terms of settlement in that letter. Please
accordingly find enclosed the consent order signed by our firm on behalf of the
Defendants. We trust that you will accept this settlement and bring this claim to an
amicable end.

Yours faithfally,

Bryan

Bryan Cave
88 Wood Street
London EC2V7AJ
Tol 144(0)20 32071100
Fax+44 (0)20 3207 1881

wwwbryancave com

A multinational partnership of
solicitors and tegistered
foreign lawyers authorised
and regulated by the Solicitors
Regulation Authority (SUA No.
00012291)

A list of tho partners end their
professional qualifications is
open to inspection at the
ebove address

In Association With
Bryan Cave LLP

Bryan Cave Offices
Atlanta

Boulder
Charlotte

Chicago
Colorado Springs
Dallas

Denver
Frankfurt

Hamburg
Hong Kong
Irvine
Jefferson City
Kansas City

London
Los Angeles
Miami
Now York

Paris
Phoenix
San Francisco

Shanghai
Singapore
St Louis

Washington, DC

3115BM
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WITHOUT PREJUDICE, nave as to eotts

IN THE HIGH COURT OF JUSTICE

QUEEN* S BENCH DIVISION
SWANSEA DISTRICT REGISTRY
BETWEEN:

DJM PAGE 64/07

Gfabn No: 59A90091

MR STEPHANE (AKA STEVE) PARIS
MS ANGEL GARDEN

-and*

DR ANDREW LEWIS
MRS MELANIE BYNG

Conaem Order

UPON (he parties having agn^ tenw of sett3kmcnt

BYCONSENT IT IS ORDERED THAT:

(1) All fiiitbc* proceeding! In this action be stayed upon the terms set out k die Schedule, ex-
cept for the purpose of enforcing those term

(2) Each party nhtSU give the undertaking* as set out in paragraph 1.1, 1.2, 11 ind 5 of the
Schedule,

(3) Ihcte be no order as to costs.

Dated this January 2015

Signed;

Douglas Jones Ac Mercer Solicitor*
For and on behalf of the Claimant*

.•Car*
For and on behalf of the Defendants

30P027.5
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WITHOUT PREJUDICE, save as to cost*
Subject to Contact

SW î\£tmetmSZjemJatSm

1 Removal and Requests fox Removal of Publication* by Andtcw ]Lewto acid Melanie

1.1. Within 7 days of this Agreement Andrew Lewis and Mdbwic Byng undertake to remove all
tweets published by them and complained of in the Amended Particulars of Claim and wfll
undertake not to repeat the same;

1.2. Within 7 days of this Agreement Dr .Lewis undertakes to delete Ac article on "The
Quackometer" complained of in the Amended Particulars of Claim and the post* on face-
book linking and referring to the same.

1 «3t D* Lewis and Melanie Byng undertake not to re-post any of the comment* in the publica
tion* referred to in patngtRph 1.1 and 1,2 of this Agreement or to publish or cause to be
published any new publication commenting on the Claimants o* the Oflimants' litigation and
$ctdemjentwith the Titirangi Rudolf Stetnct S<±ool without allowing the Claimants a full and
unrestricted tight of reply to assy such publication, Dr Lewis and Mclmie Byng will further
undertake that they will ensure that any such reply by the Claimants is not to be removed or
deleted until any new publication referred to herein by Dr Lewis and/or Melanie Byng is
removed or deleted.

1-4. Within 7 days of this Agreement Andrew Lewis and Melanie Byng will request die removal
of diepost* titled "Angel Garden and Steve Parts0 and "Angel Garden and Steve Paw stjffl
defame and harass others'* on the "Think Humanism" website ami provide evidence of such
request to Bryan Cave.

1.5. Bryan Cave will, within 3 days of receipt of the evidence referred to in clause 1 3 above, con*
firm to Douglas Jones-Mercer that the request has been made-

2. Removal and Requests for Removal of Publications by Angel Garden and Stephane
Paris

2.L Within 7 day* of this Agreement Angel Garden and Stephane Pads will undertake to remove
any reference to "gvotxing* or "stduditx Mkmotr" in relation to Melanie Byng in any publica
tion by them and wiU undertake not to repeat the same.

2.2. Within 7 days of this Agreement Angel Garden and Stephane Paris will request the removal
of the article, authored by Angel Garden, and anonymously jcefening to Melanie Byng and
Andrew Lewis on the End Victimisation How website and provide evidence of such *equest
to Douglas-Jones Mercer.

309037.3
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WITHOUT PREJUDICE, save as to costs
Subject tx> Contract
to* Douglas-Jones Mercer will, within 3 days of rcccipr of the evidence refected to in clause 2.2

above, confirm to Bryan Cave that Ac request has been made.

3 . Re lease

3.L The terms set out herein are Agreed by the parties in fall and final settlement of these pro
ceedings and any other defamation claims or dvfl claims as ate known at the date of this
Agreement which the parties may have against each other, la this jurisdiction or any other.

3.2. Other than as set out in this paragraph 4, no other persmx aliall have atty
der the Contract (Rights of Third Patde$) Act 1999 or otherwise, to enforce any terms of
this agreement.

4. Undertakings

4.1, Badi patty hereby undertakes not to make or causa to be made any new public statement
about the details of this litigation (this undertaking is not to apply to the repetition of «3dst>
i r i g p u b l k a t a ^ j ^ t t e o w i .

(a) Melanie Byngfa son's stay with StephwePariainFkanee;

(b) Melanie Byng or Andrew .Lewis' ittvohrcmeot in any albged Ebbing* ac
tivities prior to the date of this Agreement;

(c) Andrew Lewis' alleged "censorship" of Angel Garden or Stephane Paris by
refusing to allow them to post on "The Quackometer" to date; and

(d) This Htigation, saw that each party may acknowledge that they sued/were
sued and that the litigation settled following mediation with no payment of
money save for sums paid by Angel Garden end Stephane Paris to Melanie
Byng, Richard Byng and Andrew Lewis upon amendment of the Particular*
of Claim and discontinuance of the action against Richard Byng,

3*1

PA6E 07/07

Each party to tWs Agmemem undertakes to keep the terms of this Agreament confidential
unless made tt**$nably nec^

KHK2Z7.5
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Blazicek, Valentina

F r o m : C o o k e , S e r e n a
S e n t : 1 9 J a n u a r y 2 0 1 5 1 9 : 1 5
T o : ' A N M '
C c : D o u g a n s , R o b e r t
Subject: RE: Case no: 3SA90091 Paris and Garden v Lewis and Byng - without prejudice save as

to costs
Attachments: Letter to Angel and Paris 15 Jan 2015.pdf

Dear Angel Garden and Steve Paris,

We write further to your open correspondence of today's date. We note your reference to "unwise and untrue
statements" relating to requests for publications to be removed.

We would like to make clear that the statements referred to were made by the Defendants' lawyers on the] basis of their recollection of the relevant events at the mediation. The Claimants can be assured that these
statements did not come from the Defendants themselves and do not evidence any intention on the
Defendants' part to make "damaging representations". Any mis-recollection in this regard was therefore made
by the Defendants lawyers and not by the Defendants.

We hope that this reassurance will encourage the Claimants to return to the negotiations on which so much
time had been invested and on which so much progress had been made. The Defendants have every
intention of abiding by the terms of the Agreement which has been signed on their behalf (re-attached for your
reference) and truly believe that this would be a satisfactory resolution to this matter for all parties involved and
safeguard all parties' families.

Again, if it would assist the Claimants in understanding the Defendants' position, we are happy to discuss any
of these issues by telephone. It seems a great shame that the past months of negotiations should come to
nothing and we remain open to any communication from the Claimants in this regard.

Kind regards,
Serena

)From: Cooke, Serena
Sent: 16 January 2015 6:07 PM
To: 'ANM1
Cc: Dougans, Robert
Subject: RE: Case no: 3SA90091 Paris and Garden v Lewis and Byng - without prejudice save as to costs

Dear Angel Garden and Steve Paris,

We note that we have returned the signed consent order which was drafted by your lawyers and set out your
version of the draft settlement agreement. On the basis that these were your proposed terms we hope that
you will be willing to reconsider your suggestion that you would not reply to our closed communication last
night

In relation to the Defendant's opportunity to respond to the letter. The letter was not forwarded to the
Defendant until 1:15pm on Wednesday due to an error in passing the fax to Robert Dougans of this office (I
was away at a trial in Paris at the time). As such neither of the Defendants was in a position to comment on
the letter at all until then. The First Defendant was not able to respond immediately because he was travelling,
but then notified his lawyers that he was willing to accept the terms proposed by you and Robert Dougans
responded on behalf of both Defendants on Thursday at 12:20. We have not provided copies of the emails, as

i
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they are privileged, but we can provide redacted versions of these emails if necessary to show the times
stated above are correct (without waiving privilege any further).

We hope that, on the basis of the above information, you will also want to bring this litigation to an end and will
counter-sign the order which can then be filed at Court (either by you or by us). The parties have been
working towards this settlement for some months now, and have reached agreement on all the mains points in
dispute. We believe that this will be the best outcome for all parties and their families so that they can move
on from this litigation.

We would be grateful for clarification regarding the "two offers" on the table to conclude this matter before
trial. Please let us know if you meant something different than the recent settlement negotiations in your
reference to "two offers".

It may assist matters to have a conference call (between Bryan Cave and yourselves) on Monday so that we
can discuss whether any agreement can be reached. Please let us know whether this would be acceptable to
you and let us know a suitable time.

Kind regards,
^ Serena

From: ANM ftiraHfcfcmm^
Sent: 16 January 2015 1:41 PM
To: Cooke, Serena
Subject: Fwd: Case no: 3SA90091 Paris and Garden v Lewis and Byng

Begin forwarded message:

From: Amazon Films <foifoiij^^
Date: 15 January 2015 11:44:53 am GMT
T o : ' f r f e e & d b ^ * ^ ^ d o u g * a ^
Subject: Case no: 3SA90091 Paris and Garden v Lewis and Byng
Dear Sirs

We are not replying in closed communication to your latest letter of last night. Neither do we
have any intention of reopening those matters.

The first Defendant has been on Twitter talking with the second Defendant about pubs and
coffee during the period you claim he was unable to focus on concluding this matter.

Moreover he was clearly already travelling on Monday when you received the letter and
accompanying deadline and yet it has taken you until Wednesday evening to even ask for an
extension when the deadline had already expired on Tuesday.

Given the shortness of time before the Directions Hearing on the 27th we reiterate that witness
statements should be exchanged before then, and await your agreement of our proposed date of
the 20th.

Finally we would remind your clients that two offers remain on the table for their consideration
should they wish to conclude this matter before trial.

Sincerely
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Angel Garden and Steve Paris

(We apologise for writing from a different address but we are away from our normal computer
today and wanted to reply immediately for the avoidance of doubt.

Please do not reply to this address - we will pick up our mail at the usual address later today.)
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Robert Dougans
Partner
Direct 44 20 3207 1214
Paw 44 20 3207 1881
robcrt.clougans@bryancavc:com

4 Match 2015

Our Ref: KU1/96R/A6C/P026728

Without Prejudice Save As To Costs Letter

Ms. Angel Garden & Mr. Steve Paris
9 Lon Bryngwyn
Sketty
Swansea
Wales
SA2 0TX
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Dear Sits,

Claim No: 3SA90091 - Paris & Anor v Lewis & Anor

As you ate aware, the trial of this matter is listed to begin on Monday 16
March 2015. A great deal of work needs to be undertaken by this firm and
by counsel (Mr. Jonathan Price) between now and the end of trial. Costs are
now being incurred at a very high level, and this will continue until the end
of the trial.

We have previously made offers to setde this matter on terms which did not
require you to pay any further contribution to the Defendants' costs. This
will shordy not be possible. We accordingly put you on notice that all current
offers (whether open or closed) will be withdrawn on 4pm on 5 March 2015.
Any further setdement will require the Claimants to pay a contribution to the
Defendants' costs of defending this claim.

Yours faithfully,

hi/
Bryan Cave

Bryan Cave Offices

AllitltU!
Boulder

Charlotte

Chicago

Colorado Springs
Dallas

Denver

Frankfurt

Hamburg
Kong Kong
Irvine
JelfersonCity
Kansas City
London

Los Angolas

M iam i

New York

Paris

Phoenix

San Francisco

Shanghai

Singapore

%\. Louis
'vY;isliaiol'.'ii, DC

313599.1
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Robert: Dougans
Direct 44 20 3207 1214
Fax: 44 20 3207 1564
robertdougans@bryancave.com

12 Match 2015

Out Ref: KU1/96R/P026728

Without Prejudice Save As To Costs

Ms. Angel Garden & Mr. Steve Paris
9 Lon Bryngwyn
Sketty
Swansea
Wales
SA2 OTX

Bryin Cava
88 Wood Street
London EC2V7AJ
Tel +44 {0} 20 3207 1100
Fax 444 (0)20 3207 1681
www.bryanc8ve.com

A multinational partnership of
solicitors and registered
foreign lawyers authorised
and regulated by the Solicitors
Regulation Autherits (SUA No.
000722$!}.

A list of the partners end their
professional Qualifications is
open to inspection at the
above address.

In Association With
Bryan Cave LLP

Dear Sirs,

Claim No: 3SA90091 - Paris & Anor v Lewis & Anor

As we have made clear to you, costs have now been incurred to such an
extent that it is no longer possible for the Defendants to allow a setdement
without a contribution being made to their costs.

However, if you agree to discontinue your claim before 4.30pm on Friday 13
March 2015, the Defendants shall limit their claim to the costs of the action
to £30,000, and shall not look to recover any further sum in respect of
interim costs orders.

Yours faithfolly,

Bryan Cave

Bryan Cave (Mines

Atlanta
Boulder

Charlotte

Chicago
Colorado Springs
Dallas
Denver
Frankfurt

Hamburg
Hong Kgoq
Irvino
Jefferson City
Kenaas City
London
los Angelas
Miami
NawYork

Paris
Phoenix
San Francisco

Shanghai
Singapoie
St. louis

Washington, DC

313990.1
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Grand-Clement, Yann

From: Dougans, Robert
Sent: 04 April 2016 15:42
To: 'ANM'
Cc: Cooke, Serena
Subject: RE: Claim No: 3SA90091
Attachments: Draft Order -v2.DOCX

Paris & Anor v Lewis & Anor

Dear Sirs,

Please find attached our draft consent order. The intention of this is for you to provide that your home to
handed over to the Defendants and sold to pay their legal costs, with the Defendants accepting that the sale of
what you say is your only significant asset is the end of your liability to them. This does give you a
considerable period of time to prepare moving. If you need more time, please let us know and we can consider
your request.

We are instructing counsel in Swansea to attend the hearing on Wednesday. We do wish to have the charging
order made final even if the Court is not minded to make any further orders.

We also attach a draft order providing the mechanics for a sale. Please may we have your thoughts on this?
Agreeing will save time and costs.

Yours faithfully,

Bryan Cave

BJpWf Robert Dougans
Partner
robert.dougans@bryancave.com T: +44 (0) 20 3207 1214 M: +44 (0) 7909 916 845

From: ANM [mailto:anmletters@gmail.com]
Sent: 04 April 2016 3:15 PM
To: Dougans, Robert
Cc: Cooke, Serena
Subject: Re: Claim No: 3SA90091 - Paris & Anor v Lewis & Anor

Dear Sirs

Following your statement to us last week on the phone that you would take our house in full payment of costs
in the case, we are concerned not to have heard back from you by now after having provided the information
you requested from us at the end of last week.

In the interim we have also received some further advice regarding our rights to stay at the property and are re
considering what to do. Specifically there is a chance that a family member may have surgery and this may
make end June further impracticable. We would like to agree that with you rather than taking issues into court.
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Also the longer we have the greater the chances of the council finding suitable accommodation for us.

If we do not hear from you by end business today regarding confirmation of your statement regarding the limit
on costs and whether you are therefore intending to incur further unnecessary costs, as discussed last week, we
will make a decision based on the available information.

Yours sincerely,

Steve Paris & Angel Garden

On 29 Mar 2016, at 11:54 am, Dougans, Robert <Robert.Dougans@BrvanCave.com> wrote:

We suggest a telephone call at 10.30am.

Please could you let us know a number to call?

Yours sincerely,

Robert Dougans

BJJMKiW-E-
Robert Dougans
Partner
robert.dougans@bryancave.com T: +44 (0) 20 32071214 M: +44 (0) 7909 916 845

From: ANM [mailto:anmletters@amaiLcom1
Sent: 29 March 2016 11:42 AM
To: Dougans, Robert
Cc: Cooke, Serena
Subject: Re: Claim No: 3SA90091 - Paris & Anor v Lewis & Anor

Further to our letter of the 25th of April, would you be available to talk tomorrow morning (Wed
30th)?

On 24/03/2016, at 5:18 pm, Dougans, Robert
<Robert.Dougans@BryanCave.com> wrote:
Dear Sirs,

Please see attached.

Yours faithfully,

Bryan Cave
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BJMHftYt Robert Dougans
Partner

robert.dougans@bryancave.com T: +44 (0) 20 32071214 M: +44 (0) 7909 916 845

This electronic message is from a law firm. It may contain confidential or privileged
information. If you received this transmission in error, please reply to the sender to
advise of the error and delete this transmission and any attachments. You must not copy
or disclose the contents of this message or any attachment to any other person.

Bryan Cave is a multinational partnership of solicitors and registered foreign lawyers
authorised and regulated by the Solicitors' Regulation Authority (SRA No. 00072291). A
list of partners and their professional qualifications is available for inspection at our
registered office, 88 Wood Street, London EC2V 7AJ.
Bryan Cave is part of the international legal practice Bryan Cave LLP which operates
worldwide. For more information about Bryan Cave, please visit us at
http://www.brvancave.com.
The rules of the Solicitors Regulation Authority can be accessed at
http://www.sra.org.uk/solicitors/code-of-conduct.paqe. Client complaints about the firm's
service or a bill can be made to the Legal Ombudsman. Our Complaints Handling
Procedure, which includes further details, can be obtained from our Complaints Handling
Partner at carol.osborne@brvancave.com

bcllp2016
<35A90091 Ltrtoclaimant_001.pdfi>
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Claim No. 3SA90091

IN THE HIGH COURT OF JUSTICE

SWANSEA DISTRICT REGISTRY

[HIS]/[HER] HONOUR JUDGE

BETWEEN:-

(1) STEPHANE PARIS

(2) ANGEL GARDEN

Claimants

-and-

(1) DR ANDREW LEWIS

(2) MELANIE BYNG

Defendants

Dra/?/CONSENT ORDER

UPON HEARING the [counsel] [solicitor] for the Defendants and the Claimants in person.

AND UPON the Defendants being entided to an equitable charge upon the Claimants' interest
in the property known as 9, Lon Btynwyn, Sketty, Swansea, SA2 OTX registered at H. M. Land

Registry under Tide No. WA315308 (the "Claimants' Property") under a charging order made
on 15 April 2016 in in Claim No. 3SA90091.

AND UPON the Claimants consenting to the terms set out herein and admitting that they hold

the whole unencumbered freehold tide to the Claimants Property, that there are no prior charges
over the Claimants' Property and that no Class F Land Charges or notices under section 31(10)
of the Family Law Act 1996 registered against the Claimants' Property.

332853.2
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AND UPON the Defendants consenting to the terms set out below on the express warranty of
the Claimants that they hold no interest, freehold or leasehold, in any real property in the United

Kingdom apart from the Claimants' Property.

IT IS ORDERED THAT:

1. The Defendants shall forthwith issue a Part 8 Claim Form for an order for sale pursuant

to CPR 73.10 and pay the requisite issue fee the ("Sale Proceedings"). Such

proceedings shall be stayed generally on the terms of this order.

2. The remainder of this order will not take effect if the Claimants by 4.00 p.m. on 31 July

2016 pay to the Defendants the sum of £220,000 and the Defendants' costs to date of

this application assessed at £1,000, making together £221,000.

3. The Claimants' Property shall be sold without further reference to the Court at a price

not less than £180,000, unless that figure is changed by a further order of the Court.

4. The Defendants' solicitor will have conduct of the sale.

5. To enable the Defendants to carry out the sale, there be created and vested in the

Defendants pursuant to Section 90 of the Law of Property Act 1925 a legal term in the
Claimants' Property of 3,000 years.

6. The Claimants must deliver possession of the Claimants' Property to the Defendants on
or before 01 August 2016.

7. The Defendants shall first apply the proceeds of sale of the Claimants' Property:

7.1 to pay the costs and expenses of effecting the sale, including the Defendants
costs of the Sale Proceedings; and

7.2 to discharge any charges or other securities over the Claimants' Property which
have priority over the charging order.

8. Out of the remaining proceeds of sale the Defendants shall:

8.1 retain the sum of £221,000; and

8.2 pay the balance (if any) to the Claimants.

9. Upon completion of the sale of the Claimants' Property, the Defendants acknowledge

332853.2
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that the Claimants have no further liability to them in respect of the order of His Honour

Judge Seys-Llewellyn Q.C. dated 06 August 2016.

10. Either party may apply to the Court to vary any of the terms of this order, or for further
directions about the sale or the application of the proceeds of sale, or otherwise.

S t e p h a n e ( a k a S t e v e ) P a r i s B r y a n C a v e

A n g e l G a r d e n S o l i c i t o r s f o r t h e D e f e n d a n t

Claimants

332853.2

133



BjyiAHtftt-
BRYAN CAVE 88 Wood Street, London tC2V 7AJ. United Kingdom

T: +44 (0) 20 3207 1100 F: +44 (0) 20 3207 1881 bryancave.com

8 April 2016

Our Ref: KU1/96R/P026728

Ms. Angel Garden & Mr. Steve Paris
9, Lon Bryngwyn
Sketty
Swansea
Wales
SA2 OTX

Dear Sirs,

Claim No. 35A90091: Paris & Anor v. Lewis & Anor

We write further to the hearing on 6 April 2016 at which a Final Charging
Order was made in respect of 9, Lon Bryngwyn, Sketty, Swansea, SA2 OTX
(the "Property").

Considerable sums are now owed to the Defendants in respect of the costs
awarded to them in defending against the libel claim you brought against
them. As you should understand, these arc not damages or compensation -
it is in respect of the legal fees the Defendants have incurred in defending
against your claim. Given you sought an interim injunction, then engaged
lawyers on a "no win, no fee" basis, the Defendants had no option but to
seek legal representation.

You were given numerous opportunities to settle the case without incurring
costs but you refused to do so. After the judgment was handed down, you
were also given 6 months to sell the Property on your own to allow for you
to make a transition. You failed to sell the Property in this time period.

Since obtaining an Interim Charging Order we have attempted to engage
with you but despite your informing us that you would simply make the
Property over to the Defendants, you have not done so. You have since
offered to pay the Defendants £200 per month to settle this sum. At this
rate, excluding interest, it would take 90 years to repay the debt currently
due. This proposal is just not acceptable.

We suggest the following ways forward.

1. Please can you inform us as to whether you are still willing to market
the Property yourself - at least until the end of August 2016 - to
allow for a transition to take place?

A multinational partnership of
solicitors and registered
foreign lawyers authorised
and regulated by the Solicitors
Regulation Authority (SUA No.
000722m

A list of the partners and their
professional qualifications is
open to inspection at the
above address.

In association with
Bryan Cave LLP. a Missouri
limited liability partnership
organised under the laws of
the United States
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Ms. Angel Garden & Mr. Steve Paris
8 April 2016
Page 2

2. Please can you let us know of any other ways the Defendants might be paid in a reasonable
time. In particular, please let us know details of any savings and investments you may hold.
Please also can you inform us of the ownership details of your house in France, together
with any income you derive from this house?

If we do not obtain satisfactory proposals we are instructed to apply for an order for sale of the
Property. We shall look to obtain the costs of that application from you, over and above the sums
due pursuant to the sums due under H.H. Judge Seys-Llewellyn's order.

Yours faidifully,

har
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Grand-Clement, Yann

F r o m : A N M < a n m l e t t e r s @ g m a i l . c o m >
S e n t : 1 3 A p r i l 2 0 1 6 1 1 : 3 6
T o : D o u g a n s , R o b e r t
Sub jec t : Re : C la im No: 3SA90091 - Par i s & Anor v Lew is & Anor

Dear sirs

We refer to your letter of the 8th of April.

We are still awaiting a response from the Council.

Viewings are taking place.

With regard to your question as to whether the time is sufficient, provided we can access alternative housing,
we should be able to leave the property by the end of August 2016 unless we pay the Order, and we are
urgently exploring all possibilities to avoid us losing our home.

We must point out material inaccuracies in your letters, for example, where you state:

1. "despite your informing us that you would simply make the Property over to the Defendants, you have not
done so"

Our record of the conversation shows you stating that you did not want us to do this prior to vacating the
property.

2. "given you sought an interim injunction, then engaged lawyers on a "no win no fee" basis, the Defendants
had no option but to seek legal representation."

Your clients could have ceased from their course of conduct at any time. This also goes against the actual
chronology of events, namely:

16 August 2013 (prior to issue of our claim, while we were trying to avoid legal action) - "As we are acting for
Dr. Lewis, please do correspond with us on this matter rather than with Dr. Lewis directly"

5 February 2014 - "we have agreed to represent the First Defendant on a Conditional Fee Agreement"

7 February 2014 - "we confirm we now act for all three Defendants: Dr Andrew Lewis, Mrs Melanie Byng and
Professor Richard Byngn

Early March 2014 - DJM agree to represent us and fund our case on a CFA
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3. in your letter dated the 24 March 2016 you state "you instructed Douglas-Jones & Mercer on a CFA basis.
[...] Had you won this case it is likely that the Defendants would have had to have sold their homes to pay the
sums due to you. You must have appreciated this when entering into the CFA "

In fact our costs would've been comparatively modest, and probably would have amounted to a maximum of
£30,000 for each family, excluding any damages. It is unconvincing to claim this would have rendered either
Defendant as having to sell their home and we don't think anybody would believe it. We tried our best not to
sue your clients - even the letter you wrote to us in August 2013 quoted above was in response to us attempting
to avoid legal action.

Yours faithfully,

Steve Paris & Angel Garden

On 8/04/2016, at 11:54 am, Dougans, Robert <Robert.Dougans@BrvanCave.com> wrote:

Dear Sirs,

Please see attached.

Yours faithfully,

Bryan Cave

8jp-» Robert Dougans
Partner
robert.dougans@bryancave.com T; +44 (0) 20 3207 1214 M: +44 (0) 7909 916 845

This electronic message is from a law firm. It may contain confidential or privileged information. If you
received this transmission in error, please reply to the sender to advise of the error and delete this
transmission and any attachments. You must not copy or disclose the contents of this message or any
attachment to any other person.

Bryan Cave is a multinational partnership of solicitors and registered foreign lawyers authorised and
regulated by the Solicitors' Regulation Authority (SRA No. 00072291). A list of partners and their
professional qualifications is available for inspection at our registered office, 88 Wood Street, London
EC2V7AJ.
Bryan Cave is part of the international legal practice Bryan Cave LLP which operates worldwide. For
more information about Bryan Cave, please visit us at http://www.brvancave.com.
The rules of the Solicitors Regulation Authority can be accessed at http://www.sra.org.uk/solicitors/code-
of-conduct.page. Client complaints about the firm's service or a bill can be made to the Legal
Ombudsman. Our Complaints Handling Procedure, which includes further details, can be obtained from
our Complaints Handling Partner at carol.osborne@brvancave.com

bcllp2016
<Garden & Paris 080416.pd£>
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BRYAN CAVE 88 Wood Street. London EC2V 7AJ, United Kingdom
T: +44 (0) 20 32071100 F: +44 (0) 20 32071881 bryancave.com

3 May 2016

Out Ref: KU1/96R/0372664

Ms. Angel Garden & Mr. Steve Paris
9, Lon Bryngwyn
Sketty
Swansea
Wales
SA2 OTX

Dear Sirs,

Claim No. 35A90091: Paris & Anor v. Lewis & Anor

We thank you for your emails dated 19 April 2016 and 28 April 2016. We
apologise for the delay in responding, caused by travel.

We put forwards the following options to you.

The first is tiiat you make over your home to the Defendants without further
litigation. If you do so, we shall consider your liability to the Defendants to
be over. If you state unambiguously that you agree to this, we shall prepare a
draft transfer deed.

The second is that if you do not agree to the above option, we shall apply to
the Court for an order for sale of your house. If we are forced to do so, then
we shall look to recover the costs of that application from you and we shall
also seek to continue enforcement against other assets you might have until
the liability is discharged.

Please may we hear from you with your choice.

Yours faithfully,

A multinational partnership of
solicitors and registered
foreign lawyers authorised
and regulated by the Solicitors
Regulation Authority (SUA No.
0007229U.

A list of the partners and their
professional qualifications is
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above address.

In association with
Bryan Cave LLP, a Missouri
limited liability partnership
organised under the laws of
the United States.
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Grand-Clement Yann

F r o m : A N M < a n m l e t t e r s @ g m a i l . c o m >
S e n t : 0 6 M a y 2 0 1 6 1 1 : 2 9
T o : D o u g a n s , R o b e r t
Sub jec t : Re : C la im No : 3SA90091 - Par i s & Anor v Lew is & Anor

Dear Sirs

We refer you to our letter of 28.4.16 in which we already confirmed the contents of your subsequent letter of
3rd May.

We've already have made our understanding unequivocal, that unless we win the lottery or something, you will
take possession of our home at the end of August when we will sign a transfer of the deeds, and that this will be
the end of our liability to the defendants.

We also already correctly identified that unless we do transfer the deeds by end August, that you will insist on
payment of the whole costs order, with no similar reduction as you are allowing by taking our home.

Having already made it plain that we fully understand the situation, and understand the timetable for vacating
our home, we have nothing further to say to you.

Yours faithfully,

Steve Paris & Angel Garden

On 3/05/2016, at 2:47 pm, Dougans, Robert <Robert.Dougans@,BrvanCave.com> wrote:

Dear Sirs,

Please see attached.

Yours faithfully,

Bryan Cave

BJJAHWf
Robert Dougans
Partner
robert dougans@bryancave.com T: +44 (0) 20 32071214 M: -H4 (0) 7909 916 845
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BRYAN CAVE 8B Wood Street. London EC2V 7AJ, United Kingdom
T: +44 (0) 20 3207 1100 F: +44 (0) 20 3207 1881 bfyancave.com

23 May 2016

Our Ref: KU1/96R/0372664

Ms. Angel Garden & Mr. Steve Paris
9, Lon Bryngwyn
Sketty
Swansea
Wales
SA2 OTX

Dear Sirs,

A multinational partnership of
solicitors and registered

Claim No. 35A90091: Paris & Anor v. Lewis & Anor

We write further to recent correspondence regarding the transfer of your
house to the Defendants to pay the Defendants* costs incurred in defending
the libel claim you brought against them.

We have asked our Real Estate Department to prepare a transfer in the
terms previously discussed, which would allow you to convey your home to
the Defendants. However, we have been advised that this would trigger a
charge to Stamp Duty of around £9,000. We are further advised that a
charge to Stamp Duty would not be payable if your home was transferred to
the Defendants pursuant to a court order.

A charge for Stamp Duty of this magnitude would greatly affect the
economics of recovery. We are accordingly instructed to apply for an Order
to enforce the charge by way of sale, which would not trigger stamp duty.

Please may we hear from you regarding whether or not you intend to oppose
the Defendants' application for an order for sale.
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Yours faithfully,

Bryan Cave
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Grand-Clement Yann

F r o m . A N M < a n m l e t t e r s @ g m a i l . c o m >
S e n t / M o n d a y , J u n e 0 6 , 2 0 1 6 4 : 0 5 P M
T o . D o u g a n s , R o b e r t
Sub jec t : Re : C la im No : 3SA90091 - Par i s & Anor v Lew is & Anor

Dear Sirs

We would object most strongly to any order taking place prior to the 31st of August 2016.

On 23/05/2016, at 12:05 pm, Dougans, Robert <Robert.Dousans@BryanCave.com> wrote:

Dear Sirs,

Please see attached.

Yours faithfully,

Bryan Cave

Robert Dougans
Partner
robert.dougans@bryancave.com T: -<44 (0) 20 3207 1214 M: +44 (0) 7909 916 845

This electronic message is from a law firm. It may contain confidential or privileged information. If you
received this transmission in error, please reply to the sender to advise of the error and delete this
transmission and any attachments. You must not copy or disclose the contents of this message or any
attachment to any other person.

Bryan Cave is a multinational partnership of solicitors and registered foreign lawyers authorised and
regulated by the Solicitors' Regulation Authority (SRA No. 00072291). A list of partners and their
professional qualifications is available for inspection at our registered office, 88 Wood Street, London
E C 2 V 7 A J . , _ , . . _
Bryan Cave is part of the international legal practice Bryan Cave LLP which operates worldwide. For
more information about Bryan Cave, please visit us at htto://www. brvancave.com.
The rules of the Solicitors Regulation Authority can be accessed at httD://www.sra.ora.uk/solicitors/code-
of-conduct.paqe. Client complaints about the firm's service or a bill can be made to the Legal
Ombudsman. Our Complaints Handling Procedure, which includes further details, can be obtained from
our Complaints Handling Partner at carol.osborne(S)brvancave.com

bcllp2016
<Claim no. 35A90091 - Let_001.pdf>
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